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1. Daniel Leszek Wencławiak s. Le~zk~ ; .. Grażyny 

2
. Karo lina Gruda c. Przemysława 1 AliCJI 

3. Hanna Brodo.wska c. Krzysztofa i A~nieszki 

4. Gabriela Regma Byczek c. Tomasza 1 Agaty 
s. Michal ina Monika Kuźmicz c. Krzysztofa i Sylwii 

6. Ba rtosz Sławomir Grządko s. Sławomira i Moniki 
J. paweł Komanawski s. Damiana i Anny 

8. Adam Andrzej Cygan s. Mariusza i Eweliny 
9. Maja Witkowska c. Piotra i Marty 
10. Bartłomiej Powroziewicz s. Konrada i Julii 
11. Ju lia Ol brych c. Grzegorza i Justyny 
12. Wiktoria Dorota Kędzierska c. Rolanda i Aleksandry 
13. Nikola Maja Duda c. Grzegorza i Renaty 
14. Roksana Teresa Makowska c. Przemysława i Małgorzaty 
15. Kornel Damian Pluciński s. Damiana i Katarzyny 

1. Krzysztof Zalewski zam. Międzyrzecz ur. 1958 r. 
2. Wa nda Wnęk zam. Międzyrzecz ur. 1943 r. 
3. Ga briel Starzyński zam. Międzyrzecz ur. 1933 r. 
4. And rzej Cegłowski zam. Międzyrzecz ur. 1955 r. 
5. Cecylia Łyska zam. Międzyrzecz ur. 1926 r. 
6. Teresa Sternik zam. Międzyrzecz ur. 1949 r. 
7. Jerzy Hreczuk za m. Międzyrzecz ur. 1958 r. 
8. Krystyna Borowiak za m. Międzyrzecz ur. 1960 r. 
9. Edward Głogoza zam. Międzyrzecz ur. 1933 r. 
10. 1rena Pabińska zam. Pniewo ur. 1930 r. 
11 . Dyonizy Brodnicki zam. Międzyrzecz ur. 1928 r. 
12. Stanisław Wąsik za m. Międzyrzecz ur. 1933 r. 
13. Arm in Gadomski zam. Kalsko ur. 1937 r. 
14. Jan Kozdrowski zam. Pieski ur. 1963 r. 
15. Zygmunt Zdunek za m. Międzyrzecz ur. 1939 r. 

W MHĘDZYRZJECZJLT 
. zaprasza 

Muzeum czynne: 
- wtorek-piątek 9-16 

-niedziela 10-16 
- poniedziałki zamknięte 

11 listopada muzeum zamknięte 

t . . 

' 

J\GA CZYTELN 
Informujemy, że biuro redakcji jest CZYNNE: 

e od poniedziałku do środy w godzinach 10:00- 13:00 
e w czwartki w godzinach 13:00- 16:00 

Można również kontaktować się z nami pod adresem: 
kurier.miedzyrzecki@wp.pl lub telefonicznie: (095) 741 88 29. 

* 
Materiały do druku i ogłoszenia prosimy dostarczać do 17 listopada. 

Jeśli istnieją możliwości techniczne, prosimy na dyskietkach 
lub płytach CD (po wykorzystaniu zapewniamy zwrot!) 

* 

Ceny ogłoszeń/reklam : 
e czarno - białe 1 ,00 zł (brutto) za crrr 

• kolorowe 1,50 zł (brutto) za crrr 

· ełnią dyżury w dni powszednie w godzinach 20.00 - 22.00 
Apteki dyżurują w dni wolne, soboty i święta w godzinach 10.00- 22.00 

30.10 - 05.11 Apteka "Grodzka" ul. Zachodnia 8 A 095 741 60 48 
06.11 - 12.11 Apteka "Arnika 2"0s. Kas~telańskie 18 095 74110 98 
13.11 -19.11 Apteka "Medyk" ul. Chrobrego 3 095 74111 37 
20.11 - 26.11 Apteka "Utis" ul. Konstytucji 3-go Maja 7 095 742 10 39 
27.11 - 03.12 Apteka "Arnika" ul. 30-go Stycznia 80 095 742 15 38 

MIĘDZYRZECKI OŚRODEK KULTURY 
zaprasza na 

Obchody Święta Niepodległości 
11~20091'-. 

10:00 Przemarsz Kompanii Honorowej z Orkiestrą z Jednostki Wojskowej 
do Kościoła pw. św. Jana Chrzciciela 

10:30 Msza św. w Intencji Ojczyzny z udziałem Kompanii Honorowej, Pocz-
. tów Sztandarowych, Międzyrzeckiej Orkiestry Dętej 
, ·11 :30 Wymarsz z Kościoła pod Pomnik 1 000-lecia 
ti!0:1J:40 Uroczystości przy Pomniku 1000-lecia Państwa Polskiego 
g)( 

~" 
Wyniki sondy dały mi dużo do myślenia , ponieważ 33 osoby, czyli 66% glo

sujących , uznało że KM nie spełnia ich oczekiwań czytelniczo-informacyjnych. 
34% głosujących, czyli 17 osób, jest zadowolonych z KM. 

Od 20 lat KM pełni służebną rolę wobec swych Czytelników. Proszę więc 33 
osoby, głosujące na NIE, aby uzasadniły swą odpowiedź . Listopadowe pyta
nie skierowane jest do wszystkich Czytelników: O czym chciałbyś przeczy
tać w KM? 

Proszę o zgłaszanie swych propozycji na stronie www.kuriermiedzyrzecki. 
Ql (forum), pod adresem kurier.miedzyrzecki@wp.pllub telefonicznie 741 88 29 
albo w formie tradycyjnego listu. Cała Redakcja KM będzie wdzięczna za wszel
kie sugestie i na pewno uwzględni je w swej pracy dziennikarskiej. 

Anna Kuźmińska-Świder 
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Starszy funkcjonariusz śledczy 
wydziału kontrwywiadu kpt. Kaba
now: - Jak długo pracowaliście w 
szpitalu Obrawalde? 

Amanda Anna Ratajczak: - 23 lata. 
Ostatnie moje stanowisko - starszy fel
czer. 

- Jaką kategorię osób stanowił 
personel szpitala i jakie wymagania 
stawiano tym, którzy chcieli 
wstąpić do pracy w szpitalu? 

-Personel składał się z osób na
rodowości niemieckiej, a od roku 
1940 do pracy w szpitalu przyjmo
wano tylko członków NSDAP. 

- Proszę wyjaśnić, dlacze
go personelowi stawiano ta
kie wymagania? 

- Dlatego, że w szpitalu tym 
stosowano środki uśmiercające 
ludzi, co miało być zachowane w 
ścisłej tajemnicy. 

- Skąd i jaki kontyngent lu
dzi przybywał do szpitala Ob
rawalde na leczenie? 

- Przybywali ludzie z licznych 
miast Niemiec w zorganizowanym 
trybie. Dostarczano ich transpor
tami kolejowymi. Transporty te 
przychodziły trzy razy w miesiącu. 
W każdym przeciętnie było 250 osób. 

-W jaki sposób uśmiercano ludzi 
w szpitalu Obrawalde? 

- Przez wprowadzenie pod skórę 
morfiny i skopolaminy w 50-procento
wym stosunku. W zależności od sta
nu zdrowia danego osobnika, wstrzy
kiwano od 5 do 20 centymetrów sze
ściennych wspomnianych składników. 
Po dokonaniu zastrzyku zgon nastę
powal po upływie 2-4 godzin. Przyjęta 
była zasada, że zastrzyki robiono ran
kiem i na noc. 

- Ile osób dziennie uśmiercano? 
- Na oddziale żeńskim , gdzie praco-

walam jako starszy felczer, od 8 do 10. 
Ile osób uśmiercano na oddziale mę
skim, tego nie wiem. Przypuszczam, 
że ogółem 15 dziennie. 

- Jaka jest liczba uśmierconych 
ludzi w szpitalu Obrawalde? 

- Trudno mi powiedzieć, gdyż z ewi
dencją nie miałam nic wspólnego, ale 
należy przypuszczać, że -według mego 
obliczenia -ogólna liczba uśmierconych 
dochodziła do 18.000 osób. 

- Ile wy osobiście uśmierciliście 
ludzi? 

- Dziennie od dwóch do czterech. 
Niezależnie od tego, w żeńskim oddzia
le pod moim kierownictwem uśmierca
no dziennie do pięciu osób. Ogółem w 
ciągu dwóch lat osobiście uśmiercilam 
do 2.500 osób, a na całym żeńskim od
dziale ponad 6.000. 

- Gdzie podzialiście zwłoki? 
- Po zgonie wynoszono je do specjal-

nego pomieszczenia, tam leżały przez 
kilka dni, a następnie chowali je w jed
nym dole. W ten sposób zbierali do jed
nego dołu po kilkaset trupów. 

- Na czyje polecenie i w jakim 
celu masowo uśmiercano ludzi w 
szpitalu? 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

Rozmowy z katami 
- Dziennie zabijałam od dwóch do czterech osób. Ogółem 

w ciągu dwóch lat uśmierciłam do 2.500 ludzi - zeznawała 23 
kwietnia 1945 r. Amanda Anna Ratajczak, starszy felczer w 
szpitalu w Obrzycach. Została skazana na karę śmierci. 

- Daty nie pamiętam, było to wiosną 
1942 roku. Kierownik szpitala Grabow
ski wezwał mnie do siebie i powiedział, 
że obecnie nasz kraj - Niemcy - znaj
dują się w ciężkim położeniu aprowi
zacyjnym i wojennym. Dla dobra na
szego państwa niezbędne jest uśmier
cenie wszystkich chorych jako niezdol
nych do pracy. Ja, jako stary pracow
nik szpitala i członek NSDAP, wyrazi
lam zgodę na wykonanie postawione
go przede mną zadania i od tej chwili 
rozpoczęłam uśmiercanie ludzi. Skąd 
Grabowski otrzymał zarządzenie w tym 
przedmiocie, tego nie wiem, gdyż było 
to tajemnicą. 

- Czy szpital był zakładem lecz
niczym, czy też uśmiercającym? 

- Do roku 1942 był zakładem leczni
czym, kierowanym przez lekarza Bon
ze. A od grudnia 1942 roku, czyli od cza
su przybycia Grabowskiego jako kie
rownika szpitala, rozpoczęło się zabija
nie chorych i żadnego leczenia w szpi
talu nie przeprowadzano. Stwierdzam, 
że szpital od początku 1943 roku, do 
wkroczenia Armii Czerwonej, był zakła
dem uśmiercającym , a nie leczniczym. 

- Czy Grabowski miał wykształ
cenie lekarskie? 

- Nie. Był przysłany celem przepro
wadzenia akcji uśmiercania ludzi nie na
dających się dla państwa niemieckiego. 

- Kto praktycznie kierował 
uśmiercaniem ludzi i kto osobiście 
dokonywał uśmiercania? 

-Akcją kierowal dyrektor Grabowski, 
on bezpośrednio wydawal zarządzenia 
lekarzom Motz i Wernyke. Przy uśmier
caniu przekazywali wybranych star
szym felczerom. Mnie podlegały dwa 
bloki, uśmiercanie w nich przeprowa
dzalam ja i pielęgniarki Kronberg i Ko
złowska . Kto przeprowadzał uśmierca
nie w blokach męskich , nie wiem. 

- Kiedy i kogo uśmierciliście 
po raz ostatni? 

- 28 stycznia 1945 roku dwie 
kobiety, a następnego dnia, jak 
wkroczyła do naszego miasta Ar
mia Czerwona, do pracy nie po
szlam. 

- Gdzie podziała się odzież 
uśmierconych? 

- Zabierali ją pracownicy szpi
tala dla swoich potrzeb, a odzież 
mniej wartościową rozdawali pra
cującym chorym. 

- W jaki sposób załatwiano 
formalności dotyczące osób 
uś1mierconych? 

- Po zgonie wywołanym za
strzykiem lekarz sporządzał fik
cyjne świadectwo zgonu, w któ
rym zaznaczał, że zgon nastąpił 

z powodu choroby. 
- Czy kontaktowano się z organa

mi karnymi w przedmiocie uśmier
cania ludzi? 

-Tak, widocznie kontaktowano się , 

gdyż z więzień przybywali ludzie do 
szpitala Obrawalde. 

Kpt. Kabanow: - Dokąd usuwa
no zwłoki uśmierconych w szpita
lu Obrawalde? 

Herman Gulke, felczer w szpitalu Ob
rawalde: - Zakopywano na cmentarzu 
po kilka trupów do jednego dołu, na
stępnie dół ten przysypywano i kładzio
no doń dalsze zwłoki uśmierconych. W 
ten sposób do jednego dołu zakopywa
no kilkaset uśmierconych . Ja również 
dwa razy zakopywałem uśmierconych, 
pierwszy raz na początku 1942 roku 
dziewięć osób, a następnego dnia 11 . 
Ponadto zwłoki wysyłano wagonami, 
ale dokąd , tego nie wiem. Codziennie 
wysyłano po trzy-cztery wagony. 

- Czy chorzy wiedzieli o tym, że 
ich systematycznie uśmiercają? 

- Oficjalnie nie wiedzieli, lecz domy
ślali się w związku z tak dużą śmiertel
nością. Żadnych możliwości do uciecz
ki nie było , gdyż od leżących zabiera
no odzież, a chorzy wykorzystywani do 
robót znajdowali się pod zbrojną strażą 
sanitariuszy. 

NIE WYPIŁEM ZATRUTEJ ZUPY 
Nazywam się Willy Brodtke. W 

Obrzycach jestem od 26 lipca 1941 r. 
Pracowalem jako fryzjer i przez to bylem 
na wszystkich oddziałach . 28 grudnia 
dyrektor Grabowski kazał mnie umie
ścić w celi pawilonu 21 , a 29 grudnia 
zostałem przeniesiony do pawilonu 19. 
Pawilon 19 i 18 były miejscami, gdzie 
dawano zastrzyki. Były dni, gdy stam
tąd zabierano 12-14 zwłok , co sam wi-

działem . Później zasłonięto judasza 
moj~j ?eli ka~tonem , co mogą . . tr 
czyc p1elę~~1a:ze Her~er i Fras~ 
aawano m1 j.uz c.hleba i otrzym 
t r~y razy dZie~me tylko cienki::: 
M1alem tylko jeden koc i leżałem · 
podłodze. ll 

W czasi.e moje9,o pobytu w celi p 
szedł paCJent Gruhlke, który ue: 
kolun:ny ro?oczej . Gdy był już trzy~ 
w mojej celi, przyszedł dr Mootz i W 
id~mann i roz.mawi~li o jego uciecz: 
Wieczorem p1~lęgmarz Falk podal ~ 
sz~.lankę z trucizną. Falk pawiedzialiki 
Gruhlke: - Ale z pana chłop na SCłrti. 
~~uhl.ke odpo~ie.dzial : - No dawajpan 
jUZ, w1em przec1ez, o co chodzi. Nlł9 
nego ranka już nie żył. 

Wieczorem 29 stycznia otrzymałem 
kromkę chleba i pełny garnek. w~ 
mi się to bardzo podejrzane, gdyż cJO.. 

stawal~m za~sze tylko.~zęść, poza tym 
sam pfelęgmarz przymosl mi jedze,_, 
a nie jak zwykle jeden z chorych. ZIJPJ 
nie zjadłem , lecz wylałem do nocnika. 
Na dnie garnka zauważyłem biały !)lt)
szek. Pani Tarner co rano sprawcfza 
w księdze raportów, ponieważ chodzi. 
ly od kilku dni pogłoski , że już nie żył 

30 stycznia rano o 11.00 zabraiiO 
mnie z celi w kalesonach, ponieważ 
moja odzież była już w pomieszczeriu 
na rzeczy zmarłych i nie miałem co na 
siebie włożyć . Poszedłem z Rosjanari 
do kuchni i pokazalem i wytłurną 
Iem wszystko. Ponieważ wszyscy ,._ 
cjenci bardzo mnie lubili, wołali, ~ 
im pomógł. Następnego rano robflj 
porządek w pawilonie 9 i w jednejz iM 
znalazłem sześć trupów, które kazałeM 
zawieźć do kostnicy. 

Fragment wspomnień spisanych W 
1945 r. 

PRACOWNICY SZPITALA PR 
SĄDEM 

* 10 maja 1945 r. Radziecki Try 
16. Armii Powietrznej pod prze 
twem ppłka sędziego Fiodorowa, 
pa trując w Międzyrzeczu naposi 
niu publicznym sprawę Amandy 
czak · i Hermanna Gulke, uznał ich 
winnych zarzucanych czynów, skaz 
oboje na karę najwyższą - rozst 
nie. Wyrok wykonano. 

* W 1946 r. przed sądem w 
nie stanęli kolejni pracownicy sz · 
dr Hildegarda Wernicke i pielęgnia 
Helena Wieczorek. Zostały ska 
na karę śmierci przez ścięcie. W 
został wykonany 14 stycznia 194 
w więz i eniu Moabit. Był to pie~ . 
wyrok śmierci wykonany po wojnl« 
Niemczech. ' 

* W 1965 r. przed sądem w M~nł' 
chium stanęło 14 pielęgniarek . ~~~ 
niezbitych dowodów i przyznania~~ 
do winny, zostały uniewinnione. ;;Hf" 

zakwalifikował ich czyn do kategorii 
zwyczajnych zabójstw, które - wediUQ 
ówczesnego prawa - ulegało przed~ 
nieniu po 151atach. 

Źródło: www.gazetalubuska.pl __ __",_ 



Anny Kuźmińsk der skierowane do 
pracowników Muzeum w Międzyrzeczu na 
łamach paź~zierniko.\\fego n~ .•. ~eru Kurie· 
~a . Międzyrzeckiego, ·· p:odajemy poniższe 
Informacje. 

W ramach tegorocz
nych Europejskich Dni 
Dziedzictwa obchodzo
n~ch pod hasłem Zabytkom na odsiecz. 
k1em grodów, zamków i twierdz, w dniu 13 
września 2009 r. w Muzeum odbyła się sesja 
popularno-naukowa poświęcona historii mię
dz~rzeckiego grodu i zamku oraz społecznej 
Opiece nad zabytkami. 

Sesja rozpoczęła się od wręczenia nagród 
uc~niom miejscowych szkół podstawowych, 
uczestnikom . konkursu .· plastycznego, którego 
~ernatem był międzyrzecki zamek. Prace kon
. ursowe można . było obejrzeć na wystawie w 
Jednej z muzealnych sal. 

W trakcie sesji wygłoszone zostały trzy re-
W pi Działu Archeolo-
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na, gdzie 18 listopada 1944 roku zo
stał aresztowany przez UB. 29 grudnia 
1944 roku Sąd Wojskowy Garnizonu 
Lubelskiego skazał go na 1 O lat wię 
zienia. W maju 1945 roku został prze
wieziony do więzienia we Wronkach, 
które opuśCił we wrześniu na mocy 
amnestii. W sierpniu 1948 roku zo
stał kierownikiem Szkoły Podstawowej 
Rolników Specjalistów Chowu Bydła w 
Bobowicku, którą kierowal do sierpnia 
1959 roku. Michał Fijalka otrzymał wie
le odznaczeń , między innymi: Order 
Virtuti Militari , trzykrotnie Krzyż Wa
lecznych, Zloty i Srebrny Krzyż Zasłu
gi z Mieczami, francuskie odznaczenia 
wojenne, Krzyż AK, Krzyż Partyzancki, 
Zloty Krzyż Zasługi , a także prestiżo
wą Złotą Odznakę ZNP. 

Leopold 
Ś\VIkla 

urodził się 7 sierpnia 
1915 roku w Pskowie. 
Po odzyskaniu niepod
ległości rodzina Świklów 
osiedliła się w Wilnie. W 
latach 1929 - 1934 uczył 
się w Korpusie Kadetów 
Nr 2 w Chełmnie , a po 
zdaniu matury wstąpił 
do Szkoły Podchorą
żych Piechoty w Ostro
wii Mazowieckiej. Po jej ukończeniu, w 
1936 roku, został promowany na pod
porucznika i przydzielony do 5. Pulku 
Piechoty Legionów w Wilnie jako do
wódca plutonu. W kampanii wrześnio
wej 1939 roku, jako porucznik, dowo-
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dzil9. Kompanią w 5. Pulku Legionów, 
a później 3. Batalionem i 1. DP Legio
nów. Na początku października 1939 
roku przedostal się do Wilna i przystą
pił do pracy konspiracyjnej w Służ
bie Zwycięstwu Polski - Związku 
Walki Zbrojnej. W maju 1942 roku 
wyjechal do Warszawy, ponieważ 
był poszukiwany przez Niemców. W 
grudniu 1942 roku, rozkazem Ko
mendy Głównej AK, został skiero
wany na Wołyń, gdzie objął funkcję 
Inspektora AK w Łucku . Na Wołyniu 
kapitan Leopold Świkla posługiwal 
się pseudonimem "Adam". 22 marca 
1944 roku został aresztowany, wraz 
z całym sztabem AK, przez NKWD. 
Aresztowanych przewieziono do Łuc
ka, a następnie do więzienia w Kijo
wie. "Adam" przez kilka miesięcy był 
maltretowany fizycznie i psychicznie. 
18 październ ika 1944 roku Trybunał 
Kijowskiego Okręgu Wojskowego 

skaza! go na śmierć. 
W styczniu 1945 roku 
karę śmierci zamienio
no na 1 O lat ciężkich 
robót w obozie pracy. 
Wywieziono go na Ko
lymę do obwodu Maga
dan, gdzie niewolniczo 
pracowal w kopalniach 
metali kolorowych w 
straszliwych warun
kach. Po 10 latach ze
słan ia wrócił do Polski 
i podjął pracę w Szkole 

Rolniczej w Bobowicku. Leopold Świ
kla został odznaczony między innymi: 
Orderem Virtuti Militari, Krzyżem Wa
lecznych, Zlotym Krzyżem Zasługi z 
Mieczami, a także odznaczeniami AK. 

Zygmunt Kwieciński 

międzyrzeckiego grodu od 
jego początków do połowy XIV wieku, w opar
ciu o wyniki badań archeologicznych prowa
dzonych w latach 1954-1961, następnie bu
dowę gotyckiego zamku za panowania Kazi-

W trzecim referacie Pan Przemysław Miko
łajczak z miejscowego PTTK przybliżył słucha
czom postać Alfa Kowalskiego - twórcę i wie
loletniego kustosza międzyrzeckiego Muzeum, 
pierwszego społecznego opiekuna zabytków 

mierza Wielkiego, zniszczenie zamku w 1520 
roku, jego naprawę i rozbudowę zakończoną w 
1574 roku, zniszczenie w czasie wojen szwedz
kich oraz remont i konserwację zachowanych 
ruin w latach 50. i 60. XX wieku. Po wysłucha
niu referatu uczestnicy sesji zwiedzili między
rzecki zamek. 

Kolejny referat wygłosił Pan Czesław Woź
niak z międzyrzeckiegooddziału PTTK, w któ
rym przedstawił historię ochrony zabytków w 
Polsce od końca XVIII wieku oraz rolę powsta
łego w 1906 roku Polskiego Towarzystwa Kra
joznawczego oraz jego kontynuatora -Polskie

Towarzystwa Turystyczno-Krajoznawczego 

przeszłości na terenie ziemi 
międzyrzeckiej oraz współzało
życiela oddziału Polskiego To
warzystwa Krajoznawczego w 

Międzyrzeczu w 1947 roku. 
Na zakończenie uczestnicy sesji obejrze

li ekspozycje stałe Muzeum, po których opro
wadzała dyrektor Joanna Patorska. W godzi
nach popołudniowych zwiedzili jeszcze zabyt
kowy kompleks szpitalny w Obrzycach oraz 
odbyli spacer miejskim szlakiem turystycznym. 

W sesji uczestniczyło 60 osób, wśród których 
byli członkowie PTTK, przewodnicy turystyczni 
i społeczni opiekunowie zabytków z terenu woj . 
lubuskiego oraz mieszkańcy Międzyrzecza . 

Sesję zorganizowali : Międzyrzecki Oddzi ał 
PTTK i Muzeum w Międzyrzeczu. 

Pracownicy Muzeum 
w Międzyrzeczu 
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JUBILEUSZ 50-LECIA POŻYCIA MAŁŻEŃSKIEGO 
Jest wiele jubileuszy godnych świętowania , ale na szczególną uwagę zasługuje tak 

wspaniała rocznica, jaką są złote gody. W dniu 26 września br. Zastępca Burmistrza Ewa 
Batura, w imieniu Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, wręczyła dwunastu parom przy
znane medale, złożyła życzenia i gratulacje. Życzymy Państwu długich i pogodnych lat ży
cia w jak najlepszym zdrowiu i zadowoleniu, w niegasnącej milości otoczenia najbliższych. 
Jubilaci: Aleksandra i Feliks Terejko, Hermina i Antoni Stankiewiczowie, Kazimie
ra i Józef Nowakowie, Felicja i Stanisław Wojciechowscy, Zofia i Jan Budziar· 
scy, Leokadia i Czesław Milerowie, Czesława i Eugeniusz Kłosowie, Łucja i Sta
nisław Sajdowie, Zofia i Tadeusz Jacykowscy, Michalina i Aleksander Piechoc
cy, Anna i Józef Mitutowie. 

MIĘDZYRZECCY GIMNAZJALIŚCI PROMUJĄ 
POSTAWY PROEKOLOGICZNE 

Uczniowie z Gimnazjum nr 2 godnie reprezentowali nasze miasto podczas wielkie
go ogólnopolskiego finału konkursu "Dbajmy o środowisko - to takie proste!", który od
był się 26 września br. w Palacu Kultury i Nauki w Warszawie. Zajęli czwarte miejsce w 
kategorii gimnazjum -to wielkie wyróżnienie. Prawie pól tysiąca uczniów szkól podsta
wowych i gimnazjów z całej Polski rywalizowało w trzech konkurencjach: testu wiedzy o 
ekologii, testu kreatywności i sprawdzianu umiejętności praktycznych w zakresie ochro
ny środowiska. Gratulujemy uczestnikom konkursu oraz Dyrektorowi Gimnazjum nr 2, a 
paniom: Danucie Tabarak i Joannie Nowak dziękujemy za pracę włożoną w przygotowa
nie uczniów do konkursu. 

Finaliści : Anna Wierzbicka, Kamil Szala, Mateusz Gebuza, Paula Łojek, Aleksandra 
Krajewska, Michał Wojciechowski, Klaudia Żuchowska , Gabriela Taborek, Gabriela Ró
żańska, Łukasz Gebuza, Paweł Leżański, Arkadiusz Chachaj oraz Jan Marcela. 

POROZUMIENIE PARTNERSKIE 
W październiku minie 16lat od chwili podpisania porozumienia partnerskiego pomię

dzy gminami Charlottenburg-Wilmersdorf i Międzyrzecz. W dniu 29 września br. w Urzę
dzie Miejskim w Międzyrzeczu odbyło się spotkanie władz samorządowych z gośćmi z 
Niemiec. Burmistrz Komisarz Rządowy wyraził nadzieję, że współpraca pomiędzy gmina
mi będzie się nadal rozwijać, a nasza gmina, w miarę możliwości będzie wspierać działa
nia, które będą służyły idei partnerstwa. 

DZIEŃ EDUKACJI NARODOWEJ 
To Nauczyciele podejmują się zadań najbardziej wymagających i nielatwych, próbują 

zainteresować młodych ludzi swoim przedmiotem, wykorzystując w tym celu różnorod
ne i niejednokrotnie zaskakujące metody i środki, w końcu pomagają przezwyciężyć nie
uniknione trudności, motywują i wspierają ucznia. 

Z okazji Dnia Edukacji Narodowej Burmistrz Komisarz Rządowy spotkał się z Nauczy
cielami, Wychowawcami oraz Pracownikami Oświaty, aby wręczyć nagrody i pogratulować 
osiągnięć w pracy dydaktyczno-wychowawczej z dziećmi i młodzieżą . 

Wszystkim Pracownikom Oświaty życzymy wszelkiej pomyślności , zdrowia, wytrwało 
ści w pokonywaniu codziennych trudności oraz powodzenia w życiu osobistym. 

Z WIZYTĄ W MIĘDZYRZECZU 
W dniu 14 października br. w Urzędzie Miejskim w Międzyrzeczu odbyło się spotka-

nie Burmistrza Komisarza Rządowego Marian? Sierpalowskiego oraz Sekretarza Urzędu 
Miejskiego Tadeusza Jankowskiego z Wicemarszałkiem Sejmu Stefanem Niesiołowskim 
oraz Radnym Sejmiku Województwa Lubuskiego Bogusławem Zaborowskim. Rozmowy 
dotyczyły m. in. możliwości pozyskiwania środków unijnych. Goście zwiedzili również te
ren budowy Plywalni Miejskiej "Kasztelanka". 

ODP. NA PYT. KURIERA 
W związku z pytaniami zadanymi w Kurierze Międzyrzeckim (październik 2009 "Egze

kucja drzew") Gmina Międzyrzecz wyjaśnia. 
Drzewa wzdłuż rzeki Paklica zostały ogłowione przez Lubuski Zarząd Melioracji Urzą

dzeń Wodnych Inspektorat w Międzyrzeczu. Zezwolenie na ogłowienie drzew nie jest wy
magane, natomiast w przypadku usunięcia drzew wymagane jest zezwolenie, które dla 
osoby fizycznej, jak i dla osoby prawnej wydaje Burmistrz po zasięgnięciu opinii Komisji 

do spraw oceny drzewostanu. Przewodniczącym komisji jest uprawniony leśnik D 
zje na usunięcie drzew rosnących na terenach gminnych wydaje Starosta Między ecy_. 

Przy ul. Konstytucji 3 Maja ("most niedźwiedzia") zostało usunięte drzewo którzl!cki. 
nowilo zagrożenie dla ruchu drogowego oraz ludzi będących w jego zasięg~. Wr~ sta. 
dotyczący usunięcia tego drzewa złożył Lubuski Zarząd Melioracji i Urządzeń W~Ose!( 
Inspektorat w Międzyrzeczu . Burmistrz Międzyrzecza , po zasięgn i ęciu opinii komi ~YCh 
spraw drzewostanu wydal stosowną decyzję usunięcia tego drzewa, SJI do 

SAMORZĄDOWY INFORMATOR SMS 
Jeśli chcą Państwo otrzymywać informacje o tym, co dzieje się w naszej Gminie ZA 

REJESTRUJCIE SIĘ! Wysyłając sms o treści Tak.fmi02 na numer 661 000 112 będą p : 
stwo bezpłatnie otrzymywać sms-y z informacjami o: an

- zagrożeniach takich jak: wichury, gwałtowne burze, powodzie, katastrofy 
- awariach: prądu, gazu, wody 
- imprezach kulturalnych i sportowych 
- bezpłatnych badaniach lekarskich i programach zdrowotnych 
- edukacji szkolnej i przedszkolnej 
- sesjach Rady Miejskiej 
- zamówieniach publicznych 
- sprzedaży nieruchomości. 
Więcej informacji na stronie ww\N.m icdzv rzecz. pl. 

Anna Chudzińska 
p.o. Kierownika Referatu Promocji Gospodarcz~ 

ni Miejskiej "Kasztelanka" w Międzyrzeczu 
luraiLJSitltn Filipczak- 52 lata, żonaty, syn Artur 
~vk~7t:łłr.Anie: 

abs:oJw·ent Technikum Mechanicznego w Świebodzinie 
ńczone studia w Wyższej Szkole Inżynierskiej w Zielonej Górze, WydziaJ Budow

, Kięrunek Konstrukcje Budowlane i Inżynierskie 
ukońc.zone studia podyplomowe w zakresie pośrednictwa w obrocie nieruchomo
mi przy WSSMiA w Warszawie, 

czenie zawodowe: 
w Gorzowskim Przedsiębiorstwie Robót l~żynieryjnych w Gorzowie Wlkp., 

praca w Zakładzie Ogólnobudowlanym Armil w Swiebodzinie, 
w BT Topbeton w Gorzowie Wlkp., 

mo'ść języków obcych: język rosy_iski i angielski -dobra 

w Międzvrzeczu rusza program 
poprawv gospodarki wodno- ściekowej 

Od 1991 roku inwestycje realizowane na terenie miasta i gminy związane z gospodarką 
wodno-ściekową oparte były głównie na istniejących odcinkach sieci kanalizacji sanitar
nej, grawitacyjnej i tłocznej. Sieć ta ze względu na ograniczoną przepustowość oraz ciągłą 
rozbudowę miasta i obszarów wiejskich powoduje, że nie spełnia obecnie swojej roli. W 
związku z tym niektóre odcinki sieci kanalizacji sanitarnej są nadmiernie obciążone. Pro
blematykę tę powinno się rozwiązać wcześniej, gdyż niedopuszczalne jest przeprowadza· 
nie remontów ulic czy chodników bez uporządkowanej gospodarki wodno -ściekowej znaj
dującej się pod nawierzchniami wcześnie wspomnianych dróg i ulic. 

Obecne władze zwróciły uwagę na ten problem i już w lipcu b .r. przystąpiły do opra· 
cowania "Programu gospodarki wodno - ściekowej dla miasta Międzyrzecz . Zgodnie z 
umową zawartą pomiędzy Gminą Międzyrzecz reprezentowaną przez Burmistrza Ko
misarza Rządowego Mariana Sierpalowskiego a Lemlech Konsulting Sp. z o.o. z sie
dzibą w Krakowie przedmiotowy program winien być sporządzony do końca bieżącego 
roku. Program ten będzie uwzględniał stan istniejący odprowadzenia ścieków z terenu 
miasta i z terenu gminy oraz planowaną rozbudowę miasta i gminy. Głównym cele_m 
opracowywanego programu jest "wyprowadzenie ścieków" z miasta na jego obrzeza 
oraz rozwiązanie problemów sieci kanalizacyjnej wewnątrz miasta. 

Planuje się następujące kierunki odprowadzenia ścieków : 
- kierunek pierwszy: z ul. Poznańskiej, przez os. Piastowskie do św. Wojciecha 
-kierunek drugi: Międzyrzecz Wybudowanie, obrzeża os. Kasztelańskiego, do św. 

Wojciecha. 
Program uwzględnia również gospodarkę wodno- ściekową terenów, które_ zgod

nie z planem zagospodarowania przestrzennego uzbrajane będą pod inwestyqe, do· 
tyczy to ul. Poznański ej oraz terenów w kierunku miejscowości Skoki - przezna~o
ne pod budownictwo jednorodzinne i terenów w kierunku miejscowości Kalsko, ktore 
przeznaczone są pod zabudowę przemysłową (Międzyrzecki Park Przemysłowy 11). 

Do realizacji założeń gospodarki wodno - ściekowej konieczne będzie wybud~
wanie nowego mostu (na przedłużeniu planowanej ulicy przy istniejącej ulicy Pozna~
skiej w kierunku na os. Piastowskie). Bu~owa teg~ ~ostu umożli~i ~rz.eprowadze~~ 
kolektora głównego przez rzekę Obrę, a Jednoczesnle nowy most 1 s1ec planowany 
ulic rozwiąże wiele problemów komunikacyjnych miasta. . .. 

Wdrożenie do realizacji "Programu gospodarki wodno- ściekowej" pozwoli n_a rac!o 
nalne przeprowadzenie prac modernizacyjnych istniejącej sieci kanaliza~yjn~J W m~e: 
ście, jej odciążenie od nadmiarów przepływających ścieków oraz zapob1egme wy 0 

bywaniu się nieprzyjemnych zapachów ze studzienek kanalizacyjnych. z 
Gmina Międzyrzec 



1 
BUDOWA KRYTEJ PŁYWALNI "KASZTELANKA" 

MIĘDZYRZECZU 
W Obecnie trwają p~ace ~Yk.ończeniowe hali ?asenow~j ; 

b. kt krytej pływalni obejmuje basen pływacki oraz częsc 
0 k1 :acyjną , w skład której wchodzi jacuzzi, basen do nauki 
r~v~an ia (wzbogaco~y o funkcję atra~cji. wodnych), zjeż
~ , lnia wodna, brodzik dla małych dz1ec1 oraz sauna. Ze 
z~ystkich atrakcji jednocześnie może korzystać 100 osób. 

ws Realizowana inwestycja wiąże się z podniesieniem 
tandardu i atrakcyjności gminy, zarówno dla turystów, 

sak i mies~kańców. Zakończen ie inwestycji planowane 
! st na 30 listopada 2009 roku. Łączny koszt budowy ba-
188nu _krytej pływalni "Kasztelanka" wynosi 22 miliony zł . 
~becnie w ramach konkursu wybrany został kierownik pły
walni oraz zatrudnieni konserwatorzy. W celu poprawienia 
warunków dla osób korzystających z transportu indywidu
alnego tj. samochodów osobowych i transportu zorgani
zowanego (autobusów) przebudowany zostanie parking. 

Na zadanie gmina pozyskala następujące dofinanso
wanie: z Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalne
gaw ramach Lubuskiego Regionalnego Programu Regio
nalnego w kwocie 11 192 425,91 PLN, dofinansowanie z 
lunduszu PFRON w kwocie 50.000 PLN, dofinansowanie 
w ramach Lubuskiego Programu Rozwoju Bazy Spor
towej ze środków Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej · 
dzięki pozytywnej decyzji Marszałka gmina otrzymała do
linansowanie w kwocie 2.200.000 PLN. 

2. PRZEBUDOWA PARKINGU PRZY UL. PIĘCIU 
śWIĘTYCH BRACI MIĘDZYRZECKICH 

Powierzchnia parkingu wynosi blisko 3000 m . Obejmu
je 92 miejsca postojowe na samochody osobowe oraz 5 
miejsc na autobusy. Zakres rzeczowy ww. zadania obej
muje wykonanie nowej nawierzchni istniejącego parkin
gu wraz z dojazdami i jezdniami manewrowymi z kostki 
betonowej oraz odcinka chodnika w miejsce nawierzch
ni z tłuczni a. 

Termin zakończenia inwestycji planowany jest 291isto
pada 2009 r. Koszt zadania to ok. 200 tys. zł. 

3. MODERNIZACJA l PRZEBUDOWA OBIEKTU MIĘ· 
OZYRZECKIEGO OŚRODKA KULTURY 

W dniu 15 stycznia 2009 roku podpisano umowę z wy
konawcą robót firmą GOBUD z Gorzowa Wlkp. na kwotę 
8 365 540,07 zł brutto. Obecnie na ukończeniu są roboty 
budowlane zewnętrzne. W najbliższym czasie wykonaw
ca przystąpi do wykonywania prac wewnątrz budynku. 

Zgodnie z zawarta umową całość zadania powinna być 
zrealizowana do 15 stycznia 2010 r. 

4. PRZEBUDOWA ULIC MICKIEWICZA l SŁOWAC· 
KIEGO W MIĘDZYRZECZU 

Łączna wartość inwestycji obejmującej przebudowę 
ulic Mickiewicza i Słowackiego wynosi 2.155.140 zł , z 
czego 50% kosztów tej inwestycji dofinansowane zosta
nie w ram ach Programu Wieloletniego pn. "Narodowy 
: rogram Przebudowy Dróg Lokalnych 2008-2011 ". Za
Kres robót obejmuje: 
. ·wykonanie przebudowy ulic Słowackiego wraz z chod

nikami i odwodnieniem, 
·przebudowę ulicy Mickiewicza wraz z odwodnieniem 

. · Wykonanie oświetlenia ulicznego na ul. Mickiewicza 
l Słowackiego 
·przebudowę parkingu, przy Szkole Podstawowej nr 3 

wraz z jego oświetleniem. 
Na dzień dzisiejszy zrealizowano: 
· przebudowę przyłączy wodociągowych 

. ·.wymieniono l i nię napowietrzną telekomunikacyjną na 
Siec kablową podziemną oraz zlikwidowano linii energe
tyczną napowietrzną na kablową. 

Zakończenie realizacji inwestycji planowane jest do dnia 
10 grudnia 2009 roku. 

tiuadanie to gmina pozyskała dofinansowanie w ra
~ARODOWEGO PROGRAMU PRZEBUDOWY 
-.8.QQ.LOKALNYCH w kwocie 1.077.570 79 zł. 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

5. BUDOWA DROGI OSIEDLOWEJ PRZY UL. PIA· 
STOWSKlEJ 

W dniu 13 października 2009 roku ogłoszony został 
przetarg nieograniczony na wyłonienie wykonawcy robót. 
Termin realizacji zadania wynosi sześć miesięcy od daty 
udzielenia zamówienia. 

Zakres inwestycji obejmuje wykonanie: 
· nawierzchni drogi, parkingu, chodnika, 
· dodatkowych przykanalików kanalizacji deszczowej, 
· oświetlenia. 
Inwestycja ta będzie realizowana w ramach wieloletnie

go planu inwestycyjnego. W bieżącym roku planowane jest 
przeprowadzenie procedur związanych z wyłonieniem wy
konawcy i rozpoczęciem robót. Zakończenie prac plano
wane jest na dzień 30 czerwca 2010 r. Wartość inwesty
cji wynosi: 700.000 zł. 

6. BUDOWA DROGI GMINNEJ W MIEJSCOWOŚCI 
WYSZANOWO 

Inwestycja realizowana będzie w ramach wieloletnie
go planu inwestycyjnego w latach 2009- 2010. Realiza
cja zadania nastąpi po przeprowadzeniu procedury prze
targowej i wyłonieniu wykonawcy robót. Zakres rzeczowy 
zadania obejmuje: 

· budowę drogi gminnej wraz z chodnikami, 
· utwardzenie zjazdów na posesje, 
· odwodnienie 
Przedsięwzięcie to ma na celu poprawę komfortu ko

munikacyjnego, ponadto poprzez podwyższenie standar
du nawierzchni inwestycja poprawi bezpieczeństwo ruchu. 
Wykonywane odwodnienie pasa drogowego wpłynie do
datkowo na ochronę środowiska (ujęcie wód opadowych 
pochodzących z powierzchni szczelnej drogi w system ka
nalizacyjny). Planowana wartość inwestycji - 790 000 zł . 

7. UTWARDZENIE DROGI W KIERUNKU ŚW. WOJ
CIECH WRAZ Z OŚWIETLENIEM 

Również te zadanie realizowane będzie w ramach wie
loletniego planu inwestycyjnego w latach 2009 - 2010. 
Obecnie trwa postępowanie związane z opracowaniem 
właściwej dokumentacji. Realizacja zadania obejmuje 
wykonanie odcinka dróg o długości około 500 m z płyt 
betonowych wraz z oświetleniem , z os. Kasztelańskiego 
do miejscowości św. Wojciech. Planowana wartość robót 
wynosi - 480 tys. zł. 

8. BUDOWA PARKINGU WRAZ Z OŚWIETLENIEM 
W MIEJSCOWOŚCI PNIEWO 

Zadanie to będzie realizowane w ramach wieloletniego 
planu inwestycyjnego w latach 2009-2010. Realizacja in
westycji obejmuje wykonanie: 

- nawierzchni miejsc parkingowych, 
- drogi dojazdowej, 
-jezdni manewrowej parkingu 
- oświetlenia przy budynku Bazy Turystyczno- Kultu-

ralnej w Pniewie. 
Obecnie toczy się postępowanie dotyczące wyłonie 

nia wykonawcy robót. Planowana wartość zadania wy
nosi 255 tys. zł. 

9. UZBROJENIE TERENU POD BUDOWNICTWO 
MIESZKANIOWE NA OS. ZACHODNIM 

W dniu 2 września 2009 roku podpisano umowę z 
wykonawcą robót firmą P.P.H.U. NIEWIADOMSKI na 
kwotę 323 000,83 zł brutto z terminem realizacji do 15 
października 2009 roku. Zakres realizacji zadania obej
muje wykonanie kanalizacji sanitarnej oraz kanalizacji 
deszczowej. Realizacja zadania umożliwi przygotowa
nie nowych terenów pod budownictwo mieszkaniowe, 
a także ma bezpośredni związek z oddaniem do użyt
ku budynku mieszkalnego wielorodzinnego w ramach 
budownictwa MTBS. 

Obecnie trwa procedura związana z ogło
szeniem przetargu nieograniczonego na kolej 
ny etap uzbrojenia terenów na os. Zachodnim. 
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10. UZBROJENIE TERENU POD BUDOWNICTWO 
MIESZKANIOWE UL. POZNAŃSKA 

Obecnie trwają prace projektowe związane z uzbro
jeniem terenu pod budownictwo mieszkaniowe (jednoro
dzinne). Zakres prac projektowych obejmuje budowę dro
gi, chodników wraz z kanalizacją deszczową . Wartość prac 
projektowych to 39 040,00 zł brutto. Termin zakończenia 
· 31 grudnia 2009 roku. 

11. BUDOWA WODOCIĄGU Z KURSKA DO ZA· 
MOSTOWA 

Zakres rzeczowy zadania obejmuje wykonanie sieci 
wodociągowej z rur ciśnieniowych 160 PE, o łącznej dłu
gości 1847,0m. Ponadto wykonana zostanie dokumenta
cja projektowa dot. 11 etapu budowy wodociągu dla tere
nów rekreacyjnych (obok jezior Kursko i Długie) - termin 
realizacji do końca bieżącego roku . Zakres drugiego eta
pu obejmuje budowę wodociąg u o długości ok. 2,0 km. 

Wartość robót wynosi 237 620,58 zł brutto. 

12. PT REKONSTRUKCJI! REWITALIZACJI MRU 
Realizacja zadania obejmuje wykonanie dokumentacji 

projektowej rekonstrukcji i rewitalizacji bunkra 717. W wy
niku rozstrzygnięcia przetargu nieograniczonego na wy
konawcę robót wybrano firmę REDAN Sp. z o.o. ze Szcze
cina. Koszt inwestycji· 95 160,00 zł brutto. Termin opra
cowania projektu budowlanego upływa 18 grudnia 2009. 

13. PRZEBUDOWA l ROZBUDOWA GIMNAZJUM 
NR 1 l LO POLEGAJĄCA NA 

modernizacji dostosowującej budynek do aktual
nych wymogów pracy dydaktyczno- wychowawczej 

Inwestycja realizowana jest wspólnie ze Starostwem 
Powiatowym w Międzyrzeczu . 

W ramach przeprowadzonej procedury zostałwyłoniony 
wykonawca robót budowlanych, którą została firma BUD
POL z Międzyrzecza. 

l etap robót obejmuje wykonanie: 
· remontu dachu, 
· wymianę stolarki okiennej i drzwiowej zewnętrznej, 
- dacieplenie ścian oraz budowę windy dla osób nie

pełnosprawnych . 
Wartość robót opiewa na kwotę ponad 4,5 mln. Obec

nie roboty budowlane przebiegają sprawnie i zgodnie z 
założonym harmonogramem. 

Zadanie objęte jest pomocą finansową z Europejskie
go Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach Lubu
skiego Regionalnego Programu Operacyjnego w kwocie 
2 391 249,50 PLN. 

14. BUDOWA CENTRUM REKREACYJNO -SPOR
TOWEGO W MIEJSCOWOŚCI GORZYCA 

Realizacja zadania przewidziana jest na lata 2009-201 O. 
Zakres rzeczowy zadania obejmuje budowę budynku cen
trum rekreacyjno- sportowego, budowę ciągów komunika
cyjnych, parkingu oraz budowę przyłączy. Budynek prze
znaczony będzie dla mieszkańców Gorzycy, organizowa
nie imprez okolicznościowych , a także prowadzenie dzia
łalności kulturalnej i sportowej. Obecnie został ogłoszony 
przetarg nieograniczony na wyłonienie wykonawcy robót. 

W dniu 18 sierpnia 2009 r. podpisano umowę z Marszał
kiem Województwa Lubuskiego - Marcinem Jabłońskim 
· o przyznanie pomocy w ramach działania "ODNOWA l 
ROZWÓJ WSI " objętego PROGRAMEM ROZWOJU OB
SZARÓW WIEJSKICH NA LATA 2007-2013, na zadanie: 
"Budowa budynku centrum rekreacyjno-sportowe
go na działce nr 153/1 w Gorzycy gm. Międzyrzecz" 
w kwocie 241 636,00 PLN. 

15. UTWARDZENIE TERENÓW PRZYLEGŁYCH DO 
REMIZY STRAŻACKIEJ W M. WYSZANOWO 

Zadanie obejmowało wykonanie utwardzenia trzech 
placów z kostki betonowej przyległych do Remizy Stra
żackiej oraz wykonanie nawierzchni trawiastej z gotowe-

(ciąg dalszy na str. 8) 
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go dywanika trawnikowego. Wykonawcą robót była fir
ma TOMBUD z Międzyrzecza . lączna kwota inwestycji 
- 12 937,91 zł brutto. 

no w calości jeszcze przed rozpoczęciem roku szkolnego. 
17. WYMIANA OGRODZENIA W SZKOLE PODSTA· 

WOWEJ NR 4 W MIĘDZYRZECZU 

sepki utrudniającej korzystanie ze skrzy __ ··w .. , .. . ~ 
nie wprowadzone tradycyjne skrzyżowanie, z 
ścią bezkolizyjnego wyjazdu z ul. Ogrodowej w 

16. REMONT SALI ORAZ RAMPY W PRZEDSZKO· 
LU NR 4 W MIĘDZYRZECZU 

Wartość robót wyniosła 25 000 zł brutto. Zadanie zo
stało zrealizowane jeszcze przed rozpoczęciem roku 
szkolnego. 

ku miasta i w k~erunku Sulęcina . , 

19. DOKOŃCZENIE ZADANIA ZWIĄZANEGO 
PRZEBUDOWĄ BOISKA SPORTOWEGO O 8",.J 
NEJ NAWIERZCHNI -·11\1(. 

Wartość robót wyniosła 31 869, 45 zł brutto. W ramach 
umowy wykonano remont kapitalny jednej sali w przed
szkolu. Zakres rzeczowy obejmowal wymianę : 

- podsufitki, 

18. PRZEBUDOWA DROGI WOJEWÓDZKIEJ NR 
137 NA TERENIE MIASTA W bieżącym roku dokończono przebudowę boiski 

sztucznej nawierzchni na stadionie miejskim. Zakres~ 
ból obejmowal wykonanie: 

- instalacji elektrycznej, 
- stolarki okiennej 
oraz remont rampy, naprawę i montaż balustrady, regu

lację studzienek kanalizacji sanitarnej. Zadanie wykona-

Trwają prace projektowe związane z przebudową 
drogi wojewódzkiej nr 137 na terenie miasta Między
rzecza. Dotyczy to odcinka od ul. Wojska Polskiego (na 
wysokości Sądu Rejonowego) do głównego skrzyżowa
nia miasta. W projekcie uwzględniony został wniosek 
gminy Międzyrzecz dotyczący skrzyżowania ul. Ogro
dowej z drogą wojewódzką . W miejsce istniejącej wy-

- ogrodzenia, 
- chodników i dojść do płyty boiska, 
- trybun na 400 miejsc. 

Wydział Realizacji 
Urzędu Miejskiego w M1ęazvrZ111 .. 

nawiązaniu do treści pisma opu
w numerze 9 Kuriera Mię

ego /INFORMACJE Z RATU
l w sprawie inwestycji "Remont i 
dowa Międzyrzeckiego Ośrod-
ltury:·, którego autorem jest p. 

Rybka -wyjaśniam, że zarzu
rowane pod moim adresem są 

tego listu podkreśla, że ma 
udział w przeprowadzanym re
e budynku Międzyrzeckiego 

rodka ·Kultury. Jednocześnie za
ca mi brak decyzyjności. Natomiast 
są zupełnie inne. W okresie urzę

ia p. Rybki odbyły się trzy nara
rdynacyjne na budowie, w żad
radzie autor artykułu nawet nie 
udziału. W tym samym czasie 
się trzy spotkania z udziałem 

ern7\Jnl~·r::l kontraktu, inspektorów nad
projektantów, które trwały wiele 
n. Udział w tych spotkaniach p. 

ki był iluzoryczny i sprowadzał się 
isania w swoich notatkach pro

. - Informując, że nie posiada 

petencje Burmistrza, nie należały rów
nież do mnie. 

Autor tego listu zarzuca mi niewła
ściwe wydanie pozwolenia na budowę. 
Organem właściwym do wydania po
zwolenia na budowę jest Starosta, co 
w sposób jednoznaczny wynika z art. 
80 ustawy Prawo budowlane. Organ 
do wydania pozwolenia na budowę nie 
posiada kompetencji do ingerowania 
w zakres inwestycji. Zakres inwestycji 
jest określany tylko i wyłącznie przez 
zamawiającego - czyli inwestora. za 
stronę techniczną projektu odpowia
da projektant. który powinien posia
dać stosowne uprawnienia budowlane, 
by rozwiązywać planowaną inwestycię 
pod względem technicznym. przestrze
gając przy tym wszelkich norm, przepi
sów, reprezentując inwestora czyli gmi
nę. Starostwo Powiatowe przed wyda
niem decyzji o pozwoleniu na budowę 
sprawdza kompletność dokumentów 
w zakresie tylko formalno - admini
stracyjnym. W przedmiotowym piśmie 
p. Rybka podkreśla , że " ... ustalił po
nad wszelką wątpliwość wiele niekon
sekwencji i braków ... " w dokumenta
cji budowlanej. Główną winę za braki 
merytoryczne w projekcie budowlanym . . . 

W imieniu wfadz samorządowycli pragnę zfożyć 
serdeczne podzięk_sJwania za zaangażowanie 

i sprawną organizację CJJożyneft (jminnycli 
Wyszanowo -1(uźnift2009 

oraz za mo6iCizację spofeczności Cokft[ne;: ro[nif?.9w, 
1?,9f gospodyń wiejsf?jcli oraz f&ięży i zorganizowanie 

dożyneft w Szumiące;: 1(ursftu i w Pieskftcli. 
Przygotowanie dożyneftzaangażowafo 

do pracy wie[e osó6. 

S fifadam najserdeczniejsze gr atufacje 
i podzięk_sJwania za wlifad 
w życie ftu[tura[ne 
spofeczności wiejsf?jej. 

CBurmistrz 1(omisarz ~ządowy 
9darian . \'te:rtJaitou,sln 

pomimo braków merytorycznych przy
W dokumentację , fakty te mial miej
sce, także przed moim zatrudnieniem 
w Urzędzie Miejskim. Kwestie tech
niczne zostały uregulowane w bieżą
cym roku, zgodnie z przepisami pra
wa. Natomiast podzielam stwierdzenie 
p. Rybki w sprawie terminu wyboru in
żyniera kontraktu, inżynier winien być 
wybrany jeszcze przed rozpoczęciem 
procedury na roboty budowlane Mię
dzyrzeckiego Ośrodka Kultury. Proce
dura wyłonienia wykonawcy na roboty 
budowlane została podjęta już w dniu 7 
sierpnia 2008r. Wówczas nie tylko nie 
pelnilem obowiązków kierownika Wy
działu Realizacji lnwestycii. ale również 
nie bylem pracownikiem Urzędu Miej
skiego. Zatem zarzut skierowany pod 
moim adresem jest również niezgod
ny z prawdą . 

Realizacja innych inwestycji, rów
nież nie przedstawiała się tak różowo, 
jak pisze w swoim piśmie autor pasz
kwilu. W okresie jego urzędowania na 
przykład - zwłoka w podjęciu decyzji 
przez p. Rybkę o remoncie ulicy Mic
kiewicza i Słowackiego wyniosła bli
sko 2 miesiące . 

Zdziwiony jestem faktem, że osoba 
nie posiadająca odpowiednich kwalifi
kacji zawodowych, która nie zadała sa-

bie trudu by, się zapoznać z 
mi inwestycyjnymi i przepisami 
próbuje w sposób publiczny 
dać się na tematy techniczne i 

Faktem jest, że inwestycja 
rzecki Ośrodek Kultury" jest 
cją skomplikowaną , głównie ze 
dów projektowych i wykon 
Niektóre problemy i decyzje 
ly w Urzędzie Miejskim · 
moim zatrudnieniem i na nie, 
Iem wpływu . 

Jednocześnie nadmien· 
oprócz "Remontu i rozbu 
realizowane są takie inwl=l•c:tvr-ia 
budowa basenu - czyli " 
miejska pod nazwą "Kas 
przebudowa ulic Mickiewicza i Sit). 
wackiego wraz z nowym oświd· 
niem, likwidacją linii telefonicznej i 
energetycznej napowietrznej na~ 
ziemną , kablową. Budowa infrasłQ
tury na Os. Zachodnim, przebudóWa 
parkingu przy realizowanej pływalni, 
przebudowa drogi do św. Wojciecha, 
opracowanie programu gospodarki 
wodno - ściekowej na terenie mla· 
sta, remont LO i gimnazjum. Prze· 
bieg tych inwestycji jest zgodny z 
założeniami obecnych władz miasta. 

Zbigniew Piotrowski 

SPRZEDAM PIANINO CALISIA 
tel. 660 085 809 '· 

Z okazji 75. Urodzin 

Pani Janinie Pelec 
najserdeczniejsze życz en i a 

pomyślności, radości, pogody 
ducha oraz dużo zdrowia i wielu 

łask bożych na dalsze lata 

składają 

Maria i Kazimierz Kulasowie 

-
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Dni Seniora w M~ędzyrz_e~z~ _ 
. d nastu lat, w październiku, obchodzony Jest w naszym wojewodztwle Lubusk1 

0? J.es!niora. w ramach obcho?ów M!ędzyrzecki -~środek Ku!tury zorg~nizował_w dniu 
rydz~en. nika spotkanie dol. profilaktyki zdrowotneJ 1 kosmetykow. O profilaktyce 1 zapo
s_raz~~~e~horobom prelekcję wygłosiła p. El~bieta ~ilcz~ńsk~, zawod~wo z~jmu)ąca ~ię 
biega · zdrowia i oświatą zdrowotną w PowlatoweJ StaCJI Samtarno-EpidemiologiczneJ w 
pr?moc~ieczu. P. Elżbieta zaprezentowała filmy przedstawiające przebieg badania mam
M iędz~. nego i dot. systematycznego wykonywania badań cytologicznych. Przekazała 
rnogra?IC~ranym ulotki o profilaktyce zdrowotnej. Panie Małgorzata Kaczmarczyk i Krystyna 
!akze~ek z firmy kosmetycznej ORIFLAME p rzedstawiły najnowsze wyroby kosmetycz-
Korbane · 1 • • l d · l · k pokazowi towarzyszyły informacje na t~m~t p1e ę~nowan1~ c1a a_ w _oJr~a ym w1e u. 
ne.Wieczorem w środę 7 października w Sali Biblioteki odbyła s1ę proJekCja filmu pt. "Czu-

Ie slówka". Po obejrzeniu filmu, z fantastyczną rolą Shi_rl~y -~c Laine, .?~ecni n~ spotka
niu uczestniczyli w rozmowie na temat filmu, autora ks1ązk1 1 adaptaCJI filmoweJ ~ Lar~e 
go McMurtry oraz innych aktorskich krea?ji i wspom~ień. S~irley. ~odatkowo , w!ele Cie
kawych informacji można było zaczerpnąc z wystawki paswięconeJ bo_hat_erom w1eczor~ : 

Na początku września ogłoszony został konkurs plastyczny dla dz1ec1 z przedszkoli l 
klas 1- 3 szkól podstawowych pt. "Moja zabawa z dziadkami". Na konkurs wpłynęło 137. 
przepięknych prac, wykonanych różnymi technikami. Przyzn_ano 15 równorzędnych tytu
łów laureata, a otrzymali je: Natalia Fabiańska lat 5, Karolina Wolny lat 9, Jakub Dy· 
lejko lat 4, Julia Niemczyk lat 4, Kacper Szaroszyk lat 6, Milena Mazurek lat 6, Pa· 
!ryc ja Salamońska lat 8, Wiktoria Wolińska lat 5, Kasia Woźni~k lat 4, Inga Grabska 
la! 5, Jan Szczurek lat 6, Wiktoria Kaszubska lat 4, Martyna Witczak lat 6, Aleksan· 
dra Książek lat 5, Oliwia Piątyszek lat 6. Wyróżnienia otrzymali: Agatka Kawałek lat 
6, Oskar Szyszkowski lat 6, Małgosia Kozielska lat 5, Maja Jabłoń~ka lat 6, A~ata 
Osadnik lat 5, Oliwia Kocjan lat 4, Ania Fiałka lat 5, Zuzanna Gonc~arz la~?· NikO· 
letta Choruży lat 5, Zuzia Sobota lat 5, Konrad Jaroszek lat 6, Amelia Jas1owka lat 
4, Katarzyna Matla lat 6. . . . . 

Uroczystość wręczenia nagród odbyła się 9 października_ w Oddziale dla ~~~~c1 BI
blioteki Publicznej podczas otwarcia wystawy pokonkursoweJ. _Laure~tom, wyroz~1onym 
i wszystkim uczestnikom podziękowano dyplomami oraz upommkam1 rzeczowymi, ufun
dowanymi przez organizatora. 

KOSPECJALISTYCZNY. 
Sztab WOŚP w Międzyrzeczu , w Międzyrzeckim Ośrodku Ku 

przyłączenia się do udziału w XVIII Finale. Zapraszamy Pań 
odbędzie się 10 stycznia 2010 r. o godz. 16.00 w hali spo 
~zas imprezy przewidziane są wystxPY artystyczne mie!dz~rrzeckic~h 
zy, a także licytacja gadżetów WOSP. 

Osoby, które chciałyby przekazać przedmioty na licytacje, p 
szy kontakt ze Sztabem WOŚP, bowiem sprawy licytacji darów 
nym regulaminem. · 

Informujemy, że posiadamy jeszcze wolne miejs,ca dla ~olonta 
Wania na ulicach miasta. Kontakt ze Sztabem WOSP w M1 
Międzyrzecki Ośrodek Kultury, ul. Konstytucji 3 Maja 30, 

Biuro MOK w budynku Biblioteki os. Centrum 8, czynne w godz. 
0-95 7411802 e-mail: mokmcz@wp.pl 

Wszelkie informacje dostępne będą na stronie '!:!..:fl.:.yg~c!..!..!..\!.~ 
Zapraszamy 

ny 
Zapraszamy do wzięcia u 

w konkursie plastycznym organizowanym przez Partnerschaftsforum Haren. 
Konkurs ogłoszony został w partnerskich miastach 

Vlagtwedde, Andresy i Międzyrzeczu. 
prac: "Haren - nasze miasto partnerskie" 

materiały na stronie http:/h"'·ww.harcn.dc/ 
riizator: Partnerschaftsforum Haren 

Stowarzyszenie "KONTAKT" 
Międzyrzecki Ośrodek Kultury 

Regulamin: 
: Do udziału w konkursie zapraszamy dzieci w wieku przedszkolnym /od 3 do 6lat/ . 
. Celem konkursu jest rozwijanie umiejętności plastycznych dzieci. 

acanie warsztatu plastycznego poprzez stosowanie różnorodnych technik 
. Promocja miast oraz nawiązanie kontaktów między placówkami. Pesze

wiedzy na temat miast partnerskich Międzyrzecza. 
Każga placówka przedszkolna może złożyć na konkurs /5/ pięć prac plastycz

, 'h'Y~ęnanych techniką dowolną, na papierze typu brystol o formacie A-3 /kartka 
·bloku-technicznego/. 
oąwrocie pracy należy podać informacje: Nazwa konkursu, temat pracy, imię i 
,óraz wiek autora, nazwę placówki, adres zamieszkania i nr telefonu. 

Termin składania prac: do 30 listopada 2009 r. 
Mie}sce dostarczenia prac: . . . . 

:iuriD>Miedzvrzeckiego Ośrodka Kultury 11 piętro/ w budynku B1bliotek1 
iblioteki Publicznej dla dorosłych /parter/ 

)S/ 1Cenltrulm8, Międzyrzecz 66-300 
poniedziałku do piątku w godz. 9.00 • 18.00. 

llll<>711<>tltia otrzymane prace przekażemy na eliminacje główne konkursu do H aren. 
Powołane przez organizatora Jury dokona oceny prac oraz przyzna nagrody. 
Ogłoszenie wyników nastąpi podczas otwarci~ wystawy prac ~lastyc~ny~h w H aren. 
wynikach rozstrzygnięcia konkursu uczestmcy zostaną powiadomieni. 

zostaną przekazane i wręczone w Międzyrzeckim Ośrodku Kultury. 
Kom· .. ·są ostateczne. 

"Rzece Obrze lżej, gdy śmieci mniej" 
W Międzyrzeczu, co roku, Międzyrzecki grodzono dyplomami i. upomink~mi , które 

Ośrodek Kultury organizuje imprezę eko- ufundował Celowy Zw1ązek Gmm CZG-12 
logiczną pn. "Święto Obry". Impreza ad re- w Dług?szynie oraz ~~K. 
sowana jest do dzieci i młodzieży z terenu Pan1 Katarzy~a WoJCiechowska z ~Z~-
Gminy Międzyrzecz, a jej celem jest pro- 12 przepr?wadz1ła konk~rs. sprawnoscl?-
mocja ochrony środowiska i nauka ekolo- wy dla ~ajmł~dszych dz1ec1 - s?rt?~ame 
gicznego trybu życia. . surowcow wto~nych . Stars~e dzieCI l mle-

W tegorocznej edycji "Swięta Obry", dzież ?r.ała ud_z1~/w konkursie plastycznym 
która odbyła się w piątek 18 września 2009 na naJCiekawleJ wy~onany p_lakat. . . 
r. uczestniczyły dzieci z przedszkoli, szkół Wszyscy uczestmcy mogli zapozna c s1ę 
podstawowych oraz młodzież z gimnazjów z działalnością firm zajmujących się ochro-
i szkół ponadgimnazjalnych. ną środowiska naturalnego i propagowa-

Dia uczestników imprezy przygotowa- niem zdrowego trybu życia. 
no konkursy plastyczne o tematyce ekolo- ~zięku)emy za współpra?ę i przy_goto-
gicznej, a także zagadki i quizy tematyczne wa~1e stoisk reklarr:owych f1r_mom 1 lnsty-
na temat segregacji surowców wtórnych. tuCjom: Ce_lowy Z~1ązek Gm1~ CZG_-12 w 

Dzieci z przedszkoli i uczniowie ze Długoszyme, Powlatowa StaCja Samtar~o 
szkół, poprzebierani w kolorowe stroje, Epidemiologiczna w Międzyrzeczu, Mię-
zaprezentowali programy artystyczne, któ- d~yrzecki Oś.rod?k Sportu i _Wypoczynku-
ryc h motywem przewodnim były tematy M1ędzyrze9k1 ReJ~ n Umocn1o~y, VEOLIA-
dotyczące ochrony środowiska , ekologicz- Usługi dla S rodowiska SA w Międzyrzeczu, 
nego trybu życia oraz sprzątania świata. OD~ZIAŁ PTTK ZIEMI MIĘDZYRZECKIEJ 
Piosenkom, wierszom, układom tanecz- w Międzyrzeczu . 
nym i skeczom, towarzyszyły p~mysłowo Skł~~arr:~ podz!ękowania dzieciom, 
wykonane scenbgrafie ~ plaka~y 1 transp~- młodz1e_zy 1 ICh 9PI_ek~nom z.~ aktywne 
renty z hasłami ekolog1cznym1. Uczestm- uczestmct:"o w " Sw1ę?1e ~bry . 
ków konkursów i artystyczne na- Międzyrzecki Osrodek Kułtury 
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e 5.09.2009 w Międzyrzeczu policjanci z ału Pre-
wencji zatrzymali 33-letniego mężczyznę, który będąc w sta

nie nietrzeźwości na terenie sklepu dokonał kradzieży 17 szt. 
piwa puszkowego, a następnie przy próbie zatrzymania przez ekspedientkę 
uderzył ją ręką w twarz. 

e 11 .09.2009 w Skwierzynie policjanci Wydziału Prewencji dokonali zatrzy
mania obywatela Litwy, który kierował samochodem marki Audi A4, pochodzą
cym z kradzieży. 

e 12.09.2009 w jednej z miejscowości w rejonie Trzciela 23-letni mężczyzna 
uderzając po głowie, doprowadził do stanu bezbronności 38-letniego mężczy
znę, a następnie z kieszeni spodni dokonał kradzieży pieniędzy. Sprawca został 
zatrzymany przez dzielnicowych Posterunku Policji w Trzcielu. 

e 16.09.2009 w Międzyrzeczu na ul. Poznańskiej funkcjonariusze prewencji 
zatrzymali 34-letniego mężczyznę kierującego koparko-ładowarką wbrew są
dowemu zakazowi. 

e 17.09.2009 wSkwierzynie patrol prewencji zatrzymał Macieja P., który bę
dąc w stanie nietrzeźwości wszedł przez niezamknięte tylne drzwi do samocho
du marki VW Golf i usiłował dokonać kradzieży mienia, lecz zamierzonego czy
nu nie dokonał z uwagi na spłoszenie przez właścicielkę. 

e 27.09.2009 wSkwierzynie 18-latek wspólnie z drugim mężczyzną dokonał 
pobicia mieszkańca Skwierzyny. Przewrócili go na ziem ię a następnie kopali po 
całym ciele, w wyniku czego poszkodowany doznał obrażeń w postaci wybicia 
kciuka, zasinienia oka oraz ogólnych potłuczeń żeber i ciała . 

e 28.09.2009 w Międzyrzeczu na ul. Chrobrego patrol Wydziału Prewencji 
zatrzymał Krzysztofa S., lat 38, kierującego rowerem w stanie nietrzeźwości , 
który miał ponad 2,5 promila alkoholu w organizmie. 

Wypadek na drodze E-65 
13 września doszło do zdarzenia drogowego· rozpędzony tir uderzył w 

trzy stojące samochody. Cztery osoby zostały przewiezione do szpitala. 
13.09.br. około godziny 14:00, na drodze E-65 Skwierzyna- Międzyrzecz, kie

rowca samochodu osobowego zatrzymał się, chcąc skręcić w lewo na parking. 
Za nim ustawiły się dwa 

• inne samochody osobo
we. Kierowca nadjeżdża
jącego , rozpędzonego 
TIR-a, prawdopodobnie 
nie zauważył stojących 
samochodów i uderzył w 
pojazdy. 

W wyniku zderzenia 
cztery osoby z samocho
dów osobowych zostały 
przewiezione do szpita
la. Ruch na krajowej "trój
ce" był przez kilka godzin 
utrudniony - policjanci 
zorganizowali ruch wa
hadłowy. Policjanci wy
jaśniają dokładne przy
czyny zdarzenia. 

Oficer Prasowy 
KPP w Międzyrzeczu 

Sierż. Justyna 
Łętowska 

(j)U/1-~ ••• 
Nasi Honorowi Krwiodawcy nie ustają w niesieniu pomocy 

osobom potrzebującym. Dar Serca; krew - lek na wagę życia i 
zdrowia systematycznie oddaje duża grupa ludzi o wrażliwych 

. Dziękujemy im, imiennie: 
Benedykt Reszka, Lidia Jerzykowska, Daniel Olszewski, Ge. 

Kurek, Krzysztof Turczyn, Marcin Drozdowski, Wacław 
kiewicz, Wiesław Czepirski, Jacek Kąkolewski, Mirosław Fi

kiewicz, Bogusława Czerkawska, Paulina Bratkowska, Grze. 
Jaczoński, Ryszard Hołubowicz, Piotr Gurzyński , Wojciech 

rwiński, Krystian Wierzbicki, Krystian Białkowski, Zenon 
hla, Jan Woźnica, Przemysław Kostrzewa, Michał Zocholi 

Janusz, Jacek Kominiak, Ewa Paruzel, Wiesław Szczeci~ 
Michał Buratowski, Jarosław Wawrzyniak, Daniel Wuschke 

n Skrzyszewski, Robert Lebiecki, Ryszard Siedlecki' 
Kozłowski, Radosław Pękala, Zygmunt Solarski, Krzysz~ 

Podgórski, Piotr Chumeńczuk, Bartosz Feifer, Wojciech Bud-
Marek Chumeńczuk, Robert Krakowski, Patryk Skrzypczak, 
b Maciejewski, Leszek Bronisławski, Jan Ostrycharz, Sła

mir Jarych, Ireneusz Wróblewski, Konrad Szukała, Bartosz 
......... ~ .... i, Aleksandra Bednarska, Marcin Plona, Andrzej Mi· 

, Łukasz Ceglarz, Marek Kozak, Michał Dzięgielewski, Ar· 
Nowacki, Przemysław Świątek, Michał Woliński, Ewelina 

la, Jacek Krzemień, Wojciech Łęszszczak, Piotr Bińczak, 
Bińczak, Grzegorz Kaliciak, Marcin Antczak, Arkadiusz 

Mateusz Piętoń, Wojciech Sierociuk, Lech Kobus, Ra-
Wojtkowiak, Marcin Błaszczyk, Magdalena Ceglarz, Piotr 
nik, Mariusz Marciniak, Maciej Furmaniak, Marcin Gawryt

Rafał Mackiewicz, Łukasz Kazik, Piotr Nowak, Andrzej 
kowski, Jerzy Ciborowski, Radosław Talarek, Sara Gaj, 
dernar Pawłowicz, Marcin Kopczyński, Paweł Świątkowski, 

roi Kołodziejsk i, Marcin Kaniuk, Marcin Rynkiewicz, Seba· 
n Gracz, Alicja Surowiec, Kamila Bielecka, Daria Wołowska, 
ieszka Nowak, Katarzyna Miszkiewicz, Roman Pihan, Grze· 
Tuszyński, Tomasz Macek, Lidia Fryśna, Katarzyna Sto· 

Przemysław Gawryłkowicz, Michał Ganczarski, Mariusz 
ziński, Anna Pawłowska, Jarosław Pawłowski, Artur Mar· 

iak, Paweł Wandowski, Katarzyna Sawala, Joanna Filipkie· 
Antoni Kaczmarek, Robert Sommerfeld, Marek Siwy, Ma· 

sz Jurczyszak, Maciej Wawrzyniak, Roman Bińczak, Mariusz 
necki, Jarosław Kołodziej, Krzysztof Jóźwiak, Tomasz Du· 

, Mariusz Szulikowski, Paweł Tarnowski, Sebastian Barłóg, 
am Gil, Mirosław Śmieciuch, Marcin lwanicki, Jerzy Tusiński, 
rek Chwirot, Urszula Stachowiak, Daria Stachowi ak, Marcin 

howiak, Mirosław Kur, Mateusz Wajda, Dariusz Klubków, 
Grzyb, Mateusz Dutkiewicz, Michał Drozda, Robert Sob· 
Michał Niewiadomski, Krzysztof Bąbol , Arkadiusz Zawod· 
Piotr Ostrowski, Arkadiusz Urbański , Mateusz Biedniak, 
ał Górgurewicz, Justyna Gibaszek, Celina Jurczyk, Pau· 
Rosolak, Beata Adamczak, Paweł Kaczkowski, Bartłomiej 
, Tomasz Ozimek, Paweł Nieckarz, Mateusz Kachel, Paweł 

r, Mariusz Synoradzki, Przemysław Ceglarz, Piotr Kra· 
ki, Michał Ceglarz, Wojciech Wojkowski, Mariusz Bryliński, 

Framski, Marzena Stasik, Mateusz Mazurek, Marian Uła· 
icz, Rafał Kamieński, Wojciech Sommerfeld, Marcin Hnat, 
in Myć, Maciej Maleńczak , Piotr Szarota, Krzysztof Mrów· 

Dawid Brodowski, Sebastian Krzyżek, Jerzy Wójcicki, Do· 
ik Nass, Marcin Skorek, Rafał Olechnowicz, Piotr Obrzud, 
Brzuśniarz, Dawid Poziemski, Marcin Bodnar, Marcin Gro· 

zki, Krzysztof Balski, Adam Tomaszak, Konrad Ananicz, 
ztof Znosko, Rafał Romanowski, Rafał Lenarczyk, Paweł 
owski, Przemysław Golenia, Robert Kaniuk, Piotr Mateja, 

Woliński, Róża Gidlewicz, Krzysztof Muńko, Rafał Ri· 
, Karol Kędzierski, Mateusz Zgierski, Stanisław Frąk, Ste· 

er, Joanna Szewczyk - Wolniewicz. 



KURIER MIĘDZYRZECKI Str. 11 

Drodzy Czciciele u 
Braci Męczenników Między-
rzeckich ! 

Dnia 14 sierpnia 1999 roku 
J.E. ks. Biskup Adam Dycz
kowski wyd.~/ D.ekret erygo
wania parafii, ktory rozpoczął 
się od słów: "Na wieczną chwałę 
Boga Wszechmogącego, ku pożyt
koWi Kościoła świętego i dobru du

chowemu wier
nych miasta 
Międzyrzecza, 
niniejszym de
kretem rozpo
rządzam, poda
jąc do wiado
mości ... , że z 
dniem 22 sierp
nia 1999 r., ery
gujemy nową 
parafię pw. 
Pierwszych 
Męczenników 

Polski w Mię
dzyrzeczu ... " 
i tak rozpoczę
ła się historia 
najmłodszej pa
rafii. W tym sa
mym czasie ks. 
Biskup Ordyna
riusz powierzył 
posługę dusz
pasterską Księ
żom Pallotynom. 
Pierwszy ks. 
Proboszcz Wła
dysław Nadybał 
wraz z ks. wika
riuszami rozpo
czął budowę du
chową i material
ną parafii. Roz
poczęło się ży
cie sakramen-

Przewielebny Księże, 

talne. Wielkimi przeżyciami 
dla całej naszej wspólno
ty parafialnej były wszyst
kie uroczystości kościelne: 
chrzty, l Komunia święta , 
ś l uby, Bierzmowanie, Boże 
Ciało czy Droga krzyżowa. 

Rozwój parafii zaczął nabierać dyna-
micznego tempa. 

Już w 2000 roku rozpoczęła się bu
dowa kościoła. 12 listopada 2000 r. 
ks. Biskup Adam Dyczkowski dokonał 
wmurowania kamienia węgielnego. 
ów kamień pochodzi z Bazyliki Na
rodzenia Pana Jezusa. Wiosną 2001 
roku dotarły do nas relikwie naszych 
Patronów z Pragi, dzięki wielkim sta
raniom ks. Biskupa oraz ks. Probosz
cza. Od Wielkiego Postu 2002 roku 
rozpoczęła się Peregrynacja relikwii 
po naszej diecezji - zwieńczona przy
byciem do Sanktuarium. 15 czerw
ca 2003 roku przeżywaliśmy Uroczy
stości Milenijne wraz z udziałem Epi
skopatu Polski. Od tego czasu nasi 
Męczennicy obecni w pięknym Reli
kwiarzu przebywają w budującej się 
Świątyni. Dzisiaj przygotowujemy się 
do skromnego Jubileuszu X-lecia pa
rafii- sanktuarium. W tym czasie po
sługiwali wśród nas ks. Proboszczo
wie: ks. Władysław Nadybał SAC, ks. 
Andrzej Delik SAC i ks. Wacław Sut
kowski SAC. 

Obecny ks. Proboszcz Marek Ro
geński SAC serdecznie zaprasza 
wszystkich czcicieli Męczenników 
Międzyrzeckich , a szczególnie Mię
dzyrzeczan na uroczystości Jubile
uszowe. Odbędą się one w dniach 1 O 
- 13 listopada 2009 r. Rozpoczniemy 
je od tradycyjnej procesji z relikwiami 
z kościoła pw. św. Wojciecha - miej
scowości męczeństwa św. Wojciech. 
Dnia 131istopada 2009 r. o godz. 18°0 

J. E. ks. Biskup Stefan Regmunt bę-

w odpowiedzi na zaproszenie do udziału we wspólnym dziękczynieniu Bogu za 
dar X-lecia erygowania w Międzyrzeczu parafii - sanktuarium Pierwszych 
Męczenników Polski, pragnę poinformować, że w dniu 13 listopada 2009 r. o godz. 
18.00, z radością przewodniczył będę Uroczystej Mszy Świętej Odpustowej. 

Zapewniam o modlitwie w intencji duszpasterzy i wiernych należących do 
Parafii Pierwszych Męczenników Polski w Międzyrzeczu. 

Z wyrazami więzi w Chrystusie 

t ~tvt0 e_y---1" 
+ Stefan Regmunt 

Biskup Zielonogórsko - Gorzowski 

dzie przewodniczył Uroczystej Eu
charystii dziękczynnej z okazji tego 
skromnego jubileuszu. Eucharystię 
poprzedzi program słowno- muzycz
ny w wykonaniu dzieci z naszej parafii, 
który przypomni życie naszych świę
tych Patronów. 

Zapraszamy wszystkich, dla któ
rych Pierwsi Męczennicy Polski - Pa
tronowie naszego miasta są bardzo 
blisGy. 

W imieniu duszpasterzy 
ks. Tomasz Kawczyk SAC 

·wikariusz 

okresie letnim Zarząd Klubu HDK-PCK przy ZSR w Bobowieku przeprowadził wśród 
dawców krwi konkurs pod hasłem "Krew ratuje życie". Konkurs trwał od 1 

31 września br. Wszyscy, którzy w tym okresie oddali krew, wzięli udział w lo
nagród rzeczowych. 

wakacji w całym kraju brakuje w szpitalach krwi, gdyż wielu krwiodawców 
Tymczasem zapotrzebowanie na ten lek jest bardzo duże . Podczas sezonu 
krwiodawcy nie zawiedli oczekiwań szpitali i licznie udawali się do punktu 

w Międzyrzeczu. 15 września br. w Zarządzie HDK-PCK w Bobowieku 
rozlosowane nagrody rzeczowe: główną nagrodę- rower górski- otrzymał pan 

i Wydłuba, zegarki wylosowały następujące osoby: Mateusz Suchecki, Rafał 
Grzegorz Barszczak, Mirosław Filipkiewicz. Paulina Rosolak oraz Dag

ka wylosowały kolczyki, a Róża Gidlewicz i Natalia Pucek książki. Wszyst
kim nagrodzonym serdecznie 
gratulujemy. Organizatorzy tej 
akcji: Adam Tyszko, Mariusz 
Ciągło, Paweł Lachowicz, 
Remigiusz Biłous, Mieczy
sław Popiel, Mariusz Batu
ra, Tomasz Dzikowski, Ro
bert Czernianin, Zbigniew 
Smejlis i Zbigniew Mazura 
serdecznie dziękują wszyst
kim jej uczestnikom i zapra
szają do oddawania krwi. Za
rząd HDK-PCK przypomina, 
że w listopadzie w ZSR w Bo
bowicku odbędą się uroczyste 
obchody z okazji 35-lecia po
wstania Klubu. 
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70. 
27 września 1939 r. Związek Harcerstwa Polskiego jako jedyna organizacja w Europie 

przeszedł do konspiracyjnej działalności, przyjmując kryptonim Szare Szeregi. Wszyscy 
harcerze podjęli walkę z okupantem, która polegala na akcjach Małego Sabotażu , taj
nym zdobywaniu wykształcenia , szkoleniach wojskowych i walce zbrojnej z okupantem. 

Nawiązując do tych ważnych wydarzeń , chcąc uczcić pamięć poległych, bohater
skich harcerzy patrol Szczepu ZHP" Plomienie" działający przy Szkole Podstawowej Nr 2 
w Międzyrzeczu wyjechal na l Ogólnopolskie Spotkanie Drużyn i Jednostek noszących 

& Koleżance-
Małgorzacie Szeremet 
wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Ojca 
składają: 

dyrekcja, grono pedagogiczne oraz pracownicy 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 

Koleżance-

Annie Dworak-Rędziak 
wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Brata 
składają: 

dyrekcja, grono pedagogiczne oraz pracownicy 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 

• imię Szarych Szeregów- " Tacy sami jak my". Ten harcerski zlot odbywał się we Wło-
cławku w dniach 25 - 27 IX 2009 r. Wyjechaliśmy 25 września rano. Podróż była dłu 
z przesiadkami, bo najpierw busikiem do Poznania, następn i e pociągami do Torunia i~ 
Włocławka z bagażem na plecach. Jednak wszyscy radzili sobie doskonale. Po dotar . 
do bazy (fantastycznie wyposażony Zespól Szkól Katolickich) zameldowaliśmy się i z~u 
żyliśmy zadania przedzlo.towe. N~sz patrol ~rzygotow~l "Ga~ędę o ~i;giliuszu Szubie•-

Po uroczystym apelu maugurującym zlot 1 smaczneJ kolacJI spotkahsmy się przy n: 
świec ze wszystkimi uczestnikami. Każdy patrol przedstawiał się , prezentując druży~ t 
osiągn ięcia i swoją miejscowość . Wspólnym śpiewom i zabawom nie było końca. ' eJ 

Dzień następny był wypełniony do ostatniej minuty. Tuż po śniadaniu założyliśmy _ 
wstańcze, biało-czerwone opaski na rękawy i poszliśmy na plac przed katedrą, gdzie~
co n e były z naszy~ udziałem sceny do. filmu .. ~śpio~e dzwony". W jed~~j ze scen indyWj. 
dualnych grał Adnan Portala. Następnie udal1smy s1ę na Plac Wolnosc1, gdzie odbył się 
uroczysty apel, po którym rozpoczęła się harcerska gra tematyczna. 

Każdy patrol, zachowując warunki pełnej konspiracji , musiał wykonać szereg zadań 
przemierzając ulice Włocławka, posługując się planem miasta i przysłowiowym dobrym 
nosem. W atmosferze wojennych lat okupacji, pod czujnym okiem "Niemców" trzeba bylo 
przenosić meldunki, układać plan uwolnienia więźniów, przekazywać nielegalną prasę 
Gra toczyła się, z przerwą na obiad, kilka godzin. · 

O godz. 17:00 rozpoczęły się główne obchody rocznicowe. Najpierw msza św. w inten
cji Szarych Szeregów z udziałem władz miasta, Chorągwi Bydgoskiej ZHP, kombatantów i 
zaproszonych gości , następnie apel poległych harcerzy przed Pomnikiem Szarych Szere
gów, a na koniec koncert w auli dominikańskiej z okazji 70. Rocznicy Szarych Szeregów, 

Po powrocie do bazy- kolacja i znów wymarsz. Tym razem do najwyższego wznie
sienia, skąd rozpościerał się piękny widok na całą okolicę. Tutaj rozpaliliśmy ognisko i 
przy jego blasku i świetle gwiazd harcerskim zwyczajem żegnaliśmy odchodzący dzień. 

Po powrocie na miejsce zakwaterowania, już po północy, wzięliśmy udział w insce
nizacji uroczystości podpisania dokumentu powołującego powstanie Szarych Szeregów. 
Gdy ogłoszono ciszę nocną, do spania nie musiał nas nikt zachęcać. 

Ostatni dzień zjazdu- to uroczysty apel podsumowujący i kończący rajd. Nasz patrol, 
najmłodszy, gdyż pozostali uczestnicy reprezentowali drużyny starszeharcerskie i wę
drownicze (gimnazja i szkoły średnie), zajął III miejsce. Wymieniliśmy adresy i pożegnali
śmy się podając sobie w kręgu bratni uścisk dłoni. My postanowiliśmy jeszcze przed od
jazdem odwiedzić miejsce śmierci ks. Jerzego Popieluszki, przy włocławskiej zaporze. 

Pelni wrażeń udaliśmy się w drogę powrotną do Międzyrzecza, bo jak mówią .wszę
dzie dobrze, ale w domu najlepiej" 

Czuwaj! 
Komendantka Szczepu ZHP " Płomienle" 

pwd. Maria Sobczak ·Siuta 

Koleżance- ~ 
Danucie Pucek 

wyrazy szczerego i głębokiego współczucia 

z powodu śmierci Ojca 
składają: 

dyrekcja, grono pedagogiczne oraz pracownicy 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Międzyrzeczu 
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SpecJalista c}łirufgii 
(choroby dróg źółćiowy~h, jelita grąbegcJ;JJ.(mio:roldly, 
żylaki ko:ńczyn dolnych, zakrzepice, stopa 

badania rektoskopowe) 

Przyjmuje w środy 
w godzinach od 16°0 do 

Międzyrzecz, ul. Ry1l.ek'2 
przy aptece "Ratuszowa" 

PRYWATNY GABINET LEKARSKI 

Teresa Maleńczyk - Taborowska 

Specjalista chorób wewnętrznych 
Przyjmuje w czwartki 

USGr:_ 

w godzinach od 1630 do 18°0 

Międzyrzecz, os. Centrum 3 
przy aptece "Aspirynka" 

(wejście od strony osiedla) 

tel. O 600 317 241 

STANISŁAW KLISOWSKI 
specjalista otolaryngolog 

Choroby uszu, nosa i gardła u dzieci i dorosłych. 
Zabiegi operacyjne w narkozie. 

Badanie słuchu audiometryczne. 
Przyjmuje 6 i 20 listopada 

w godz. 16.00- 18.00 

Międzyrzecz, os. Centrum 3 
przy aptece "Aspirynka" (wejście od strony osiedla) 

Rejestracja telefoniczna: 0608 802 553 

Janusz Jaskowicz 
Specjalista ortopedii 
i chirurgii urazowej 
Przyjmuje w poniedziałki 

w godzinach od 15°0 do 17°0 

Międzyrzecz, ul. Rynek 2 

przy aptece "Ratuszowa" 

teł. O 601 55 61 67 

Str. 13 



Str. l4 KURIER MIĘDZYRZECKI 

Miasto wikliną znaczone 
Piąty wyjazd z cyklu "poznajemy dzieje", zabytki i perspektywy rozwoju 

sąsiadów przeszedł nasze najśmielsze oczekiwania. Gospodarz Nowe
go Tomyśla Burmistrz mgr Henryk Helwing wital62 słuchaczy MUTW 
już na rogatkach miasta, a potem do godziny 16:00 osobiście przekazy
wal ciekawe informacje o dziejach miasta, oprowadzał po centrum, wska
zując ciekawe obiekty historyczne i dokonania społeczności, a na końcu 
pokazał swoje niezwykle funkcjonalne biuro. Byliśmy wszyscy zdumieni. 
Miasto mniejsze od Międzyrzecza (około 16 tys. mieszkańców) tak pięk
nie ukwiecone, czyściutkie i tak starannie zagospodarowane - swym wy
glądem dokumentuje, że zespolone zaangażowanie samorządowej władzy 
wykonawczej, uchwałodawczej i mieszkańców jest możliwe i może przy
nieść znakomite efekty. W Nowym Tomyślu to się udało i to jest przykład 
naprawdę godny naśladowania. Kilka autentycznych przykładów : kiedy u 
nas od lat narzeka się na brak pieniędzy na wszystko- tam od lat nie z li· 
kwidowano żadnego przedszkola, miasto nadal utrzymuje i uatrakcyj
nia piękne ZOO, stale wzbogaca muzeum wikliniarskie, razem z miesz
kańcami wykonało największy na świecie kosz wiklinowy (wspaniała pro
mocja miasta) i jedyną w Polsce muszlę koncertową także wiklinową. A 
jeśli do tego dodamy niezwyklej urody wiklinowe aranżacje na deptaku -
przepiękne, zbudowaną z miejscowymi rzemieślnikami i firmami olbrzy
mią stodolę z okresu olęderskiego , kolorowe i pięknie utrzymane osiedla 
mieszkaniowe, nowiutki Dom Dziennego Pobytu, kapitalny, wielofunkcyj
ny ośrodek kultury, kilka pomników (najpiękniejszy Jana Pawła 11), kilka 
znakomitych fontann (najpiękniejsza przed sądem) , to mamy obraz mia
sta, które nas urzekło. Jeszcze bardziej zdumiała nas informacja burmi
strza o stopie bezrobocia w tym mieście- 7% !!! i przygotowaniu do uru
chomienia nowego zakładu instalacji elektrycznych z załogą około 1 ty
siąca osób! Kolejną informację burmistrza o przygotowywanym otwarciu 
w Nowym Tomyślu wyższej uczelni zawodowej -tak! tak! - przyjęliśmy 
z absolutnym przekonaniem -to jest naprawdę realne, tam są samorzą
dowcy, którzy autentycznie służą najpierw mieszkańcom. Wracaliśmy 
usatysfakcjonowani - mało - uradowani. Wracała do nas niestety także 
i smutniejsza refleksja. Jak to się dzieje, że Burmistrz Nowego Tomyśla 

TRZieiiGO WilKU 
urzęduje ku zadowoleniu mieszkańcówju:żl16 lat (i na tym urzędowan· 
się raczej nie skończy) i we współdziałaniu z radnymi i innymi or ~e 
niza~jami osiąga tak. znakomite efekty. Co s.ię. musi stać w Międzyr~e: 
czu zeby u nas było n1e tak samo -ale choc1azby podobnie! Do zwie. 
dzenia efektów zespolonej pracy samorządowców w Nowym Tomyślu za. 
praszamy przyszłych międzyrzeckich samorządowców i przyszłych 
radnych naszej rady miejskiej. Tam jest naprawdę co podziwiać 

1 
podpatrzeć. Uwierzcie słuchaczom MUTW. 

Ostry start "pierwszaków'' 
Już we wrześniu - bezpośrednio po wykladzie inauguracyjnym . siu. 

chacze rozpoczynający zajęcia na MUTW pojechali do Zielonej Góry by 
poznać historię tego miasta, jego zabytki, a przede wszystkim Muzeum 
Regionalne. Zajęcia te znakomicie prowadziła - przewodnik PTTK mgr 

Grażyna Kulczycka. Teraz słuchacze aktywnie uczestniczą w lektoratach 
i zespołach tematycznych. 

Słuchacze MUTW przekazują tą drogą 
Panu Jackowi Matuszczakowi najserdeczniejsze 

podziękowania za znakomitą pomoc w organizacji tego wyjazdu. 
WIELKIE DZIĘKI! 

Przede wszystkim nauka 
Drugi już w tym roku akademickim wyklad zgromadził w sali starościńskiej 

muzeum blisko 90 słuchaczy. Dr Bożena Grabowska w pięknym wykladzie 
ilustrowanym zdjęciami i rycinami - "Sarmatyzm w Polsce; idee, sztuka, po· 
stawa" przedstawiła treść pojęcia sarmatyzm i sarmata a znakomitymi przy· 
kładami z obyczajowości polskiej szlachty uczyniła ten wyklad niezwykle cle· 
kawym. W listopadzie- ku wielkiemu zadowoleniu -słuchacze spotkają się 
jeszcze raz z dr B. Grabowską. 

Brawo l • 
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To nas cieszy najbardziej. Znakomicie rośnie liczba słuchaczy na zajęciach 
lektoratów. To najbardziej przekonywujący argument realizacji hasła MUTW 
"Przede wszystkim - nauka". 
w październiku naukę zainaugurowały: 
o na lektoracie języka angielskiego - 32 osoby w 2 grupach. 
o na lektoracie języka niemieckiego - 34 osoby w 3 grupach 
o na lektoracie języka francuskiego - 11 osób w 1 grupie 
Razem - uczy się języków obcych - 77 słuchaczy! 

oszczędność 
ostatnim czasie kwestie takie jak: ekologia, energia odnawialna, in-
· e, odmieniane są przez wszystkie przypadki. Wraz z wejściem Poi
Unii Europejskiej zostały utworzone nowe priorytety nie tylko w sfe

społecznej i gospodarczej, ale także w kwestii ekologii i energii od na
. , która się z tym łączy. Doskonałym przykładem realizacji przez Pol-

polityki proekologicznej Unii Europejskiej jest ograniczenie emisji C02 
nasz kraj, ale i inwestycje w pozyskiwanie energii odnawialnej za po
elektrownii wiatrowych. Chciałbym skupić się jednak na energii po

l7vc:ki\A/::Ir1al· ze źródła, które jest niewyczerpalne, a co ważniejsze, nic nie 
i nie ma negatywnego wpływu na stan środowiska. Tym źródłem 

oczywiście Słońce. Kolektory słoneczne, o których mowa, to urządze
wytwarzające energię promieniowania słonecznego, które dociera do 
·w postaci f~łl. Fale te za pomocą konwersji fototermicznej zamieniają 
ciepło. Tego typu urządzenia są niezawodne, proste w montażu oraz 

Ll1fi'viUU,.t1, a co najważniejsze, inwestycja zwraca się już po kilku latach i po 
okresie generuje czysty zysk. Już dziś coraz częstszym obrazem są ko-

słoneczne przy gospodarstwach domowych, blokach mieszkalnych, 
jednorodzinnych, nie wspominając o szpitalach, urzędach, szko-

czy hotelach. Czy zatem w takiej gminie jak Międzyrzecz, która stawia 
i ekologię, nie dziwi fakt, iż tego typu energia jest po prostu 

a, a w kwestii pozyskiwania tego źródła nic nie zostało zrobione? 
j tych instalacji zależy oczywiście od pieniędzy (jak wszystko), 

najpierw trzeba wydać. Należy jednak pamiętać, że ten typ inwestycji 
przyszłościowy i innowacyjny, który zawsze się zwraca, a oprócz tego 

oplanowych założeniach przynosi oszczędności budżetowe w każ
przypadku, ppczynając od podmiotów indywidualnych, na zbiorowych 

l l>l\oncz,,w~:7v. Gillina Kraków dofinansowuje aż w 50% tego typu inwesty
natomiastw:podkarpackiej gminie Czarne planuje się dotacje do kc

słonecznych aż w 80%. Skoro inni potrafią, dlaczego i my nie mo
-zainwestować w ekologiczną przyszłość naszego miasta? Moi

zastosowania systemów solarnych w Międzyrzeczu jest naprawdę 
wiele: dwa szpitale, szkoły, nowy basen, urzędy, podmioty komer

oraz indywidualne. 
nadzieję, że artykuł ten zainspiruje do debaty społecznej nad moż

ami rozwoju tego alternatywnego źródła energii w naszym mieście. 
tych"natomiast, którzy chcieliby poznać szczegóły przyszłościo

inwestycji, jaką są kolektory słoneczne, nie powinno zabraknąć pod
prezentacji systemów solarnych, które odbędą się 141istopada w sali 
w Międzyrzeczu. 

Michał Klemenczak 

Z muzyką ... na ty 
W tym roku akademickim słuchacze uczestniczyć będą w 10 koncertach 

Filharmonii Poznańskiej . Cykl ten nazwany został "tego jeszcze nie sły
szeliście" Po pierwszym, pięknym koncercie inauguracyjnym - w paździer
niku wysłuchaliśmy "inspiracji wschodnich w muzyce klasycznej" a 17 listo
pada -spotkanie z piękną muzyką rosyjską. W koncertach uczestniczy po
nad 80 słuchaczy. 

Najbliższe zamierzenia: 
• 2 grudnia wyjeżdżamy na spektakl opery "Straszny dwór", 
·w listopadzie inaugurujemy zajęcia z ratownictwa medycznego. 

Prezes MUTW AntoniTkocz 

HURTOWNi iA 
ElEITR:OTEOHNIOZNA 
KlEMENC·ZAI 

Za.prasza na prezentację : 

• źródeł energii odnawialnej 
z zastosowaniem kolektorów 

słonecznych w najnowocześniejszej 
ś.wiatowej lech no log ii 

• automatycznych systemów otwierania 
bram garażowych i wjazdowych 

Spotkanie poprowadzą specjaliści 
z firm 

ERG-OM i HÓRMANN 

Pokaz odbędzie się 
14listopada (sobota), o godz. ·to:OO 
\V sali ZDZ przy ul. Staszica 20 \V Międzyrzeczu 
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dzyrzeczu: dyrektor- Zbigniew Koziński Psy 
chalog • Barbara Sobańska ' · 

- z Poradni Psychologiczno-Pedagogiczne· 
Skwierzynie: dyrektor- Halina Działoszyńs~ 
psycholog- Grażyna Ring. ' 

Dzień Edukacji Narodowej to okazja do spotkania 
się z dyrektorami i nauczycielami szkół, dla których 
powiat jest organem prowadzącym, i podzię_kowania 
im za pracę w poprzednim roku szkolnym. Zyczenia 
na ręce dyrektorów i nagrodzonych nauczycieli dla 
wszystkich pracowników naszych szkół złożyli: Prze
wodnicząca Rady Powiatu· Zofia Plewa i Starosta 
Międzyrzecki - Grzegorz Gabryelski. 

- z l Liceum Ogólnokształcącego im. Heliodora 
Święcickiego w Międzyrzeczu: dyrektor - Ma
ciej Rębacz, wicedyrektor- Dariusz Jankow
ski, nauczyciel wychowania fizycznego- Grze
gorz Kaczmarek 

Tegoroczna uroczystość dla szkól prowadzon Ch 
przez Powiat Międzyrzecki odbyła się12 paździ:rni
ka br. w Zespole Szkół Ekonomicznych im. St. Sta. 
szica w Międzyrzeczu. Uroczystość uświetnił wy. 
stęp uczniów przygotowany przez księdza Mar. 
ka Kozłowskiego, który pięknie akompaniował 
uczniom na gitarze. Za przygotowanie tego spotka
nia uczniom i Pani dyrektor Annie Górznej serdecz. 
nie dziękujemy. 

Zgodnie z§ 3.1 pkt 2 uchwały nr XVI/122/08 Rady 
Powiatu w Międzyrzeczu z dnia 

- z Zespołu Szkół Ekonomicznych im. St. Staszi
ca w Międzyrzeczu: dyrektor - Anna Górzna, 
nauczyciel rachunkowości - Bożena Witczak 

-z Zespołu Szkół Budowlanych w Międzyrzeczu: 
dyrektor - Gabriela Bujanowska, nauczyciel 
matematyki - Renata Jasińska 

14 października br. w Pałacu Książęcym w żaga. 
ni u odbyły się wojewódzkie obchody Dnia Edukacji 
Narodowej. Z rąk Lubuskiego Kuratora Oświaty_ 
Romana Sondeja, Medal Komisji Edukacji Narado. 
wej odebrała Anna Górzna - dyrektor Zespołu 
Szkół Ekonomicznych im. St. Staszica w Mię
dzyrzeczu. Wszystkim nagrodzonym serdecznie 
gratulujemy. 

271utego 2008 r. w sprawie kryteriów i trybu przy
znawania nagród dla nauczycieli, sposobu podziału 
środków na nagrody oraz trybu zgłaszania kandy
datów do nagród (Dz. Urz. Woj. Lub. Nr 29 poz.614 
z 8 kwietnia 2008 r.), nagrody i podziękowania za 
pracę otrzymali: 

- ze Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychowaw
czego im. Marii Konopnickiej w Międzyrzeczu: 
dyrektor -Arletta Stachecka, nauczyciel mu
zyki i plastyki - Sławomir Filus 

-z Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej w Mię- Halina Pilipc~uk 

~t!Jł&J±t;'w linale 
ogólnopolskim konkursu ekologicznego 

W dniach 25-26 września 
,_ 2009 roku grupa uczniów z 
~ Gimnazjum nr 2 pod opieką 
. :- p. Danuty Taborek i p. Joan-

ny Nowak uczestniczyła w 
odbywającym się w Warszawie Wielkim 
Finale konkursu .. Dbajmy o środowisko -
to takie proste!", który był częścią akcji 

, J esco dla szkól". 
Do konkursu przygotowywaliśmy się od 

kwietnia. Najpierw wykonaliśmy w formie 
albumu sprawozdanie z Turnieju Ekologicz
nego. Znalazły się w nim m.in. wyniki po
miaru czystości powietrza wykonane na te
renie Międzyrzecza metodą skali porosto
wej a także zdjęcia i opisy makiet gospo
darstw ekologicznych. Opiekunki uczniów 
-panie D. Taborek oraz J. Nowak wysłały 

materiały do koordynatora wojewódzkiego. 
W czerwcu otrzymaliśmy informację, że 
zajęliśmy l miejsce w województwie lubu
skim. Nagrodzono nas kamerą cyfrową. 

Od września rozpoczęliśmy intensyw
ną naukę do etapu ogólnopolskiego. Roz
wiązywaliśmy testy z wiedzy ekologicz
nej i ochrony środowiska pod kierunkiem 
pani Danuty Taborek,-uczącej nas biologii. 

W trakcie finału, który odbywał się 
w Palacu Kultury i Nauki w Warszawie, 
uczniowie popisywali się wiedzą i umie
jętnościami w trzech komnatach: Uczo
nych, Twórców i Aktywnych. Do każdej 
z nich wchodziły trzyosobowe drużyny. l 
tak w komnacie wiedzowej Anna Wierz
bicka, Kamil Szala i Mateusz Gebuza roz
wiązywali quiz. Uczniowie musieli wybrać 

odpowiedź przy pomocy pilota. Popraw
ne odpowiedzi i szybkość reakcji każdej z 
drużyn od razu ukazywały sie na ekranie. 
W komnacie kreatywnych drużyny musia
ły w ciągu 45 minut wykonać z podanych 
materiałów ekomebel. Zadania tego pod
jęły się: Gabriela Różańska, Gabriela Ta
borek i Klaudia Żuchowska. Konkurencje 
w komnacie aktywnych polegały na pose
gregowaniu odpadów, rozpoznaniu gatun
ków chronionych czy ekoznaków itp. W tej 
konkurencji startowali: Paula Łojek, Alek
sandra Krajawska i Michał Wojciechowski. 

Pomimo stresu, jaki każdy z nas odczu
wał, bawiliśmy się świetnie. Organizatorzy 
zapewnili nam mnóstwo atrakcji, między 
innymi pokaz taneczny Rafala "Tito" Kryli. 

Po czterech godzinach zmagań oglo-

szono wyniki. Okazało się, że zdobyliśmy 
100 punktów i zajęliśmy IV miejsce weta
pie ogólnopolskim konkursu. Pomimo tego, 
że nie udało nam się wygrać, nie był to czas 
zmarnowany. Sama wycieczka była fanta
styczną przygodą, a wiedza, którą przy
swoiliśmy, na pewno zaowocuje w trakcie 
kwietniowych egzaminów gimnazjalnych. 

Na koniec chciałabym podziękować 
osobom, bez których nasz wyjazd nie był
by możliwy · panu dyrektorowi Krzyszto
fowi Marcowi, który pozyskal dla nas środ
ki finansowe, a także sponsorom wyjazdu 
do Warszawy -panu Burmistrzowi Komisa
rzowi Rządowemu Marianowi Sierpatow
skiemu, panu Staroście Międzyrzeckiemu 
Grzegorzowi Gabryelskiemu. 

Anna Wierzbicka 

I~I{f)I .. iłN II -projekt niemiecko-polski dla 
nauczycieli przedsiębiorczości i ekonomii 
W dniu 8 października 2009 r. spotkaniem naocznym w Zespole Szkól Ekonomiczll)'dl 

w Międzyrzeczu rozpoczął się projekt EKOLAN 11. W projekcie uczestniczy 25 nauczycieli 
przedsiębiorczości i ekonomii z województwa lubuskiego . 

Organizatorem i realizatorem projektu jest Instytut Kształcenia Ekonomicznego w Q. 
denburgu wspierany finansowo przez firmę EWE AG, a instytucjami wspomagającymi ze 
strony polskiej są: Kuratorium Oświaty w Gorzowie Wlkp., Wojewódzki Ośrodek Metodycz
ny w Gorzowie Wlkp. oraz Zespól Szkól Ekonomicznych w Międzyrzeczu. 

W spotkaniu inaugurującym projekt w dniu 8 października, uczestniczyli: dyrektor IKE 
-prof. Hans Kamiński, prof. Rudolf Schroder, dr Torsten Lorenz, tłumacz- pani Izabela 
Bieda, dyrektor oddziału EWE AG w Międzyrzeczu - pan Dariusz Brzozowski, Lubuski 
Kurator Oświaty- pan Roman Sond ej, dyrektor WOM w Gorzowie Wlkp.- pan JerzyKa
liszan, dyrektor ZSE w Międzyrzeczu - pani Anna Górzna, st. wizytator KO w Gorzowie 
- Grażyna Kologrecka-Dul, st.wizytator KO w Gorzowie - Ewa Bączkowska, konsultant 
WOM - Mariusz Walak, tutorki (opiekunki nauczycieli): Anna Stefaniak z ZSE w Ośnie 
Lubuskim, Renata Hołysz z ZSE w Zielonej Górze i Maria Michaiska-Majarska z ZSE w 
Międzyrzeczu oraz 25 nauczycieli szkól województwa lubuskiego. 

Profesor Hans Kamiński w wykladzie inauguracyjnym przedstawił cele oraz struktu· 
rę organizacyjną projektu edukacyjnego dla nauczycieli, a także zwrócił uwagę na ko· 
nieczność współpracy międzynarodowej w zakresie krzewienia wiedzy i umiejętności w 
obszarze ekonomii. 

Lubuski Kurator Oświaty oraz dyrektor Wo
jewódzkiego Ośrodka Metodycznego docenia
jąc profesjonalizm organizatorów szkolenia 
oraz widząc potrzeby nauczycieli w zakresie 
umiejętności stosowania na zajęciach eduka
cyjnych aktywizujących metod nauczania -
wyrazili chęć dalszej współpracy z Instytutem 
Kształcenia Ekonomicznego w Oldenburgu, 
opartej na stosownym porozumieniu określa
jącym jej zakres i zasady. 

Projekt trwa cały rok szkolny 2009/2010. 
Uczestnicy spotykać się będą głównie na plat
formie e-learningowej oraz na 3 spotkaniach 
naocznych. Wszystkim uczestnikom projek
tu życzę owocnej i satysfakcjonującej pracy. 

Tutor - Maria Michalska-Majerska 
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Międzyrzeckie Kolo "Wspieramy Młode Talenty" działające w strukturze Lubu
skiego Stowar~yszeni~ ~o mocy .szkol~ , kolejny r~z przyznało stypendia szczegól-
nie uzdolnionej .mlodz1ezy z p~w1atu ~1ędzyrze~k1ego: . . . 

20 października w Starostwie PowJatowym miała miejsce XXII edycja stypendial-
a i konferencja spra~ozdawczo-wyborcza. 

n Stypendia otrzymali: 
uczniowie szkól podstawowych: O Iiwia Sadowska i Dominika Żukowska z SP 

nr 2, Sandra Białkowska i Karolin~ Białkowska z SP nr 3, Barbara Terejko -
SP nr 4, Joanna Żabczak z SP TrZCJel, 
Gimnazjaliści: Piotr Kaliński - Gimnazjum w Brójcach, Martyna Burchardt -

Gimnazjum Przytocz na, Suzana Fuerde - Gimnazjum nr 1 Międzyrzecz, 
Uczniowie szkól ponadgimnazjalnych: Kamila Sołowiej, Paulina Kozdrow

ska, Daniel Sierbin, Katarzyna Ficner-Surdy, Ewelina Skoczylas- LO Międ~y
rzecz, Paulina Sierociuk- 11 LO w Gorzowie, Sylwia Konieczna- Technikum Zy
wienia w Bobowicku, 

studenci: Olga Łagowska - Akademia Muzyczna Wrocław, Piotr Pawłowski 
UAM Poznań, Piotr Klebieko UMK- Toruń. 

Nagrodzeni opowiadali o swoich pasjach. 
swoje nagrody przyznało t,eż Lubuskie Stowarzyszenie Pornocy Szkole z siedzibą 

w Gorzowie. Ich lista zostanie zamieszczona w następnym numerze. 

roku 
Colom . odbyło się pó: 
siedzerie. ?gromadzenia Ogólnego. 
Międzynarodowej Federącji Niewido
mych, gdzie l<ońćowym postanowie
niem było ustanowieniedaty 15. paź
dziernika Międzynarodowym Dniem 
Białej Laski. Od tego czasu dzień ten 
uroczyście obchodzony jest w wielu 
krajach świata jako święto niewido
mych. Podobne w Polsce Dzień Białej 
Laski wszedł na stałe do kalendarza 
imprez szczególnie uroczyście świę
towanych w Polskim Związku Niewi
domych. W tym dniu ludzie niewidomi 
przypominają zdrowemu społeczeń
stwu, że istnieją, że chcą żyć tak jak 
Wszyscy inni obywatele kraju i świa-

nie : członl<qwcPolskiego 
ZwiązkuNiewidomych w Międzyrze-

·•· ciu w tymrąku ma miejsce w restau
racji "Piastowska". GośCi wita prezes 
PZN Barbara Kaźmierczak. Są wśród 
nich komisarz rządowy Marian Sier
patowski, Wojciech Kubowicz z Urzę~ 
du Miasta i Gminy, wójt gminy Przy
toczna Tadeusz Jesionek, dyr. DPS 
w Jasieńcu Hanna Szymczak, pre
zes PZN w Gorzowie Wiesław Żarna, 
dyr. Okręgu PZN w Gorzowie Elżbie
ta Cieślak, dyr. PCPR Maria Górna
Bobrowska. 

Do międzyrzeckiego PZN należy 
76 osób dorosłych i 17 dzieci. Pani 
Kaźmiarczak składa krótką relację z 
działalności PZN w mijającym roku, 
spotkań, wyjazdów i wycieczek. PZN 
nadal nie ma własnego lokum, co 

Po zakończeniu tej milej uroczystości odbyła się konferencja sprawozdawczo-wy
borcza Stowarzyszenia WMT, które liczy obecnie 63 członków. Przewodnicząca Li
dia Woźniak przedstawiła sprawozdanie z działalności w ciągu trzech ostatnich lat. 
W tym okresie było 5 edycji stypendialnych. Były to stypendia jednorazowe, okreso
we, warsztatowe, całoroczne , nagrody pieniężne , stypendia dla studentów. Dokona
no również zakupu wyposażenia dla najbardziej potrzebujących szkól i przedszkoli. 
Opieką stowarzyszenia zostali objęci uczniowie i studenci wszystkich typów szkól. 
Szczególne podziękowania należą się radnym powiatowym i radnemu Sejmiku Woje
wództwa Edwardowi Fedko, którzy swoje diety przekazywali na konto Stowarzyszenia. 

Konferencja zakończyła się wyborem nowego zarządu stowarzyszenia WMT. 
Oto jego skład: Lidia Woźniak - przewodnicząca , Zdzisława Jaroszewicz -

zastępca przew., Beata Przybysz, Alicja Matysiak, Bożena Witczak, Lidia No
waczyńska, Małgorzata Dziedzic. 

Przewodnicząca podkreśliła, że sukces Stowarzyszenia jest możliwy dzięki dzia
łaniu zbiorowemu jego członków i sympatyków, podziękowala sponsorom za do
tychczasowe wsparcie i zachęciła do udziału w akcjach na rzecz Stowarzyszenia. 
Jako przykład podała rajd nordic -wal king, którego metą było gospodarstwo agro
turystyczne w Gorzycy. Uczestnicy przekazali pewną kwotę na następne stypendia. 

Wśród sponsorów są radni, starosta Międzyrzecki - G. Gabryelski, firmy: ACER. 
Suszarnia Międzyrzecz Jirma Matuszczak, "TAMARK" z Krotoszyna, Jerzy Gądek i 
tajemnicza firma, która nie chciała podać swojej nazwy. Swoje wystąpienie pani Li
dia zakończyła apelem, aby zawsze iść po słonecznej stronie życia. 

Jeśli w tym tekście pojawiły się nieścisłości, przepraszam. Dodatkowe informacje 
ukażą się w następnym numerze "Kuriera". 

7ki i ' K'rlmic:::~r7 rz.ąqowy za
deklarc>wal chęć przydzielenia miej

wremorto~ąnym bu
Domu Kultury, kt6ry ·ma być 

oddany do użytku w marcu przy
szłego roku. Rok 2009, z uwagi na 
kryzys, był bardzo trudny finansowo. 
Według informacji Marii Górnej- Bo
browskiej o 35 % uległo zmniejsze
niu dofinansowanie organizacji po
zarządowych z PFRON na ich cele 
statutowe. 

W skład Zarządu PZN w Między
rzeczu wchodzi, oprócz prezesa Bar
bary Kaźmierczak, Maria Szymań
ska, Anna Dymarczyk, Anna Klim
czak, Teresa Michalska, Katarzy
na Terpiłowska, Ryszard Trzeciecki, 
Kazimierz Wrona. W dyskusji dzie
lono się spostrzeżeniami i wnioska
mi na temat usprawnienia działal
ności Związku. W czasie spotkania 
zbierano zgłoszenia na organizowa
ne wyjazdy i pielgrzymki. W wyłożo
nych informatorach PZN można zna-

Wiesława Murawska 

Wi~l~ pbtf~~bXy~h wiadómości, 
.. wskazówek dla praco-

niających osoby nie
> pE~łno,sprawrle z pakietem ustaw i 
>). pfze~>isó·w. Dlazainteresowanych są 
·tam informacje o instytucji ·PFRON, 
w przewodniku dla osoby niepelno
sprawnej pomoc w leczeniu i reha
bilitacji zawodowej i społecznej, do
stęp do refundacji niezbędnego w 
tym celu sprzętu i oprogramowania i 
inne ważne wiadomości. 

W części artystycznej słucha
my zespołu wokalnego z DPS w 
Jasieńcu. Znane przeboje w wy
konaniu kilku bardzo muzykalnych 
panów, występ bardzo się podoba. 
Wystąpią jeszcze wychowankowie 
naszej Szkoły Muzycznej, minikon
cert prowadzi Czesław Nowakow
ski. Za fortepianem zasiadł Tade
usz Nowak. Na saksofonie grał 
młodziutki Michał Telega i Kata
rzyna Antonowicz. Maleńka Natalia 
Guzicka zaprezentowała nam swe 
już spore umiejętności na fortepia
nie, a urokiem osobistym i głosem 
urzekła lga Dajworska. 

Iwona Wróblak 
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Już są w hali widowiskowo -sportowej MO
SiW. Osiemnaście Warsztatów Terapii Zawo
dowej, z Sulęcina, Nowej Soli, "Tęczy" Zielo
na Góra, "Winnicy" Zielona Góra, Koła, Lub
ska, Wałcza, Kamienia Wielkiego, Strzelec Kra
jeńskich, Gubina, Chwalęcic, Gorzowa Wlkp., 
Świebodzina, Wiechlic, Krosna Odrzańskie
go, Ośrodka w Lo beta l, Ośrodka w Dreibruck i 
Międzyrzecza. Po przemarszu przez miasto, z 
Międzyrzecką Orkiestrą Dętą na przedzie. Po
chodzie, który wzbudził duże zainteresowanie 
mieszkańców miasta. 

78 osób weźmie udział w tej już międzynarodowej Oli m· 
piadzie Umiejętności Zawodowych Uczestników WTZ, or
ganizowanej przez nasz DPS we współpracy z Polskim 
Towarzystwem Walki z Kalectwem. Naszych gości w Mię
dzyrzeczu powitała dyr. DPS Anna Kwiecińska. Oprócz 
uczestników Olimpiady także: Grzegorza Gabryelskiego 
- starostę Powiatu Międzyrzeckiego , Jana Jarmolkiewi· 
cza -dyr. Lubuskiego oddziału PFRON, Ewę Baturę- z-cę 
komisarza Międzyrzecza , Zofię Plewę - przew. Rady Po· 
wiatu, Zbigniewa Smejlisa · radnego Powiatu, Janusza 
lwińskiego - dyr. MOSiW, Bartłomieja Borowca z ALU • 
REHAB, lrminę Toruń , Halinę Piskorek i Marka Herudziń · 
skiego - przedstawicieli Zarządu Oddziału Polskiego To· 
warzystwa Walki z Kalectwem oddz. w Gorzowie, Izabelę 

KURIER MIĘDZYRZECKI 

Gniazdowską · przedstawiciela, doradcę ds. osób niepel
nosprawnych PCPR w Międzyrzeczu , Krzysztofa Marca -
dyr. Gimnazjum nr 2, Mieczysława Łowickiego • dyr. DPS 
w Skwierzynie, Justynę Łętowską • rzecznika Policji, Syl· 
wię Guzicką i Annę Szulgę ze Stowarzyszenia "Szansa", 
Irenę Bożek ze Specjalnego Ośrodka Szkolno - Wycho
wawczego w Świebodzinie, wraz z mlod~ ieżą , Renatę Fili
nowicz -przew. Komisji Orzeczniczej w Swiebodzinie. Go
ści z Niemiec- ze Stephenem Bottcherem. Media, uczest
ników, sympatyków, rodziców. Widzów. 

Krótkie przemówienia kier. WTZ Beaty Romanowskiej, 
Jana Jarmolowicza, Ewy Batury. Grzegorza Gabryelskie
go, który oficjalnie dokonuje otwarcia XII Olimpiady. Marcin 
Mazurkiewicz uroczyście odczytuje tekst Roty Olimpijskiej. 
Olimpiadę bardzo sprawnie prowadzi Bartłomiej Orzeł. 

Uczestnicy startują w sześciu konkurencjach. W Biblio
tece Miejskiej będą zaprezentowane na wystawie najcie
kawsze prace wykonane w czasie Olimpiady. 

Ceramika. Owijany na formie wazon. Ozdobiony pła
skorzeźbą. Najpierw trzeba rozwalkować glinę , nałożyć 
na formę . Ozdobić wybranymi ornamentami. Obserwuję 
różne techniki powstawania pracy. Tę konkurencję wygrał 
Marek Kaczanewski z WTZ w Chwalęcicach. Stolarstwo. 
Do wykonania jest pólka drewniana, replika oryginalnej nie
mieckiej z MRU. Fachowe narzędzia w rękach uczestników, 
wiertarki precyzyjnie świdrują dziurki na wkręty. Calość ma 
być mocna, sklejona i pięknie wykończona. Wyszlifowana i 
gładka. Butelka bejcy na stoliku. Wszyscy uczestnicy znają 

się na rzeczy. Najladniej pół
kę wykonał Wojciech Mosiej
ko z WTZ w Nowej Soli. 

tel/fax ~~~4~~-10-23: 095-741-26-4 749-15-92 ; 0508 147 224 
*4illlir+" e-mail: bondom o2. , www.bondom.republ ika.pl 

Mimo kryzysu dziesięć 
osób z naszego WTZ nadal 
jest zatrudnionych w Essel 
Propack na umowę o pra
cę, od półtora roku . Prze
mysław Heydrych, Tomasz 
Baran, Krzysztof Mamet, To
masz Szewczyk, Marzena 
Górska, Honorata Maksy
miuk, Przemysław Sokołow
ski, Paweł Grzeszczak, Artur 
Heydrych, Dariusz Dzikow
ski. Jak mówi pan Andrzej 
Stroiński , ich bezpośredni 

Członek Wlkp. Stowarzyszenia Pośredników w Obrocie Nieruchomościami 
Biuro ubezpieczone, Licencja Zawodowa nr 2783, nr 3465 

Proponujemy Państwu nasze najnowsze oferty 

1. KĘSZYCA LEŚNA- mieszkanie dwupokojowe na parterze o powierzchni 51,90 
m2. W pokojach na podłodze panele, ściany malowane, w łazience na ścianach i pod
łodze płytki ceramiczne. W kuchni wydzielona część na jadalnie, kuchnia umeblowa
na. W mieszkaniu ogrzewanie oraz ciepła woda z sieci. 

Cena: 85 000 zł 
2. MIĘDZYRZECZ - mieszkanie trzypoko~we w Międzyrzeczu na oś. Kasztelań

skim na drugim piętrze , o powierzchni 54,3 m . 
Pokoje bardzo ustawne o regularnych kształtach , w jednym z nich duży balkon. Kuch

nia połączona z salonikiem estetycznym wejściem w formie luku. Dwa nowe okna PCV. 
Centralne ogrzewanie, ciepła bieżąca woda, czynsz ok 250 zł/ miesięcznie. Piwnica. 
Klatka schodowa zadbana z domofonem. 

Świetna lokalizacja! Około 50 m od bloku szkoła podstawowa oraz budowany ba-
sen, około 300 m do Marketu spożywczego . 

Osiedle bardzo lubiane przez osoby poszukujące mieszkań do wynajęcia. 
Możliwość zamiany na mieszkanie w Zielonej Górze. 
Cena: 150 000 zł 
3. MIĘDZYRZECZ- mieszkan~ dwupokojowe położone na drugim piętrze przy uli 

cy Łąkowej , o powierzchni 57,5 m . W kuchni wymienione okno, pokoje do odświeże
nia. Centralne ogrzewanie oraz ciepła woda z~unkersa, nowe grzejniki. Do mieszkania 
przynależy piwnica o powierzchni około 30 m . 

Możliwość zamiany na mieszkanie w Zielonej Górze. 
Cena: 142 000 zł 

Współpracujemy z Bankami w uzyskiwaniu kredytów hipotecznych. 
SERDECZNIE ZAPRASZAMY DO BIURA l NA STRONĘ INTERNETOWĄ 

Ewa Miszczak i Iwona Stachowiak 

szef w fabryce, przeciera
ją innym niepełnosprawnym 
szlaki na rynku pracy. Cenie
ni są przez szefa firmy Syl
westra Bielę za sumienność, 
dokładność, 100% obecność 
w pracy. Uczestniczą w ży
ciu fabryki, zapraszani na 
imprezy integracyjne są pel
noprawnymi pracownikami. 

Przerwa w pracy, na roz
wożoną bezpośrednio do 
stanowisk słodką bułeczkę . 
Podchodzę na stoiska firmy 
ALU - REHAB, fundatora 
głównej nagrody Olimpiady. 
W katalogach są opisy i foto 
grafie wózków inwalidzkich:
manualnych dla osób z lek
ką dysfunkcją narządów ru
chu, wózki inwalidzkie kom
fortowe z możliwością za-
montowania napędu elek
trycznego, wózki inwalidz
kie sportowe, aktywne, tak
że typu skuter, wózki inwa
lidzkie dziecięce . Poduszki, 
oparcia odleżynowe, matera-

c~ prze~i~odl~żynow~, pionizatory, b 
k1 rehabilitacyjne, foteliki, transportery a::: 
d owe, podnośniki transporterowo_ kąpjeJo. 
we. Niezbędne części każdego podnoŚlilia 
-:-temblaki, pasy, kamizelki zabezpiecz · 
lóżka rehab.ilit~cyjne. ~rodukty umożli~~: 
ce wyposazeme pomieszczeń sanita~~~ 
Pornoce niezbędne w codziennym życiu · 

samodzielnego wykonywania podstawowych czynnoŚQ do 
wszystko może być refundowane przez NFZ, droższerze: 
czy są dofinansowywane w stopniu bardzo dużym. Na ufi 
cy Podbielskiego 2. w siedzibie DPS jest Wypożycz~ 
Sprzętu Rehabilitacyjnego wyposażona przez firmę ALU 
- REHAB, dostępna dla zainteresowanych. 

W kulinarnym boksie efektowne dekorowanie jaj. Za. 
daniem jest przygotowanie i przystrojenie przystaWki z 
trzech ugotowanych jajek. Obok na stolach liczne prodiJk. 
ty do przystawek. Uczestnicy bardzo się starają o estetykę 
Powstają fantazyjne jadalne kompozycje przypominają~ 
grzybki z kapeluszkami, bałwanki , myszki i inne stworki 
z uszami z rzodkiewki, ozdobione sałatą, koreczki- tton: 
strukcje z ogórka, sera. Za tą konkurencję zostaje wyróż. 
niona Jolanta Kaleta z WTZ Tęcza w Zielonej Górze. w 
boksie bukieciarskim feeria pomysłów. Mnóstwo materia. 
łów do utkania bukietu w szklanym wazonie: piasek w kil· 
ku kolorach, kwiaty, kamienie, muszelki, gałązki itp. Nie
ograniczona ilość możliwości, powstają zdumiewające 
kompozycje, niektóre bardzo wyrafinowane, przemyślane 
kolorystycznie. Impresja na kolorowym podłożu z warsiw 
piasku. Każda z nich to osobowość twórcy, tak inna, nie· 
powtarzalna, jak człowiek , któremu dano szansę wyrazić 
siebie poprzez wytwór artystyczny. - Pokazują, jak~ 
świat- słyszę komentarz jednej z instruktorek. Trudny wy. 
bór miała komi~ja sędziowska. Nagrodziła Urszulę Miiz. 
czak z WTZ w Swiebodzinie. Malowidło na desce pt. .Ba· 
bie lato" to temat konkurencji: Plastyka. Subtelne cienkie 
linie słonecznika . Twórczość stricte farbami plakatowymi, 
potem utwardzona lakierem. Imprezsjenizm i realizm. Po
dziwiam dokładne wypełnianie kolorami szkicu u jednllll 
z uczestników. Wzór jest swobodnie interpretowany, in· 
struktorzy starają się nie wpływać na efekt końcowy, ra
zem z nimi zachwycam się inwencją twórczą i pomysłami, 
jak namalować jesień. Nagrodzono Violettę Pondo z WTZ 
w Chwalęcicach. Zgodnie ze sztuką krawiecką szyty jest 
z wykrojonych szablonów fartuch roboczy. Wieloczynno· 
ściowe maszyny do szycia obsługiwane są przez spraw· 
nych krawców z WTZ-ów. Najlepsza z nich jest Angelika 
Szymańska z WTZ w Strzelcach Krajeńskich. 

Liczne nagrody, dyplomy za uczestnictwo na stolach w 
centralnym miejscu hali. Puchar Przechodni Wojewody lu· 
buskiego dla najlepszego Warsztatu Olimpiady Umiejętno
ści Zawodowych WTZ i nagrodę główną- materac, wygra 
WTZ Strzelce Krajeńskie- kierownik Sergiusz Paszkiewicz. 

Do czasu ogłoszenia wyników rywalizacji zaplanowano 
dyskotekę na płycie hali. Podziwiamy umiejętności tanecz· 
n e uczestników i ich instruktorów, wolontariuszy pomaga· 
jących w dzisiejszej imprezie. Bawi się większa część go· 
ści. T o czas na zawiązanie indywidualnych przyjaźni, na 
rozmowy. Ze skeczami występuje międzyrzecki kabaret z 
DPS-u "Bez Nazwy". Zabawne dialogi, żarty sytuacyjne. Na 
zewnątrz jest możliwość przejechania się, zrobienia zdjęcia 
na pięknych motocyklach Harley-Davidson. 

Organizatorzy dziękują, za udział finansowy, Urz.ę· 
dowi Marszałkowskiemu Zielonej Górze, PFRON oddzral 
lubuski w Zielonej Górze, wice~ojewodzie lubuskie~u 
Janowi Świrepo za ufundowanie Pucharu Przechodnre· 
go, firmie ALU - REHAB za nagrodę główną. Sponso· 
rom: Firmie Tom-Bud Paweł Jeziorski, Barbarze Srcho· 
eder- Piekarnia "Chlebek" Gorzów, Dariuszowi Szew· 
czyczakowi, Elżbiecie i Andrzejowi Madzelanom, lre~e· 
uszowi Sobkowiakowi, Jolancie Chlebowskiej. Pod~· 
kowania , za przychylność , dla Urzędu Miasta i ~mrnY: 
dla Janusza lwińskiego, Jacka Belza, dla wolontarruszy. 
z "Caritas" z grupy pana Janusza Rutkowskiego, mto· 
dz i eży z Gimnazjum nr 1, młodzieży z Liceum Ekono· 
micznego klasa 3b- opiekun pan Karol Nowicki, którzy 
pomagali w komunikacji z gośćmi z Niemiec, ora.z Mr· 
roslawowi Janzowi z Rejonowego Sztabu Ratowmctw~ 
w Międzyrzeczu Społecznej Krajowej Sieci RatunkoweJ. 

Iwona Wróblak 
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Wr-stawa 
,fotograf!? w K/tt/Jie qt?rH/zoHowr-m 

wystawy: "Daleko i blisko". 
że fotografie są z miejsc 

i bliskich, jego stron rodzin-
bcych krajów i naszego Mię-

1 117~'rt.t::'"""' ' gdzie teraz pracuje. Oko
które zapamiętał i uwiecznił 
l stały mu się przez 
i ważne, inspirujące. 

i blisko może to też spo
rafowania, technika 

Wybór szczegółu , 
którym się skupia. 

16Ja~5WIE!tlap~c obiekt przez czas 
określony, z odleglości 

nie obliczonej. 
· nością ogląda się tę 

kolorowe, wiele 
~arfvstvczme obiecujące- według 

nie tylko mojej. Pan Szczurek nie
pracuje z aparatem fotograficznym 

po tych fotografiach styl pa-
oko obiektywu. Przybliża 
eksponuje wybrany przez 
ny kadr. Tworzą się elip-

W Ośrodku Szkolno-Wychowawczym im. 
Marii Konopnickiej pracują w tym roku szkol
nym dwa zespoły rewalidacyjno-•Anir·hr'III"~IA/f"?o. 
prowadzone przez Marzennę Wasiluk i J 
nę Stępień. Zespoły tworzą wychowankowie z 
największą niepełnosprawnością psychorucho
wą- dzieci chodzące i leżące. Opiekę w zespo

pofałdowanym widzeniu świata. Trzeci 
wymiar na fotografii. Szorstkość jerozo
limskiej Ściany Płaczu, klasycystyczność 
prostokątnych kolumn w zabytkowym 
wnętrzu, ich, z naszego punktu widzenia, 
monumentalność. Gładkość, wydeptana 

setkami stóp, kamiennej podłogi. 
Artyzm może dopaść nas wszędzie. 

W zabytkowych ornamentach znaku dro
gowego w niemieckim mieście. W krą
głościach lamp ulicznych, zza których 
wygląda białe słońce jak jeszcze jedna 

Śnieg jest pięknie puszy-

łach znajdują dzieci z mózgowym porażeniem dziecięcym i. autyzmem. Zabierane są one 
z domów i dowożone do szkoły busem. Jest to dla nich wielkie przeżycie, a jednocześnie 
ważne wyzwanie, ponieważ w taki sposób wszyscy włączają się do życia społecznego. 
Uczniowie z głęboką niepełnosprawnością objęci są zajęciami rewalidacyjnymi od po
niedziałku do piątku od 8.40 do 12.40. 

Po wszechstronnym poznaniu dziecka oraz jego środowiska przygotowujemy program 
interwencyjny dostosowany do potrzeb i możliwości każdego wychowanka. Zawiera on 
serwis metod umożliwiający rozwój sprawności i umiejętności niezbędnych w życiu co
dziennym. Program otwiera drogę do doświadczania sukcesu przez dzieci. 

Do terapii rewalidacyjnej przygotowane są cztery Sale Doświadczania Świata. Stwo
rzone są one z myślą o osobach niepełnosprawnych intelektualnie w stopniu głębokim. 
W każdej z sal znajdują się odpowiednio dostosowane przyrządy do stymulacji polisenso
rycznej, poprawiające integrację zmysłów. Pierwsza sala wyposażona jest w łóżko wod
ne, oraz sprzęt do realizacji metody sensorycznej SI A. J. Ayres. Druga sala, to miejsce 
dziennego pobytu, w którym dzieci rozpoczynają zajęcia . Te mówiące nazywają dzień 
tygodnia, próbują określić swoje emocje, szukają poczucia bezpieczeństwa. W III Sali 
przygotowane jest stanowisko do prac plastycznych i rehabilitacji. Dzieci korzystają tu z 
łódki rehabilitacyjnej, piłek i kształtek . W tym miejscu pracujemy metodą Virgini Axline, 
M. Ch. Knillów oraz metodą Weroniki Sherborne. W IV Sali znajduje się tzw. Suchy Ba
sen z kolorowymi piłeczkami, w którym wychowankowie stymulują zmysł dotyku -czucie 
powierzchniowe i głębokie . Uczą się również pojęcia zabawy. 

sty, jak futro, otula nasz Zamek w bajko
wej scenerii, wyrastają z niej dobrze nam 
znane baszty jak chatki baby jagi. Umie
jętnie spoglądając na drewniane zada
szenie baszt można zobaczyć geome
trię plecionki z cieńszych i grubszych be
lek. Wyeksponowana jest starodawność 
budulca ruin Zamku, glinianych cegieł. 

Błękit wody i kolorowe stateczki przy
cumowane przy brzegach, z odbitymi w 
tym błękicie rozedrganymi zwierciadłam i 
masztów. Surowe kamienie u stóp latarni 
morskiej i człowiek na dole jak krótkość 
życia, samotność i przemijalność wobec 
żywiołu przyrody. Fale morskie na dale
kim planie są sine i zamglone jak nie
zmierzona dal naszych horyzontów. Bia
ła kula słoneczna z mnogimi promienisty
mi ramionami i wyglądająca zza balustra
dy sylwetka człowieka . Camera obscura 
-kwadrat i prostokąt- wykorzystał autor 
naturalną dziurę w zabytkowym murze, 
by z tej perspektywy pokazać nam nasz 
współczesny świat, kilkoro zwykłych lu
dzi -typowe dla stylu pana Szczurka -
zwrócenie uwagi na sposób obserwowa
nia przez teleobiektyw. 

Jak wspomniałam, artyzm może 
nas pochwycić niespodziewanie. No
woczesna kubiczna architektura, po
zornie ciężka i nieefektowna, teraz 
nieco sfaldowana, także godna jest 

zatrzymania naszego oka. Jak mówi
ła na wstępie kier. Klubu Garnizonowe
go Wiesława Murawska, piękno jest w 
nas. To My je wydobywamy. Określone 
kadry można wyostrzyć lub rozmazać. 
Tęczę słoneczną pokazać w jej frag
mencie, nasuwa mi się porównanie z 
rzeźbami Fidiasza z wiersza Norwida, 
odrobina naturalnego piękna wystar
czy, by ruszyła nasza wyobraźnia ... 

Dla osób niesytych oglądania zdjęć w 
holu Klubu Garnizonowego autor przygo
tował ich dalszą część na przezroczach. 
Pustynne zdjęcia, realizm rudoczerwo
nego piasku i odległy klimat egzotycz
nej Jerozolimy. Słońce, które tam świe
ci. Kwiaty. Pojedyncze, godne, by im się 
przyjrzeć zupełnie z bliska. Ich płatkom , 
kolorom bardzo nasyconym. Uważne i 
milczące spojrzenie rudego kota (pięk
nie pozował). Prastary temat - zachód 
słońca - tutaj autor postawił na kolor, 
feeria barw, od żółtości i czerwieni po 
siny błękit - spektrum widma fal świetl
nych. Nieco żartobliwy- może i nie- te
mat- drink i kieliszek, jak światło w nich 
się rozszczepia ... 

Pan Marcin Szczurek - fotograf 
szczegółu . Wystawa bardzo warta obej
rzenia. Zapraszamy do holu Klubu Gar
nizonowego. 

Iwona Wróblak 

W Zespołach systematycznie prowadzona 
jest terapia logopedyczna oraz rehabilita
cja ruchowa, a w tym roku szkolnym posze
rzono pracę o kolejną metodę wspomagającą, 
tj. kynoterapię. Jest to terapia zaspokajają 
ca emocjonalny kontakt pomiędzy dzieckiem 
a psim terapeutą . Więź ta staje się motywatc

rem działań, daje poczucie bezwarunkowej akceptacji i sympatii. Ten rodzaj dodatkowej 
terapii swoje szybkie i zauważalne rezultaty zawdzięcza cechom psa, które są widoczne 
i czytelne dla większości z nas. Obecność psa na zajęciach staje się motywacją do po
dejmowania działań, przynosi ukojenie i radość, odrywa od codziennej rzeczywistości. 
Kynoterapia umożliwia ujawnienie i odreagowanie złyct:l emocji, poprawia samopoczu
cie, podnosi samoocenę, niweluje lęk przed zwierzętami , a u dzieci z głęboką niepełno
sprawnością obniża wzmożone napięcie mięśniowe. Wszystkie terapie prowadzone są 
przez wykwalifikowaną kadrę. 

Stymulowanie naszych wychowanków zaplanowanymi i przemyślanymi bodźcami 
umożliwia rozwój aktywności własnej w różnych dziedzinach życia. Dobierane są one w 
taki sposób, by nie tylko stymulowały ludzkie zmysły, ale i umożliwiały miły odpoczynek 
z biernym ich odbiorem. 

Pobyt dzieci w szkole umożliwia rozwój ich samoświadomości i niezależności , wyzwala 
pozytywne emocje, powoduje pojawienie się spontanicznego uśmiechu tak rzadko gosz
czącego na twarzach. Rodziców zainteresowanych naszą pracą zapraszamy do 
odwiedzenia Sal każdego dnia w godzinach pracy. 

Wszystkim osobom zaangażowanym w pracę z osobami niepełnosprawnymi dzięku 
jemy za wsparcie, a szczególne podziękowania składamy firmie Biuro Express Mię· 
dzyrzecz, która wyposażyła nasze Zespoły w artykuły papiernicze ułatwiające codzien
ną pracę z dziećmi. 

Joanna Stępień, Marzenna Wasiluk 
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O Rsiążee c(łrtystyeznej pt. "c(łlieja po prostu pi~k.ny tytuł" 
Książka Artystyczna. Projekt Warsztatów Aktywizacji Społecznej: "Dotyk Wyobraź

ni "~ jako cykl zajęć artystycznych w Lubuskiej Jednostce Wojewódzkiej TPG. 
Książka Artystyczna. Tutaj obiekt odbierany zmysłowo, charakteryzowany przez za

pach, odbieraną w dotyku materię tworzywa, jej wizualne- świadome i nieświadome ele
menty. Książka ta potrzebuje przestrzeni , radości dotykania jej, wąchania, wnikliwego 
oglądania, rozumnego czytania ukrytych treści. Jest jak rozwinięcie aktywności osób 
głuchoniewidomych i nabycie przez nich umiejętności wyrażania siebie poprzez sztukę . 

Z przestrzeni szorstkości, gładkości , chropowatości , rurek dłuższych zakończonych 
ostro, z rzeczy gładkich, jakimi są satynowe materiały i miękkich, jakimi są pluszowe. 
Okrągłe koraliki i płaskie jak dyski guziki. Liście mokre i świeże, i ususzone, bezwod
ne. Muszelki morskie pofałdowane i twarde, i gramatura tapet i oklein, jak falowa struk
tura przestrzeni. Tapet ściennych wzory wytłoczone , których ornamenty można czy
tać palcami. Wszystko co jest dotykiaste, nierówne, co jest materiałem do czytania dla 
gluchoniewidzących . Po co się dotyka - pytam Ewę Skrzek- Bączkowską, lubuskie
go Pelnomocnika Wojewódzkiego Towarzystwa Pornocy G/uchoniewidomym, nauczy
cielkę zatrudnioną w SOSW, gdzie odbywają się Warsztaty. -Żeby poznać- mówi. 

Dotykam opuszkami palców materiałów zgromadzonych w sali na potrzeby dzisiej
szych warsztatów. Przesypuję między palcami ziarna zbóż. Wzrok mi dopowiada, że 
jedne są bardziej drobne, inne większe . Głuchoniewidomi nie mogą kompensować bra
ku zmysłów innymi, jak to bywa w wypadku głuchych czy niedowidzących. Jak mówi 
pani Ewa, muszą posilkować się pozostalą calością sensoryczną. 

Butelki kleju polimerowego jako spoidło . Będzie można w nim zatopić kolczastość, 
bąbelki , temperaturę metalu, szpilkowatość igieł sosnowych, słowem istotność każdej 
rzeczy, którą się wybierze do komunikacji ze światem . Na imię jej Książka artystyczna. 
Do Komunikacji pozawerbalnej. Współpracy w grupie. Uzewnętrznienia świata własnych 
przeżyć i odczuć. Nauki jak akceptować innych i być akceptowanym. 

Koraliki można nawlec na nitkę i umieścić na planszy. Można zrobić wiele innych 
rzeczy na Pierwszej Stronie Książki. Joanna Kozakiewicz i Hubert Win nik, instruktorzy, 
plastycy z wykształcenia , poprowadzą warsztaty. Potem zszyją Książkę. Jakieś inspira
cje? Podpowiedzi? Tak. Wspaniale, moim zdaniem. Przez wielkie kolumny, z pomocą mi
gaczki wolontariuszki Zuzanny Marzol tą inspiracją jest słuchowisko pt. "Alicja w Krainie 

"METALOPLASTVKA" 
OGRODZENIA. BALUSTRADY. 

Mię dzyrzecz 
Daniel Przybysz 

PROJEKT, DORADZTWO, 
WYKONANIE l MONTAŻ: 

• ogrodzeń ze stali (w tym bramy przesuwne, uchylne, z au-
tomatyką lub bez) 

• ogrodzeń z drzewa ze stelażami stalowymi 
• ogrodzeń z siatki 
• balustrady wewnętrzne i zewnętrzne 
• zabezpieczenie antykorozyjne: cynkowanie ogniowe, ma

lowanie proszkowe inne indywidualne zamówienia 

Kontakt: teł. O 604 288 175 

Czarów". Wyjść poza funkcję, którą mamy pełnić, stać się podmiotami. Umieścić s . 
wrażenia na planszy, zapamiętane obrazy. Palcami umieścić w przestrzennej Ksią: 

Królicza nora nam wyrasta jak wklęsłość . Siatka świata nieliniowego. Wymi · 
w nim zależą od punktu obserwacji. Gnie się obraz, Alicja wkracza w świat płai 
czaka Gamova, który poznaje jeszcze inne niż długości i szerokość styczne. Mu. 
zyka, która jak elektryczna elipsoida wybucha nam w mózgu, kiedy akcja słucho
wiska dotyczy problemu komunikacji między wielkimi kwantami energii, jakimi 
ludzkie istoty, cichnie i zanika, kiedy rzecz dzieje się wewnątrz obwodów scalonV: 
naszej psyche. O Bycie pytanie, czym jest Wewnątrz , jedność która przechodzi w 
Zewnętrze, scala nas z wszechświatem , wywraca podszewkę , nie ma nic poza P11t
strzenią umysłu. Muzyka, dźwięki nie melodyczne, żyje własnym rytmem, pozorlle 
niezależnym od woli Alicji , na pewno od jej ego. Wymiary świata, ukształtowana 
kiedyś w pierwszych sekundach wybuchu, fizyczne prawa, nie są absolutne. 84 
niejednokrotnie wymiarami naszego strachu, złudzeń człowieka. Dziwna powieś6, 
dziwna Niby-Książka , wielki worek inspiracji. Dziecięcy świat, mityczny świat, fi!Ow 
zofii Bytu, która uprawia każdy z nas z tytu łu swego człowieczeństwa . Logika po. 
zernie nieuporządkowana , Miś jest maleńką jaszczurką , a podmiot/przedmiot odo 
działuje na obiekt swej obserwacji zmieniając swe kształty. A kim jesteś?.;.. PYtałlr 
Alicję. Tego właśnie nie wiem- odpowiada- nie pamiętam niczego w sposób nor. 
mainy. Normalny, czyli cudownie odwrócony, jak Druga strona Lustra. 

Jak słucham ie odwraca świat. Jak chwytanie nie - pytań zmusza do pytań. Porusra 
dźwięk wiele strun, o których nie wiemy. Ewa robi zdjęcia osobom słuchającym Alicj 
w Krainie. Jak się Czarów słucha , jak słucha się bajki , jak to jest zobaczyć uśmill 
Kota bez Onego kota, czym jest lub co jest to wrażenie , że się widzi Uśmiech kota att: 

RZECZ POLEGA NA ROZUMIENIU NAJPROSTSZYCH RZECZY CZYLI NA DOT'f. 
KANIU-słyszę w którymś momencie frazę . Jak mówiła pani Joanna, zapamiętaćcoł, 
co ważne . Dla naszej Książki. To dla mnie koan do zapamiętania. O "Dotykaniu" młtk· 
ki ej rzeczywistości jak tkaniny ziarnistej muszelki, poza pięcioma wymiarami zmysłów. 
Należą do świata rzeczy, które mogą ulec utracie. Tak jak entropia rozkłada ciała ma
terii , ale nie jest istotą bytu. Zuzanna miga, tłumaczy treść słuchowiska , jak mi później 
mówi, skupia się na konkretach. Sens, w końcowym akapicie, nie dotyczy gry. Nie oto 
chodzi, jak wcześniej tłumaczyła uczestnikom warsztatów plastyczka pani Kozakiewicz, 
by opowiadać. Dotykać sensu, czy wyobrażeń o sensie, jak faktury snu naszego orze
czywistości. Odległość nie ma sensu, bo po drugiej stronie jest brzeg .. . Drugi brzeg. 

Brai!' a, czytając , dotyka się obydwoma rękami. Jest większy zasięg dłoni, dwie ręce. 
Do objęcia świata lub człowieka. 

Książka będzie miała tytuł: " Alicja po prostu piękny tytuł". Podpatruję plansze po
wstającej Książki Artystycznej. Jedna z kart, indywidualnych stron słuchania przepięk· 
nego słuchowiska ; przestrzenne kłosy zboża przyklejone do płaskiej karty -łąki. Wizje 
Alicji powielają się poprzez przestrzenie struktury wyobraźni osobistej autorów. Wielki 
Królik jak konkret-obraz w książce . Sieć z tkaniny, jej oczka, las, jezioro jak chtoniczny 
topos wędrówki Alicji w głąb. Poplątane nici moherowe długie niepocięte jak jednak nie 
pozbawiona logiczności akcja sekundy-za sekundą naszego mijania czasu. Dwuwar· 
stwowe widzenie świata , wielkie liście większe n i ż drzewa. Słońce Jurka ma promienie 
tylko z jednej strony. Jak kształt dopasować do zamiaru twórczego, do kompozycji. Wy· 
pukle obrazy świata. To jak jeden wymiar więcej. Wklęsłość króliczej nory w słuchowi· 
sku to koan, który realizowany jest na moich oczach w sali SOSW. 

Iwona Wróbtak 

.,_ •. ..."AZ WĘGLA
EKOGROSZKU CZESKIEGO 

, o parametrach: 0,5 - 0,25 
opałowa w stanie roboczym: do 26 tys. Jjg 

Opakowania: 
• worki po 25 kg, na paletach, 

cena 700 zł za l tonę 
• luz w ilościach hurtowych, 

cena 650 zł za l tonę 



* dania na kartki ro em 
z tamtych lat 
........... _t Misia i Wodz 

agro-wypoczynek.com.pl 
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ŚCIANY eder wienerberger solbet silikaty KOMINY presto schiedel 
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blachprofil2 wemer RYNNY miedź tytan-cynk ocynk s i ba bryza marley 
OKNA DACHOWE takro roto velux rooflite DOCIEPLENIA rockwool 
weber knauf isover arbet OKNA veka alupiast drutex DRZWI kmt dre 
pol-skone classen eclisse BRAMY harmann legbud wayne-dalton 
AKCESORIA folie taśmy obróbki parapety rolety napędy automatyka ... 

s 
.U 

K 
c 
E 

Listopadowe okazjel .. 

Struktura "Cristal Quartz" (kolor na zdjęciu może różnić się od 
rzeczywistego), docięcie do żądanej długości. 

601166 886 www.panoramabudowlana.eu 

Policealna Szkoła Zawodowa ,,A W ANS'' 
66-300 Międzyrzecz, ul. Libelta 4 

www .awans-mcz.edu.pl 607-070-457 0-95-7 41-19-89 

kształci w zawodach: technik informatyk i technik logistyk 

Agencja Przedsiębiorczości i Kształcenia Ustawiczn 
"SUKCES" 

Maria Michalska-Majerska Międzyrzecz, ul. Piastowska 11 
michalskamaria@op.pl 607 070 457 © 607 035 016 

organizuje kursy; 
~języka niemieckiego i angielskiego (od podstaw i dla osób 
~ przygotowujących się do matury) 
~język polski na maturze (dla maturzystów) 
~ komputerowe - od podstaw i dla zaawansowanych 
~ ABC przedsiębiorczości (jeśli chcesz założyć własną firmę) 
~ zawodowe ( dla osób chcących zmienić lub podnieść kwalifikacje) 
~ sekretarka - asystentka szefa 
~ prowadzenia malej księgowości 
~ zarządzania zasobami ludzkimi 



- .skutery~ tnotoeykle 
et"o.s.sowe~ ehopery 

- eaęśei~ .seł'Wi.s 
- kaski~ odaiel 

tnotoeyklowa 

'

'rRANSPOKr' 
DO IiLIEN'l'A 

tGRA'rJSt 

ienkiewicza 38, 66·300 Międzyrzecz 
Tel. 513044089 GG. 1883373 

Ośrodek Szkolenia 

KRZYSZTOF WIŚNIEWSKI 
ul. Staszica 2, Międzyrzecz 

tel. 504-051-975 

Zdawalność w III kwartale 2009 

53,3% 
BIURO CZYNNE: 

Pn-Pt 12-16 
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2 DLlCH To My wyznaczamy kierunki 
www.prodoch.pl 

polski producent dachówek i systemów ściennych 

Firma PRODACH dotychczas znana z produkcji 

pełnego asortymentu cementowych pokryć 

dachowych rozszerza swoją ofertę o prefabrykowane 

wyroby z betonu i keramzytobetonu. 

Bloczek betonowy fundamentowy 

{~ 
l 

Waga 
1 szt. 

23 kg 

Bloczek betonowy fundamentowy wykonany z betonu 

klasy C16/20 (stare oznaczenie 820) ma jedną 

z najwyższych wartości wytrzymałości na rynku. 

Najczęściej bloczki wykonane są z betonu klasy C12/15 

(stare oznaczenie 815). 

Z naturalnych 
polskich kruszyw 

PRODACH 

' 

• 

66-200 Świebodzin 1, Jordanowo 11 
Dział handlowy: 0.68 3823341; 
e-mail: info@prodach.pl 

Dystrybutor: 
Hurtownia Materiałów Instalacyjno-Budowlanych 
P.U.H.P. "PIK" s.c. 

www.prodach.pl 
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ul. Konstytucji 3-go Maja 59 
66-300 Międzyrzecz 
tel. 095 74211 221ub 095 74114 05 
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w czwartkowe popoludnie 
ościem międzyrzeckiej biblio

ieki był pan ~rzyszto.f Niew:zę
da polski p1sarz, mieszkający 
na 'stałe w Niemczech. J~st jed
nym z wielu uznanych 1 doce
nionych twórców polskich, któ
rzy zaistn ieli w latach dziewię~
dziesiątych na rynku wydawni
czym. Należą do nich m.in. Na
tasza Goerke, Brygida Helbig, 
Maria Kolenda, Marek Kędzier
ski czy pochodzący z Ziemi Lu
buskiej Dariusz Muszer. Obco
wanie z twórcą pozostającym 
na obczyźnie sprowadziło roz
mowy na temat zachowania pol
skiej tożsamości "tam", inspiracji 
polską kulturą i mechanizmów 
literackich panujących w oby~ 
dwu krajach. 

Nasze spotkanie pisarz roz
' począł od przeczytania wy

branych przez siebie wierszy i 
fragmentów prozy. T o stanowiło 
później przyczynek do dyskusji 
o tematyce jego utworów, kon
struowaniu języka i bohatera li
terackiego oraz emigracji. 

Autor uważa, iż w dobie czę-
. stych podróży, telewizji sateli

tarnej i innych mediów łatwo o 
kontakt z rodzimym krajem, dla
tego trudno tu mówić o prawdzi
wej emigracji. 

"Polscy pisarze mieszkający 
w Niemczech nie muszą swoje
go języka marynować, ponie
Waż mogą mieć stały kontakt z 
najświeższą polszczyzną". ("De
kada Literacka" nr 5/6 2002). 
T~orzy w języku polskim, po
nieważ "język ojczysty prawie 
~~wsze pozostaje przez cale 
zycie językiem wewnętrznym 
k~żdego z nas". Mieszkając od 
kilkunastu lat w Niemczech, za
stanawiam się więc raczej nad 
tym, czy ktoś, kogo ukształto
Wał język polski, może zostać 
niepolskim pisarzem". Temat 
emigracji porusza też w swojej 

powieści "Poszukiwanie cało
ści". Wbrew przypuszczeniom 
nie jest ona opowieścią o lo
sach polskiego emigranta w 
Niemczech, ale wyobcowaniu 
jednostki związanego z rozdar
ciem pomiędzy dwoma świa
tami: tym, który został "tam", 
i tym "tu" - w nowym miejscu 
egzystencji. W swojej powieści 
często odwołuje się do Marka 
Hłaski. Uważa, że tylko on po
trafił pisać i mówić o emigracji 
w tak subiektywny, a jednocze
śnie uniwersalny sposób. Pol
skie i polsko-niemieckie wątki 
znajdziemy również w zbiorze 
esejów pt. "Czas przeprowadz
ki". W centrum opowieści znaj
dują się trzy miasta: wspomina
ny z nostalgią Szczecin, Brema, 

której nigdy nie polubił, i Berlin, 
w którym jest po prostu szczę
śliwy. Ta książka to swoista po
dróż literacka z olbrzymią ilością 
materialu nie tylko historyczne
go, pokazująca życzliwie Niem
cy, przypominająca ich historię 
i miejsca związane z Polską. 
Wymagała od autora ~pecjal
nego przygotowania. Duże za
interesowanie wzbudziła ostat
nia powieść pisarza "Wariant do 
sprawdzenia". Pan Niewrzęda 
opowiadał o sposobie prowa
dzenia narracji (raz pierwsza-, 
a raz trzecioplanowej), postaci 
głównego bohatera i roli lustra. 
Zapytany, czy twórczość traktu
je jako sposób na życie , czy ra
czej twórczość jest jego życiem 
- odpowiada, że twórczość jest 
pewnego rodzaju przymusem 
podporządkowanym gustom lu
dzi lub odbiorcom. To ma wpływ 
na rolę, jaką wybiera się dla sie
bie. Pisząc , podporządkowuje 
się pewnej wewnętrznej dyscy
plinie. Nagrody, które otrzymał 
lub był do nich nominowany, w 
żaden sposób nie wpłynęły na 
jego ocenę własnej twórczości. 
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Utwierdziły go jedynie w słusz
nie obranym kierunku jego pi
sarstwa. Jednak najważniej
sza w jego twórczości jest po
ezja, która pozwala na kontakt 
z tym "czymś", czego nie moż
na nazwać. Wszystko, co ją cha
rakteryzuje, zamyka się w tytu
łach tomików poezji i użytych w 
nich słowa "pop", w którym au
tor nawiązuje do wszechobec
nej w naszym życiu popkultu
ry. Przez wiele lat tworzył do 
szuflady, poza krajem i jakim
kolwiek środowiskiem , dlatego 
pisze inaczej niż jego rówieśni
cy. Wynika to jednak nie z chę
ci przeciwstawienia się modom, 
ale innego postrzegania rzeczy
wistości. Czasami posługuje się 
kolokwializmami, wulgaryzmami 
i symboliką codzienności. Wy
nika to z dbałości o szczegóły, 
smaki czy fascynację zareje
strowanych faktów. Dzięki temu 
poezja jest bardziej wiarygodna. 
"Artystyczna wypowiedź staje 
się bliższa codzienności i nabie
ra bardziej uniwersalnego cha
rakteru ... ". Po spotkaniu można 
było zakupić książki z autogra
fem autora. Rozmowy kuluaro
we przeciągnęły się do późnych 
godzin wieczornych. Tym, któ
rzy z różnych przyczyn nie mo
gli uczestniczyć w "bibliotecz
nych spotkaniach z literaturą", 
zapraszam do obejrzenia wy
stawki w hallu biblioteki, poświę
conej twórczości naszego go
ścia . Zachęcam do bezpośred
niego zapoznania się z książ
kami pana Krzysztofa Niewrzę
dy, które znajdziecie Państwo 
w Wypożyczalni dla Dorosłych. 
Osobiście polecam "Czas prze
prowadzki", ponieważ "wszędzie 
można pojechać i każde miej
sce oswoić, 
jeżeli czuje 
się do nie-
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Pan KrzysztofNiewrzęda urodził się w Szczecinie, 
gdzie studiowal na Wydziale Budownictwa i Architek
tury Politechniki Szczecińskiej. W latach 80. grał jako 
perkusista w kilku szczecińskich zespołach undergro
undowych (Brunatne Sklepienie, Casus, Arami). Jako 
poeta zadebiutował w 1985 r. na łamach tygodnika 
"Morze i Ziemia". W 1989 r. wyjechal do Niemiec i za
mieszkał w Bremie, a w 2001 r. przeprowadził się do 
Berlina. To z tymi dwoma miastami związał swoje ży
cie zawodowe i twórczość literacką. W Bremie wspól
nie z artystami polskimi mieszkającymi za granicą za
łożył interdyscyplinarną grupę artystyczną NAS - TU. 
W latach 1998-2003 zorganizowała ona kilka przed
sięwzięć m.in. w szczecińskiej galerii PIASTÓW 75. Za
czął publikować wiesze w polskich pismach literackich 
oraz felietony do wydawanych w Niemczech tygodni
ków polonijnych. W 1997 r. otrzyma/ "Srebrnego Pe
gaza" w Europejskim Konkursie na Pafski Wiersz Emi
gracyjny, zorganizowany pod patronatem miesięczni
ka literackiego " Twórczość. W 2003 r. zdobył nagrodę 
im. Marka Hłaski w międzynarodowym konkursie lite
rackim w Wiedniu. W 2008 r. za powieść " Wariant do 
sprawdzenia" otrzyma/ nominację do "Literackiej Na
grody Mediów Publicznych COGITO" i "Literackiej Na
grody Europy Środkowej ANGELUS'; a 2009 r. do Eu
ropejskiej Nagrody Literackiej (ustanowionej w tym roku 
przez Unię Europejską). 

By/ jednym z redaktorów ukazującego się w Niem
czech polskiego pisma literackiego "BUNOESSTRAS
SE 1 ". Po przeprowadzce do Berlina został stałym 
współpracownikiem dwumiesięcznika "Pogranicza ". 
Jego utwory poetyckie, prozatorskie i eseje były tłu
maczone na język niemiecki, francuski, chorwacki, 
ukraiński i japoński. Sam jest również współautorem 
tłumaczenia z języka niemieckiego książki Olafa Ku h
la pt. "Gęba Erosa. Tajemnice stylu Witolda Gombro
wicza. ". Jeden z wierszy pana Niewrzędy zastal wyko
rzystany jako tekst utworu " Wojownicy Itaki" na płycie 
"New Century" grupy SBB. 

Do 2008 r. ukazały się cztery tomiki poezji -"W po
przek" (1998), " ?oplątanie" {1999), "Popłoch" (2000) i 
"Popoludnie" (2005} oraz dwie powieści "Poszukiwanie 
calości"(1999) i wspomniany już wcześniej " Wariant do 
sprawdzenia" {2007}. W 2005 r. ukazał się zbiór ese
jów "Czas przeprowadzki". 

AUTO·GAZ go sympa
tię". Zycząc 
Państwu 
udanych 
"wypraw li
terackich " 
zapraszam 
na kolej
ne imprezy 
czytelnicze 

SERWIS MONTAŻ INSTALACJI GAZOWYCH 
(RATY!) 

organizo-
wane przez 
naszą bi
bliotekę . 

Zebrala 
Krystyna 

Pawłowska 
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AUTO CZĘŚCI , WYMIANA OLEJU i PŁYNÓW, 
WULKANIZACJA, OPONY NOWE l UŻYWANE 
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Muzycznęi'łf klasie fortepianu . . · ....... uqzi ją Pr7.am\tckl,., 

Akademii; Muzycznej wWarszawie na Wygziale Wokalrią :;f ,A.I<torskil11.i.i lgcibardzo• sw•o~ 
bodnie. czuje się w roli pićsen karki,· jej ładny, dobrze 
urok osobisty z miejsca Źjednuje sobie widownię . . 

Dwie piosenki lgi - chętnie posłuchalibyśmy ich więcej - i napięcie rośnie. Wystąpi 
z ariami operowymi nauczyciel lgi pan Przemysław Podębski. M. Karłowicz - .Skąd 
pierwsze gwiazdy", K. Z elier -"Pieśń Adama operetki ;,Ptasznik z Tyrolu". ~a fortepia
nie towarzyszy mu Ludmiła Pawłowskaz Zielonej Góry. Pianistka z dużym dorobkiem 
artystycznym. Występuje w roli solistki, kameralistki , akompaniatorki. Wykonuje recita
le fortepianowe, koncerty z orkiestrą , koncerty kameralne w Polsce i za granicą. Dzisiaj 
gra u nas charytatywnie, podobnie jak pozostali muzycy. 

Następnym punktem programu jest duet skrzypcowo -fortepianowy: Alina Kubik -
skrzypce i Ludmila Pawłowska- fortepian. Alina Kubik jest studentką Akademii Muzycz
nej w Poznaniu, bardzo obiecującym młodym muzykiem kształcącym się w klasie kom
pozycji oraz dyrygentury symfonicznej. Na skrzypcach koncertuje solowo i kameralnie, 
wykonując również własne kompozycje. Tworzy muzykę teatralną i filmową, niedawno wy
dala swą pierwszą płytę. Razem z panią Pawłowską wykonają G. Giordani -.Caro mio 
ben'; E. Morricone .Obój Gabriela"z filmu .Misja", G. F. Handel- .Largo z opery .Xerxes" 
i inne utwory. Pięknych strof poezji wysłuchamy w interpretacji Wiesławy Murawskiej, T. 
Różewicza .Oblicza ojczyzny", K. Wojtyły .Jest we mnie kraina przeźroczysta "- głęboko 
osadzony w Bogu utwór na cześć Jedynego i E. Brylla "Kronika"- religijno - narodowy 
poemat o ojczyźnie - polszczyźnie. Wielka niespodzianka dzisiejszego wieczoru, oczeki
wana, ale nie do końca potwierdzona wizyta Andrzeja Batora- barytonu, znanego śpie
waka operowego. Przybył, wiedziony sentymentem do swych rodzinnych okolic - śpie
wak pochodzi z pobliskiego Bledzewa. Towarzyszyć mu będzie na fortepianie Ludmila 
Pawłowska. Obok klasyki operowej zaśpiewa własne kompozycje rokitniańskie. Artysta 
podzielił się wspomnieniami ze spotkania z papieżem Janem Pawlem 11. Wraz z chórem 
.Musica viva" zaśpiewał nam słynną papieską .Barkę". 

Międzyrzecki Chór Kameralny "Musica viva" prowadzi dyrygent Wojciech Wit· 
kowski, Ewa Witkowska gra na fortepianie i śpiewa. Chór istnieje od lutego 2008 r. Pro
fesjonalnie prowadzony, już od premiery w czasie festynu parafialnego w kościele św. 
Jana bardzo ciepło przyjęty przez słuchaczy. W czasie następnych koncertów współpra
cowal z Zespołem Muzyki Dawnej "Antiquo More" i "Chórem dziecięcym przy SP 3"pani 
Ewy Witkowskiej. Usłyszymy J. Sykuiskiego - .Abba Ojcze", M. Kułackiego - . Tjebie po
jem", stara pieśń Wacława z Szamotuł- .Alleluja. Chwalcie Pana- psalm C XVII ", piękną 
żydowską pieśń G. Aldema-"Shalom Aleichem"i- wspólnie z panem Ba torem- C. Ga
bariana - .Barkę ". Wspaniały koncert, ku czci zmarłego papieża, jesienny koncert, który 
na stale wpisze się w pamięć naszych melomanów i wielbicieli Jana Pawła 11. Znakomici 

goście. Doskonała organizacja 
i prowadzanie. 

Organizatorzy dziękują 
MOK, Szkole Muzycznej, To
maszowi Baranieckiemu za re
jestrację koncertu. Plyty- ce
giełki nagrane w czasie kon
certu zostaną przekazane Pa
rafii pw. św. Jana. Podzięko
wania za pomoc również dla 
ks. Mariusza z młodzieżą dzia
łającą przy Parafii św. Jana. 

Iwona Wróblak 
Fot.: Tomasz Saraniecki 

Aleksandra Ban ak z MOK .:. jestem pod wrażeniem." .. są piękne ... Mówi 0 praca 
zgromadzonych na Wystawie będącej pokłosiem .Konkursu plastycznego pt. .Mo·a ch 
bawa z dziadkami". 137 prac wywieszonych w Sali Czytelni Biblioteki Publicznej. l~ic~
tywa MOK z okazji XI. Lubuskiego Tygodnia Seniora. Regulamin Konkursu rozesłano Ja
przedszkoli w naszej gminie. W Międzyrzeczu i okolicznych miejscowościach. Przyn~ 
~ione prace ,możn_a oglą~ać na wystawie, są ~odpisane .. To chluba d!a naszych dzi~j 
1ch op1ekunow. Wiele z n1ch przyszlo na wern1saz, opowiadało o swo1ch dziełkach by~ 
przy tym mamy i babcie, panie przedszkolanki. ' 

Moim jest uśmiech jakiegokolwiek dziecka- powiedział ktoś mądry. Kolekcja na trzech 
dużych tablicach, przystrojona jesiennie kolorowymi liśćmi. Każda praca to osobne dziec
ko, różne od innych, z własnym światem . Kolorowe światy odmienne od naszych 0 nich 
wyobrażeniach. Impresjonistyczne, surrealne niekiedy. Na jednolitych tłach, pomalowa
nych. Związek pokoleniowy, rodzina funkcyjna, przekazująca sobie dar miłości. Dziadek 
w zarysie postaci, obok mniejsza osoba - pewnie autor/autorka. Obecności dziadków 
w t?~acja~h cieply~h , ~ zi~leni.~ch, różu , czerwieni. Bar?zo uś':li~ch~ięte postacie, i te 
mnieJ. Dw1e postacie rozneJ plc11 czerwone serduszko między n1m1, Wiszące jak ozdoba. 
Chmurki niebieskie nad wysokimi drzewami i dwie osoby różnej wielkości - to pewnie 
rodzinny spacer w stronę lasu. Dziecięce zabawy w skakankę , która oddziela niebo i zie
mię, dwie warstwy świata . Kredkami, farbkami, pisakami. Zabawy w chowanego. Portret 
babci bardzo eleganckiej, z makijażem, kolczykami w uszach. Pelen tajemniczej logiki 
świat dziecka. Język, który warto zrozumieć. Zawieszenie w międzyczasie, który czaso
okres przebiega nieco inaczej niż nasz dorosły. 

i7~npr:tut~ 
Pierwsze apotkdllle po Wdkdgdclf ... 
Biblioteka Publiczna. Pierwsze po wakacjach spotkanie w Dyskusyjnym Klubie Ks1ążk~ 

W planie do omówienia bardzo wartościowa pozycja- Kamila Sipowicza .Hipisi w PRL-u: 
Odbiór ruchu hippisowskiego dzisiaj. Czym dla nas jest ten kawalek historii Polski, 

nurt w życiu społecznym , intelektualnym, politycznym, 
z czym się kojarzy? Czy tylko wspomnieniami o kolo
rowych strojach, przepaskach we włosach , marihuanie 
i wolnej milości, zachodniej muzyce? Kamil Sipowicz, 
mąż słynnej Kory, proponuje głębszą analizę ruchu zwa
nego hippizmem. 

Książka powinna znaleźć się na półce obok innych 
monografii dokumentujących bogactwo życia społe 
czeństwa w epoce głębokiego PRL-u, przenikanie no
winek intelektualnych i obyczajowych, mimo oczywistych 
przeszkód, wynikających z życia w państwie o ideologii 
siermiężnej i totalitarnej . Książka jest w Bibliotece. Za
praszam gorąco do lektury. Dobrze napisana, udoku
mentowana, z ilustracjami, czyta się szybko. Zawiera 
wiele ciekawych informacji. To prekursorska pozycja. 

Iwona Wróblak 
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organizatorami spotkania są Polskie 
Towarzystwo Walki z Kalect~em oddz. w 
r.. rzowie i DPS- WTZ w Międzyrzeczu. 
~~ęki uprzejmości właściciela Ośrodka 
Wypoczynkowego "Archimedes" na Głę
b kim pana Jacka Bełza w sali spotka
l 
0się sto kilkadziesiąt osób- ze Swietli

:y socjoterape~tycznej przy SP nr 14 w 
Gorzowie, ze Sr?dow1skowego Domu 
Opieki w Gorzowie, z WTZ przy Funda
cji ,Złota Jesień" w Gorzowie, młodzież 
Caritas" z grupy pana Janusza Rutkow
~kiego i gospodarze- WTZ i DPS z Mię
dzyrzecza. 

Spotkanie sportowo- rekreacyjne dla 
osób niepełnosprawnych i ich rodzin , w 
ramach realizacji Projektu dla organizacji 
pozarządowych: Budujemy więzi rodzin
no- przyjacielskie i Klubów Aktywizacji 
_Kurs na samodzielność , współfinanso
wany ze środków PFRON oraz Urzędu 
Marszałkowskiego Zarządu Wojewódz
twa Lubuskiego. Hasłem przewodnim 
jest integracja środow~sk z okolic G~r~o
wa i Międzyrzecza, oso b sprawnych 1 nie
pełnosprawnych - w miejscu zewnętrz
nym: rodziców, młodzież, inne osoby, w 
celu przełamywania barier we wzajem
nych kontaktach. 

W czasie kilkugodzinnego spotkania 
zaplanowano pokaz umiejętności Kaba-

16 paźd ziernika br. wybraliśmy 
się do Zielonej Góry na XIX Festi
wal Smyczkowy - Mistrzowie Pol
skiej Wiolinistyki. Maestro Konstan
ty Andrzej Kulka i jego goście i wy
chowankowie. 

Kolejny dzień Festiwalu razpaczę
la młoda skrzypaczka Agnieszka Guz, 
wychowanka K.A. Kulki. Koncert A-dur 
W. A. Mozarta wykonany starannie ze 
sporą dawką maestrii mógł zadowo
lić nawet wybredną publiczność . Na
stępna młoda wykonawczyni Maria 
Machowska w cudownym Koncercie 
e-moll F. Mendelssohna-Bartoldie
go, który zagrała wręcz rewelacyj
nie. Podobala się muzykalność, lek-
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retu "Bez Nazwy" z naszego DPS. Bar
dzo ciekawy tekst i wykonanie, spektakl 
przygotowała Martyna Białas , instruktor 
kulturalno - oświatowy. Grzegorz No
wakowski zatańczył swój układ w stylu 
break dance. Przygotowano konkuren
cje sprawnościowe, wszyscy b iorący w 
nich udział zostali nagrodzeni słodycza
mi. Nieco sprawności wymagało złowie
nie rybki na Wędkę Szczęścia. Entuzja
ści bilardu mogli zmierzyć się w tej kon
kurencji. Była tarcza i duża ilość lotek. W 
slalomie wokół pachołków wzięła udział 
znaczna część gości. Swoją wyobraźnią 
można było pochwalić się przy rysowaniu 
portretu, albo uzupełnianiu proponowa
nego motywu na rysunku w jego części 
lustrzanej. Wiele osób miało fantazyjne 
makijaże na twarzach rysowane kredka
mi akwarelowymi. Nie każdy potrafił pod
rzucić nogą woreczek z piaskiem tak, aby 
trafił do kosza, ale wielu próbowało. Naj
dłuższa obierka z dorodnego jabłka mia-

kość i d biegłość iczna 
dej skrzypaczki, a także elegancja. 
Orkiestra Symfoniczna F Z pod ba
tutą Piotra Sułkowskiego też bardzo 
przyzwoicie zgrała się z obiema wy
konawczyniami. 

Maestro Konstanty Andrzej Kulka 
to artysta, którego nazwisko jest roz
poznawalne na całym świecie. Wirtu-

. oz skrzypiec wpisał się na trwale do 
kultury polskiej przed laty znakomitą 
interpretacją Czterech pór roku - An
tonio Vivaldiego. Arcydzieło wydane 
przez Polskie Nagrania na płycie winy
lowej zyskalo duże uznanie zarówno 
krytyków jak i słuchaczy. Grę maestra 
cechuje duża muzykalność, dbałość o 

la długość 129 cm i była dziełem Grzego
rza Nowakowskiego. Finałem spotkania 
była dyskoteka i karaoke. 

Barbara Kadziewicz przew. Lubuskie
go Sejmiku Osób Niepełnosprawnych -
w grupie latwiej jest rozmawiać, pokony
wać różnego rodzaju problemy, otwierać 
się na innych. Sejmik zrzesza 26 orga
nizacji działających na rzecz niepełno
sprawnych. Jeden z obecnych rodziców 
mówił o swoich oczekiwaniach po spo
tkaniu takim, jakte-kontakt z szerokim 
gronem społecznym pozwala rozwijać 
się społecznie jego niepełnosprawnej 
córce, przełamywać jej obawy. Pobyt w 
grupie jej służy. To także lekcja otwar
tości dla rodziców, dla społeczeństwa -
osoby niepełnosprawne istnieją, jest ich 
dużo i jest się zobowiązanym im pomóc. 
Jest to też pole do popisu dla ludzi zdro
wych, wiele osób widzi się w tej pracy, a 
ci, z którymi pracują, potrafią się wspa
niale odwdzięczać. 

każdą zagraną nutę, krystaliczna czy
stość dźwięku , lekkość techniczna i 
duża swoboda połączona z wirtuoze
rią. Co prawda pewne wejście artysty 
na sceną i spojrzenie srogą miną na 
orkiestrę szybko zostało rozładowane 
pierwszymi dźwiękami Wiosny. Każda 
kolejna cześć poszczególnych koncer
tów zwiększała doznania werbalne, a 
piękna i klarowna gra Kulki wciąga
la emocjonalnie całą salę Filharmo
nii Zielonogórskiej . Również ciepło 
mówią o tym wydarzeniu uczniowie: 
Ewcia - "Koncert w Filharmonii Zielo
nogórskiej bardzo mi się podobał, a 
najbardziej wykonanie koncertu K. A. 
Kulki - Cztery pory roku. Pierwszy raz 
usłyszałam tak wspaniale wykonanie 
tego dzieła." Bartosz - "Koncert w F Z 
był ekscytujący, interesujący i cieka
wy ponieważ Pan Kulka i dwie skrzy
paczki grały bardzo ladnie". "Pan Kul
ka bardzo doskonale grał. Słychać od 
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Pan Janusz Rutkawski z młodzieżą, 
osoba często wymieniana przez orga
nizatorów jako grupa wolontariuszy. -
Wolontariat jest kapitalnym zagospoda
rowaniem wolnego czasu. Ludzie mogą 
się spotkać, nacieszyć sobą. Młodzież 
dzisiejsza jest wrażliwa i chce pomagać. 
Trzeba tylko stworzyć im możliwość. A 
co sądzą sami zainteresowani? Jedna 
z dziewcząt- Pan Janusz ... to jest wiel
kość (śmiechy, ale myślę, że nie chodzi 
tylko o gabaryty pana Rutkowskiego). To 
mila atmosfera, dobra zabawa, śmiech, 
radość z samego bycia. Pytany o defini
cje autorytetu dla młodzieży pan Janusz 
mówi -Ja po prostu jestem, JESTEM Z 
NIMI, mam dla nich zawsze czas. Wita 
ich zwyczajowym - cieszę się, że Was 
widzę. Zawsze pamięta o imieninach 
każdego z grupy. Mają do niego zaufa
nie, 40 osób przychodzących na spotka
nia w grupie "Caritas", gdzie się spotyka 
ze sobą, jest pani psycholog Ania Zię
ba, głośno wyraża własne zdanie, pra
cuje nad wzajemnymi relacjami w gru
pie i na zewnątrz . Dzięki akcjom taka 
jak ta młodzież poznaje osoby niepełno
sprawne i aktywnie działa w swoim śro
dowisku na rzecz prawidłowych reakcji 
osób zdrowych. 

Iwona Wróblak 

razu, że poświęcił na to całe życie. 
Muzyka «W Nim siedzi». Podziwiam 
też młode skrzypaczki. Grają wykwint
nie" :) Paulina. 

Szkoda tylko, że prelegent kraso
mówca zajął sporą część czasu. Bar
dzo ciekawie i długo opowiadał, więc 
zabrakło go na ciekawy i rzadko wy
konywany koncert na czworo skrzy
piec A. Vivaldiego. 

Wracaliśmy pełni wrażeń i trzeba 
wspomnieć, że uczniowie Państwo
wej Szkoły Muzycznej l. st. z godno
ścią i obyciem wytrzymali dwie i pół 
godziny cudownej muzyki. Uczniowie 
i opiekunowie: Iwona Skwarna, Jolan
ta Helwig, Tadeusz Nowak i piszący 
te słowa dziękują Radzie Rodziców 
przy PSM za pomoc w zorganizowa
niu wyjazdu na pełen pozytywnych 
wrażeń koncert. 

Z muzycznym pozdrowieniem 
Zdzisław Musiał 
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Nasza szkoła, Gimnazjum nr 2 im. Ada
ma Mickiewicza w Międzyrzeczu, nadal 
prowadzi współpracę z zagranicą. Grupa 
uczniów z naszej szkoły spotkała się z gru
pą z Schillerschule z Waiblingen z Bade
nii-Wirtembergii z Niemiec na warsztatach 
polsko-niemieckich. Spotkanie odbyło się 
w 'Camp Rodowo' w miejscowości Sarkwi
ty k. Mrągowa , w województwie warmiń
sko-mazurskim w Międzynarodowym Cen
trum Spotkań Młodzieży. 'Camp Rodowo' 
to obiekt powstały na bazie typowego ma
zurskiego siedliska, położone jest pośród 
wspaniałego krajobrazu, wzgórz, ląk, pól i 
lasów nad jeziorem Lampasz. 

Nasz projekt już po raz kolejny współfi
nansowany byl przez Euroregion "Pro Eu
ropa Viadrina"- Jednostkę Centralną Pol
sko-Niemieckiej Współpracy Młodzieży. 

Warsztaty trwały od 04.10.2009 do 
10.10. 2009 i obejmowały animację języ
kową, warsztaty plastyczne, warsztaty ta
neczne, warsztaty teatralne, rzeźbiarskie, 
zabawy integracyjne, prezentacje multi
medialne, quizy wiedzowe. 

Młodzież uczestnicząca w warsztatach 
znała się już wcześniej, dzięki realizowa
nemu w naszym Gimnazjum w roku szkol
nym 2008/2009 projektowi eTwinning, za 
który otrzymaliśmy Certyfikat Jakości , Od
znakę Jakości i l w Polsce wyróżnien ie za 
obchody TYGODNIA ETWINNING. 

Oprócz zajęć edukacyjnych niemiec
ka i polska młodzież mogla się lepiej po
znać poprzez udział w wycieczkach do: 
Wilczego Szańca , Świętej Lipki i Olsz
tyna oraz podczas ogniska, dyskote
ki , wieczoru polsko-niemieckiego, wie
czoru filmowego, wspólnego śpiewania 
i podchodów. 

Mieszkanie we wspólnych pokojach, 
świetny dobór tematyki programu sprzy
jały prawdziwej , rzeczywistej integracji. 
Wyobraźnię pobudzały tematy: utopia, 
fantazja, utopijne społeczeństwo. Na
tomiast tematy: realizm, przełamywa
nie stereotypów, uprzedzenia, mobi
lizowały młodzież do konstruowania pla
nów na przyszłość we wspólnej zjedno
czonej Europie. 

t-eistuplłduw" reltuleltci" 
Tak to już jest, że w listopadzie bardziej pamiętamy o umarlych, niż o żywych . Takie 

to czasy, że wolimy stawiać wszystkim świętym świeczki, a ludziom żyjącym - tu i teraz -
knoty. Takie to czasy, że podpierając się wątpliwą wiarą, celebrujemy bardziej śmierć, niż 
życie . Zamykamy szpitale, ograniczamy dostęp ludzi biednych do świadczeń lekarskich 
-dopuszczamy do biedy, nie dbamy o żywych, różnicujemy ludzi. Tych biednych zaga
niamy w kąt cywilizacji. Takie to czasy, że we Wszystkich Świętych , zamiast zadumy nad 
życiem, które przecież w nas wszystkich przemija, na cmentarzach mierzymy siebie wza
jem od stóp do glów. Patrzymy, która z pań ma lepsze odzienie, alboż to, który pomnik 
jest bardziej okazały. Takie to czasy, że celebrując okazyjnie, niejako na pokaz, pamięć o 
naszych zmarlych, nie pamiętamy o żywych. A przecież powinniśmy pamiętać, także sło
wa księdza - poety: " Spieszmy się kochać ludzi, tak szybko odchodzą". 

Irena Zielińska 

Młodzież , zarówno polska jak i niemiec
ka, zyskała na spotkaniu językowo. Głów
nym językiem komunikacji byl niemiecki, 
ale niemieccy przyjaciele nauczyli się tak
że kilku zdań po polsku. 'Camp Rodowo' 
jest Międzynarodowym Centrum Spotkań 
nie tylko z nazwy. Młodzież miała okazję 
porozmawiać także z wolontariuszami z 
różnych państw i o różnych kolorach skó
ry, posługując się językiem niemieckim i 
angielskim. 

Na uwagę zasługuje także element 
ekologiczny fundacji. Ścieżka ekolo· 
giczna, którą mieli okazję poznać także 
nasi uczniowie (i to w dwóch językach), 
segregowanie śmieci na terenie ośrodka, 
dbałość każdego mieszkańca 'Camp Ro
dowo' o czystość miejsca, w którym się 

prze5ywa, zachęcają do alternatyw 
zgodn?g~ z otaczają~ą nas naturą s:: 
?u ~a zyc1_e. Na t~rem_e "siedliska" znajdu. 
Je s1ę takze ogr~d,_ z1_el~ik, kompost, ho
dowane są kozy 1 swmk1. Każdy kto 
gnie uciec od stresu i pośpiechu,' znaj:· 
tu upragniony spokój. e 

War_s ~t-~ty uznal~śmy za bardzo uda. 
ne, wro:1hsmy P?lnl optymizmu, wrażeń, 
pomyslow, ch~c1_ do dalszej współpra 
ze ~z kolą z ~a1bhn9en . Wierzymy, że:. 
traf1~y ~re~hzowac sw_oje marzenia we 
~s~olne_J . zmtegrowaneJ Europie, to Prze
?I?Z tak_ze n_asza, polska młodzież będzie 
JeJ wspoltworcą. 

Organizatorki wyjazdu: 
Joanna Kozakiewicz 

i Renata Marcinkowska 

Krh "Noc" 
oknem ciemno. Dzisiaj się nie kładę, a piszę. 
taką ciszę tylko słyszę to drapanie długopisem. 

ftem sam, a w moim pokoju półciemno, 
wkami na uszach stłumiam cichą nic bezsenną, 

Uwielbiam, kiedy zasypia miasto, 
wypad ku gwiazdom i wiem, że mam tam własną. 
przed snem, bo gdy śnię, to jestem daleko, 

z alfą, z omegą, czy to piekło, czy niebo? 
nie śpię, dzisiaj słucham oddechu nocy, 

kornoamarr1entu wiatru, który przez miasto kroczy 
się o dachy, uderzając o szyby. 
jego opowieści z wypraw, gdy jeszcze śpimy 

czekając na świt, wypełniam przestrzenie kartki. 
pełne gwiazd uwalnia myśli, oświetla ławki. 
okno widać huśtawki, Ogrody Jordanowskiego, 

w kolorze latarni. Z marzeniem spoglądam w niebo. 
w niebo- i ono robi to samo. 
-oczu1 które widzą mnie, gdy piszę. Dobranoc? 
nie. Jeszcze za wczesna pora na spanie. 

trzecia, a zegarek tyka. Słychać tykanie, 
cieni na ścianie mówi o nieskończoności. 

rzę na to zdumiony i pogrążony w nicości. 
jest ta chwila, gdy mówisz: proszę, trwaj wiecznie. 

wspomnienia zdają się być powietrzem. 
dookoła mrok- czas się zatrzymał, 
muza siedzi obok, piszę tekst- to jest ta chwila. 

Ta identyczna, ale jednak inna, 
ta chwila, to jest ta chwila, 
wiem, że cisza mnie słucha i kiedy sen witam. 
t ta chwila- wtedy najlepsze wiersze wychodzą, 

drugim językiem, którym syczę nocą. 
rzecież zwykła noc, a jednak czuję jej piękno, 

o- ono dobiega mnie zewsząd. 
tego myślę, gdzie będę, gdy zasnę, 

zabierze mnie marzenie, gdy zmęczony ugasnę, 
I:Jędę, gdy w tę noc powieki ze zmęczenia padną, 
stanie ze mną, gdy w sen zsunę się twardo. 
nie. wiem. Lecz póki nie śpię, chcę patrzeć 

oa;2'tW'/Oć urok nocy, zanim dzień wszystko zatrze. 
urok nocy, 
urok nocy, 
urok nocy, zanim dzień wszystko zatrze. 

noc, ta noc, każdajednakowo inna. 
finał wchodzi, kiedy dzień się zaczyna. 
ma w swej ciszy prawdę, którą większość omija. 
noc powieką dnia, który się właśnie zaczyna. 
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WIEśCI z Dwójki 

Pranie Jfzykowe 
15 września 2009 r. Kolo Młodego Europejczyka z SP2 w Międzyrzeczu zasiliło sze
i szkolnych Klubów Europejskich! 

regKiub Młodego Europejczyka (obecna nazwa) zainaugurował swoją działalność w roku 
zkolnym 2009/2010 obchodami Europejskiego Dnia Języków. 24 września odbyło się 
~uropejskie Pranie Językowe. Na naszych szkolnych euroentuzjastów i ich opiekunkę mgr 
lzabellę Berk- Liberkowską można liczyć! _To oni organizują jedne z najbarwniejszych im-
rez w Dwójce ( propos zbliża się dzień Sw. Marcina- już 6 listopada najemy się mar

~ińskich rogali i napijemy pysznego ponczu na szkolnym dziedzińcu! ZAPRASZAMY!). 
Europejski Dzień Języków uczciliśmy turniejem dla klas. Klasy I-III przygotowały cie

kawą wystawę prac, które przedstawiały najbliższe dzieciom słowa z różnych krajów eu
ropejskich: mama, tata oraz powitania i kolory. W oddziałach IV -VI zostali wytypowani 
przedstawiciele poszczególnych zespołów i to oni, przy dopingującej publiczności, zmagali 
się z zadaniami przygotowanymi przez pedagogów. Konkurencje by!y naprawdę różno
rodne i nader wesołe. Cala impreza odbyła się wśród barwnej scenografii przygotowanej 
przez niezawo?ną ~gr Zofię Kasp.rowicz. ~~szkolnych ko~ytarza?h zaś wisiało wielkie eu
ropejskie prame, ktore przedstawlało flagi n1emal wszystkich panstw starego kontynentu. 

pani Aldona Baryła, germanistka, przygotowała blok zatytułowany "Słuchaj, gadaj, 
opowiadaj". Uczniowie musieli zmierzyć się z nie lada wyzwaniem. Rozpoznawali melo
die europejskich tańców. Byli zobowiązani podać ich nazwy i kraj pochodzenia. Kankan i 
zorba okazały się pestką przy rosyjskim kazaczoku! (Jedynym, który rozpozna! ten taniec, 
był Adrian Portala z kl. VI a- gratulacje). Nie mniej problemów sprawiło uczniom rozpo
znanie języka po wysłuchaniu fragmentów radiowych audycji czy książek odtwarzanych 
z płyty. Najtwardszym orzechem do zgryzienia okazał się język holenderski. Uczniowie 
nie byli pewni, czy to niemiecki, czy angielski. .. Pani Aldona przygotowała też dla uczniów 
konkurs na odgadnięcie języka różnych przebojów. Nie by!o to wcale proste, gdyż śpie
wający zatracają naturalną melodię języka, rozpoznawaną wcześniej niż słownictwo. 

Blok .kulturalny" przygotowała niżej podpisana mgr Małgorzata Szeremet. Zapropo
nowała uczniom zabawę w rozpoznawanie zabytków i dopasowywanie ich do miast i flag 
krajów pochodzenia. Następnie uczniowie obejrzeli prezentację dotyczącą znanych eu
ropejczyków. Do barwnych fotografii musieli dopasować nazwiska. Wśród przedstawia
nych postaci znaleźli się m.in. Albert Einstein, Maria Skłodowska- Curie, Salvador Dali i 
Jaś Mela. Dzieci najżywiej reagowały na ... Piotra Gruszkę, uznanego najbardziej warto
ściowym graczem ostatnich Mistrzostw Europy w siatkówce. Kolejne zadanie dotyczyło 
europejskich potraw. Publiczność oglądała niezwykle smakowite zdjęcia na prezentacji, 
zaś drużyny walczące o zwycięstwo !ączy!y na karcie odpowiedzi nazwy potraw z kraja
mi ich pochodzenia. Konia z rzędem temu, kto odpowie, który naród zajada się daniem 
o wdzięcznej nazwie karjalanpiirakka? 
Pomysłodawczyni imprezy, pani Berk- Liberkowska, przygotowała dla uczniów jeszcze 

jedno, tym razem artystyczne zadanie. Reprezentanci klas próbowali dokonać wizualizacji 
różnych s!ów. Pomys!y dzieci i pozytywnie zaskoczyły jury. Litery tworzące most przedsta
wiały np. angielskie słowo 'a bridge'. Jedną z piękniejszych prac przygotowali uczniowie kl. 
Va, którzy namalowali drzewo wkomponowane w węgierski odpowiednik tego słowa- 'fa'. 

Publiczność z równie wielką ochotą, co sami zawodnicy, wzięła udział w konkursie na 
rozpoznanie krajów, z których wywodzą się różne bajki - Muminki, Krecik czy Rumcajs. 
Wygrana klasa otrzymywała w nagrodę dzień rotacyjny. By!o o co walczyć© 

Klub Młodego Europejczyka po raz kolejny udowodni!, że można się jednocześnie 
uczyć i bawić. Cel został osiągnięty. Uczniowie niewątpliwie przekonali się , jakie korzy
ści płyną z umiejętności posługiwania się różnymi językami. Przede wszystkim zaś wzięli 
udział w imprezie, która z szacunkiem prezentowała różnorodne języki i ich kultury. Dzie
ci miały okazję dostrzec, że różnice nie muszą dzielić , bariery językowe można złamać, 
a granice po prostu należy przejść (i zjeść pyszne cepeliny u naszych sąsiadów, a potem 
zaprosić ich do nas na bigos)! 

Małgorzata Szerernet 
Szkoła Podstawowa nr 2 z Oddziałami Integracyjnymi im. Szarych Szeregów 

upadły pyłek 

w niej los 
nad krainą lotu 
krąży w linii pochyłej 

jaskółka 
kreski daremnej 
rysowniczka podniebna 
wyklęta przez słońce niepewne 
burzy kobieta gniewna 

jaskółka 

Irena Zielińska 

ilkakrotnie w moich artykułach przewijało się pojęcie Ubezpieczeniowego 
Gwarancyjnego. Warto przybliżyć czytelnikom, cóż to za instytucja, 

nam się przydaje? 
y z nas spotkał się zapewne z wypadkiem, lub słyszał o takim, w któ

sprawca zbiegł z miejsca zdarzenia, a prokuratura umorzyła dachadze
powodu niewykrycia sprawcy. Często w takich wypadkach pozostaje kil 

cwanych, którzy nie wiedzą do kogo udać się w sprawie odszko
ia. Właśnie dla nich stworzono UFG- można by go porównać do duże

rka, do którego składkę "wrzucają" wszyscy posiadacze pojazdów. Mało 
em wie, że niewielką część naszej składki OC zakłady ubezpieczeń 

obowiązek odprowadzić do UFG, właśnie po to, by w przypadkach wąt
istnial płatnik . 

estety, w przypadku nieustalenia sprawcy wypadku, UFG zapłaci tylko za 
na osobie. Za szkody na mieniu Fundusz nie odpowiada. Dlaczego? 

jest bardzo prosta - gdyby płacił za szkody rzeczowe, każdy kto 
do rowu przez nieuwagę, czy też uderzył w slup z własnej winy, zgla-

tąki wypadek jako "zajechanie drogi przez nieznanego sprawcę". Wy
sobie, o ile wzrosłyby składki na OC ... 

jąszcze jeden przypadek, kiedy to UFG staje się płatnikiem. Wypadek, 
sprawca nie posiada ważnej polisy OC. W takim przypadku Fundusz 

odszkodowanie, a następnie windykuje sprawcę. Prócz zwrotu wyplaco
ódszkodowania, sprawca musi zapłacić także niemalej wysokości karę 

FG. Ważny jest fakt, iż w takim przypadku Fundusz płaci zarówno 
na mieniu, jak i na osobie. 

wniosek? Bardzo optymistyczny. Otóż możemy mieć pewność, 
przypadków, jeśli ucierpieliśmy jako poszkodowany (nie sprawca) 
·zawsze możemy liczyć na źródło finansowania naszego leczenia, 

·n" ''n<>la'7r•a odszkodowanie. 
Marek Grządko 

Patrząc na poczynania Wojciecha Włodarskiego trudno oprzeć się 
wrażeniu, że są to poczynania ściśle uzależnione od samorządowe
go kalendarza wyborczego. Na swoim blogu pan Wiodarski pisze: 
"urodziłem się i wychowałem w Międzyrzeczu, (. . .) i z tym miejscem 
jestem związany najbardziej". Tyle, że tego związku nie widać na co 
dzień. Objawia się za to raz na cztery lata, tuż przed wyborami samo
rządowymi. Objawił się i teraz- na wrześniowym spotkaniu przedre
ferendalnym, kiedy jeszcze ważyły się losy grudniowych wyborów w 
Międzyrzeczu. Wtedy, podczas burzliwej dyskusji w ratuszowej sali 
narad, nie usłyszałam od pana Włodarskiego konstruktywnej recep
ty na podźwignięcie miasta z dołka, za to na swoim blogu krytykuje 
je śmiało: "Międzyrzecz od roku ma fatalny wizerunek, jesteśmy po
strzegani jako miasto zła i bezprawia". Tyle wiemy wszyscy i nie sztu
ką jest ten pogląd zwerbalizować. Czynią to od dawna, z dużą do
mieszką emocji, internaucina jednym z popularnych międzyrzeckich 
forów. Sztuką jest wyciągnąć wnioski, przeanalizować i przedstawić 
program naprawczy. Tyle, że trudno jest to zrobić, będąc poza Mię
dzyrzeczem i nie żyjąc jego sprawami każdego dnia. 

Szkoda, że nie doszukalam się na blogu informacji na temat poczy
nań pana Włodarskiego na rzecz Międzyrzecza . Szkoda, że nie widuję 
go podczas wydarzeń kulturalno-sportowych w naszym mieście, szkoda, 
że nic nie słyszę o jego lokalnych inicjatywach. A pole do popisu jest na
prawdę duże, zwłaszcza dla kogoś, kto "specjalizuje się w administracji 
samorządowej i polityce regionalne/', a do tego jest "bardzo związany z 
Międzyrzeczem". Tyle, że jeśli chce się uchodzić za aktywnego między
rzeckiego działacza , trzeba być nim codziennie, a nie raz na cztery lata. 

Joanna Maciejewicz 
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29 września 2009 r. gościem międzyrzeckiej biblioteki był pan 
Arkadiusz Niemirski, jeden z kontynuatorów serii 
o "Panu samochodziku ... " Zbigniewa Nienackiego 

Autor jest absolwentem SGGW z tytułem magistra 
z zootechniki. Pisze książki dla dzieci i dorosłych, jest 
dziennikarzem, satyrykiem, autorem tekstów kaba
retowych. Zadebiutował w 2000 r. książką pt. "Pan 
Samochodzik i skarby wikingów". Do 2006 r. ukazało 
się w sumie 16 tomów tej serii. "Nienackofani" cenią 
autora za wskrzeszenie wehikułu pana Tomasza (te
raz z silnikiem Aston Martina, a nie 
Ferrari 410), który uległ zniszczeniu 
w "Testamencie rycerza Jędrzeja". 
Pierwsza oryginalna powieść uka
zała się w 2003 r., był to "Pojedy
nek detektywów". Później powstają 
"Zbrodnia prawie doskonała", "Po
szukiwany Waldemar Obrotny", "T a
jemnica Fabritiusa", "Bożek templa
riuszy", "Testament bibliofila". 

Nasz gość zaprosił uczestni
ków na prezentację multimedial
ną, która wg niego latwiej prze
mawia do odbiorcy. Za pomo
cą obrazu opowiedział o najważ
niejszych epizodach swojego ży
cia i wprowadził w swój literacki 

, świat. W pierwszej części nazwa
nej "skróconą ewolucją autora" 
przedstawia siebie na zabawnych 
fotografiach: od wesołego, fajne
go, poprzez fazę łobuza do dra
nia. Okres liceum i studia to działalność "kabare
tu i ... ", który założył wspólnie z kolegą Dariuszem 
Olakiem. Ten czas obrazują zdjęcia m.in. pełne 
dziewczyn na oknach podczas występów ("takie 

to były koleżanki") , ze znanym z TVN Tomaszem 
Zubilewiczem, z "FAMY" (Festiwal Kultury Stu
denckiej -1987 r.). Dla oddania atmosfery z tam
tych lat, przeczytal kilka tekstów powstałych dla 
"kabaretu i ... ". Będąc milośnikiem przyrody otwo
rzył przewód doktorski z dziedziny ekologii. Te
mat jego pracy brzmiał "Losy azotu z plamy mo-

czu pozostalej na terenie pastwiska". Po dwóch 
latach zrezygnował z pracy badawczej na rzecz 
pisarstwa. Dowcipna reklama autorstwa pana Nie
mirskiego zakończyła pierwszy etap prezentacji. 

Druga część spotkania wprowadziła czytelni
ków w świat literatury sensacyjnej i kryminalnej. 
Autor pokrótce przedstawił najwybitniejszych pi
sarzy tych gatunków i najsłynniejszych detekty
wów, których powolali na kartach swoich po
wieści. Tak przeszliśmy do kontynuacji przygód 
"pana Samochodzika". Wydawnictwo ,,Warmia" 
otrzymało zgodę od żony Zbigniewa Nienackie
go na kontynuację oraz wykorzystanie głównej 
postaci i zaprosiło kilku pisarzy do współpracy. 
W związku z inną wrażliwością czytelnika i jego 
oczekiwaniami, postanowiono w serii dokonać 
pewnych zmian. "Nienacki wyznaczył nam 
cel, a każdy z jego kontynuatorów dodaje 
cząstkę siebie" - mówi w jednym ze swoich 
wywiadów Arkadiusz Niemirski. Autor chętnie 
wraca do motywów znanych z powieści Nienac
kiego (wehikuł, Templariusze). Uwiel?ia zaga?k_i 
detektywistyczne. Podczas spotkania mlodz1ez 
usłyszała jak brzmi zwrot "Pan Samochodzik" 
w innym języku i o dochodzących czasem nie
porozumień na tym tle. Swoje "oryginalne" po
wieści przedstawił w formie "slajd show" (każdy 
slajd oddaje treść jakiegoś fragmentu książk~). 
Ta forma prezentacji wywołała duże poruszenie 
wśród czytelników. Nasz gość opowiadał też o 
swoich przyzwyczajeniach. Uwielbia np. obco
wać ze starymi zabytkami, dziełami sztuki, doku
mentami poprzez dotyk. Wszyscy jednak wiedzą, 

że szczególnie stare dokumenty są przechowy. 
wane w specjalnych warunkach. Parę razy uda
lo się autorowi przechytrzyć pracowników biblio
teki i mógł dosłownie obcować ze starodrukami. 

Specjalny glejt od wydawnictwa, dla 
którego pisze aktualnie książki ułatwia 
dostęp do wielu cennych zbiorów (rę
kopisy, autografy Mickiewicza, Norwi
da, Słowackiego). Mogliśmy zobaczyć 
wywiad, który przeprowadził z nim pan 
Sebastian Mierzyński - również jeden 
z kontynuatorów cyklu o "panu Samo
chodziku". Pan Niemirski opowiedział 

swoich upodobaniach muzycznych, 
wywiadach i spotkaniach z różnymi 
wykonawcami (Proco! Harum), pisa
niu artykułów do m. in. Jeraz Rock". 
Przy okazji podziękowal pracownikom 
biblioteki za przygotowanie wystawki 
na jego temat, szczególnie tej mówią
cej o muzyce, którą lubi słuchać. Była 
to dla niego mila niespodzianka. Za
interesowanych jego twórczością za
prosił do odwiedzenia swojej strony 
internetowej. Potem młodzież pytała 

o wiele spraw związanych z jego pracą i planami 
wydawniczymi. Czytelnicy dowiedzieli się, że to 
kobiety były i są jego inspiracją, jeżeli chodzi o 
pisanie książek. Bal się zaszufladkowania i dla
tego przestal pisać kontynuację przygód "~ana 
Samochodzika". Wolał rozwinąć swoją orygmal
ną twórczość. Prawdziwa milość do książek_ roz
poczęła się po przeczytaniu "Trzech musz~le!e
rów" A. Dumasa. W jego książkach nie znaJdzie
my elementów fantasy, ale intelektualną rozry~
kę i pasjonującą grę. Na zakończenie spotkania 
usłyszeliśmy dowcipny serwis informacyjny w wy
konaniu autora. 

W naszym spotkaniu wzięła udział młodzież ze 
Szkoły Podstawowej Nr 2, Gimnazjum Nr 1 oraz 
Specjalnego Ośrodka Szkolno-Wychow~wczego. 
Dziękujemy dyrektorom szkól i nauczycielom z~ 
współpracę. Dyskusyjny Klub Książki przekazał ~
bliotekom szkolnym książki z autografem A~k~d1u: 
sza Niemirskiego. Na spotkaniu obecni rówmez byli 
bibliotekarze z gminy Biedzew i Międzyrzecz oraz 
Klubu Garnizonowego. 
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Naprawy sprzętu RTV 
Drobne akcesoria, piloty na zamówienie 

Serwis TV "Dom Rzemiosła" 

ul. 30-go Stycznia 39 

tel. 095-742-2287 

Pn - Pt: 9:00 - 1700 ; Sobota: 9:00 - 13:00 

Środa: nieczynne (praca w terenie) 

Oferuje: 
e układanie glazury 

e montaż regipsów (klej i stelaż) 
e szpachlowanie, tynkowanie, malowanie 

e układanie paneli podłogowych 
e wymiana drzwi i okien 

BIURO PROJEKTOWO • USŁUGOWE 
Inż. Wojciech GÓRZNY 

• Projekty budowlane i technolo&iczne 
*Modernizacja i rozbudowa budynków istniehcych 
• Nadzór i kierowanie robotami budowlanymi 

Os.Gen.Sikorskiego 9 
66-300 Międzyrzecz 

(0-95) 742 92 os 

Doradztwo tec:bnlane * 
Wyceny i kosztorysy * 
Opinie techniczne 

SPRZEDAŻ "PROJEKTÓW GOTOWYCH" 

Zarząd Cmentarzy Komunalnych Gminy Międzyrzecz 

ProductsP.H.u. z.P.chr. 

USŁUGI 
CMENTARNEIPOGRZEBOWE 

66-300 Międzyrzecz, ul. Konstytucji 3-go Maja 35 
tel. (095) 742 82 85, 0606 837 843 (czynny całą dobę) 

NASZA FIRMA OFERUJE: 
l~ l * kompleksową organizację pogrzebów 

~1!8~.. . . . * transport karawanem (kraj i zagranica) 
~ c .~;[JjJt;r';~l *budowę grobowców 
l~~ * sprzedaż trumien, odzieży i wieńców 

PRYWATNY GABINET 
STOMATOLOGICZNY 

Izabela i Konrad Ziarkowscy 
Międzyrzecz, ul. Zachodnia 8A 

Budynek Apteki Grodzkiej 
+fhatologia Estetyczna, stomatologia dziecięca, 

leczenie protetyczne) 

Gabinet czynny: 
od poniedziałku do piątku w godz. 9-19 

(po wcześniejszym umówieniu możliwość przyjęcia w soboty) 
w przypadkach bólowych dyżur telifoniczny do godz. 21 

Rejestracja osobiście, tel. 605 435 626 lub 515 282 802 

* Diagnostyka usterek komputerowych 
*Instalacja i konfiguracja systemów 
*Projektowanie stron internetowych 
* Tworzenie baz danych pod kątem potrzeb klienta 
* Profesjonalna naprawa porysowanych płyt CD/DVD 
* Odzyskiwanie utraconych danych 

· ektowanie i tworzenie lo 

mgr inż. Marek Grześkowiak 
POLECA: 

• budowa i remonty budynków 
• kierowanie i nadzór robotami budowlanymi 
• projektowanie i adaptacja projektów budowlanych 
• wyceny, kosztorys i opinie techniczne 
• handel materiałami budowlanymi 

KONTAKT: tel. (095) 741 26 01 , kom. O 502 274 580 
lub e-mail: margpol o2.pl 
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1 "#44 t ; RE P E R T U A R 
i~RZ!~ts 14-22 LISTOPAD 2009 

XXVI GORZOWSKIE SPOTKANIA TEATRALNE 
14 

sobota 

15 
niedziela 

16 
poniedziałek 

17 
wtorek 

18 
środa 

19 
czwartek 

20 
piątek 

21 
sobota 

23 
niedziela 

godz. 
19.00 

godz. 
19.00 

godz. 
19.00 

godz. 
19.00 

,. N i Ż y ń S k i " W Zawodziński, K. Maćkowiak 

TEATR IM. STEFANA JARACZA, ŁÓDŻ 
W roli Wacława Niżyńskiego: Kamil Maćkowiak Cena biletu: 75 zł 

UWAGA! Ograniczona liczba miejsc na widowni 

,.Kamienie w k ie szen i ach" 
SCENA PRAPREMIER INVITRO. LUBLIN 
Obsada: Bartosz Kasprzykowski i Szymon Sędrowski 

M. Jones 

Cena biletu: 65 zł 

"b l o g i. p l" J. Poniedzi ałek, D. Masłowska . Sz.Wróblewski 

STARY TEATR, KRAKÓW 
Obsada : Iwona Bielska, Małgorzata ZawadzKa, Adam Nawojczyk, Katarzyna Krzanawska 

Cena biletu: 75 zł 

,. Sarabanda " l. Bergman 

TEATR SCENA PREZENTACJE, WARSZAWA 
Obsada : Teresa Budzisz-Krzyżanowska, Olga Sarzyr\ska, Krzysztof Gordon, 
Marian Kociniak Cena biletu: 75 zł 

,.Biackbird" D. Harrower 

godz. TEATR DRAMATYCZNY, WARSZAWA 
19.00 Obsada : Julia Kijowska i Adam Ferency 

godz. 
17.30 
20.00 

oraz Magdalena Kulis (gościnnie)/ Karolina Kowalczyk (gościnnie) 

,.Hipnoza" 

TEATR BAJKA, WARSZAWA 
Obsada: Beata Scibakówna, Rafał Królikowski 

,. Przyjazne dusze" 

LUBUSKI TEATR, ZIELONA GÓRA 

Cena biletu: 65 zł 

A. Cwojdziński 

Cena biletu: 75 zł 

P. Valentine 

godz. 
19.00 Obsada : Tatiana Kołodziejska, Janusz Młyński , Elżbieta Donimirska, Marek Sitarski, 

Ernest Nita, Marta Frąckowiak/Anna Haba, Elżbieta Lisowska- Kopeć 
Cena biletu: 40 zł 

,.Każdy kocha Opalę " J. Patrick 

godz. TARNOWSKI TEATR im. L. SOLSKIEGO, TARNÓW 
19.00 Obsada: Barbara Wrzesińska , Anna Lenczewska, Tomasz Piasecki, Jerzy Ogrodnicki, 

Robert lurek, Andrzej Popiel 
Ce_na bilet!''-.4Q!l~ 

Bilety na spektakle - 40 zł, 65 zł, 75 zł 
Karnet umożliwiający wstęp na wszystkie spektakle- 500 zł 

BIURO OBSŁUGI WIDZÓW 
Czynne od poniedziałku do piątku w godz. 800-1 600 

oraz na dwie godziny przed rozpoczęciem przedstawienia . 

• 

o 95 728-99-39/40 ""O 95 728-99-30 /reot"''" li 
www.teatr-gorzow.pl, bow@teatr-gorzow.pl _ 

Sponsor główny XXVI GST dofinansowano ze 
XXVI GST Srodków budżetu miasta Gorzowa Wfkp. 

Moi przyjaciele, poznańscy wodniacy, informują telefonicznie- cyt.: "jakich ma
cie gospodarzy? -bezpowrotnie niszczą piękno waszego obrzańskiego szlaku". 
Okazuje się, że decyzjami z maja 2008 r. Starosta Międzyrzecki, niby w maje
stacie prawa, ale bez odrobiny wyobraźni, udziela Nadleśnictwu Międzyrzecz 
pozwolenia wodnoprawnego na rozbiórkę mostu drewnianego na rzece Obrze 
i Strudze Jeziornej, i pobudowaniu w te miejsca przepustów drogowych. Tym 
samym zezwala na zrujnowanie wartościowych walorów estetycznych szlaku, 
stanowiących o ladzie przestrzennym - filaru zrównoważonego rozwoju. Czy
ni to w imię falszywie rozumianych przesianek ekonomicznych, związanych z 
kosztami, jakie mogło ponieść Nadleśnictwo Międzyrzecz przy kapitalnym re
moncie, bądź odbudowie mostu, do czego jest zobowiązane. Idąc tym tropem 
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g od z 

Środa g od z 

Czwartek godz. 

Piątek 
godz 

godz 

Sobota godz 

Niedziela g od z 

g od z 

Czwartek g od z 

Piątek godz 

Sobota 

Niedziela 
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Sroda godz 
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P1ątek godz 
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g od z 

godz. 

Piątek 

godz 

godz 

Niedziela godz. 

REPERTUAR 

LISTOPAD 2009 
~ 
~ L,~,·KMifOAI~· 

10.00 ,.Balladyna" 

10.00 ,.Balladyna" 
10.00 ,.Balladyna" 
10.00 ,.Balladyna" 
19.00 ,.Trzy razy Piaf' 

19_
00 

,.Trzy razy Piaf" 
100-tne Jubileuszowe przedstawienie 

16.00 XVII Spotkania z Kulturą lemkawska 
1o.oo ,.Tajemniczy ogród" 
10.00 " Tajemniczy ogród" 
9.30 ,.Tajemniczy ogród" 

XXVI Gorzowskie Spotkania Teatralne 

19_
00 

,. Niżyński" 

Teatr im. S. Jaracz a, Łódź 

19
_
00 

,.Kamienie w kieszeniach" 
Scena Prapremier lnvitro, Lublin 

19_00 ,.blogi.pl" 
Stary Teatr, Kraków 

19_00 "Sarabanda" 
Teatr Scena Prezentacje, Warszawa 

19_00 ,.8/ackbird" 
Teatr Dramatyczny, Warszawa 

17.30 ,. Hipnoza " 
20.00 Teatr Bajka, Warszawa 

19_00 ,.Przyj azne dusze" 
Lubuski Teatr, Zielona Góra 
Spektakl "Dzie ń Walenteqo" qościnnie w Jaworznie 

19_00 "Każdy kocha Opalę" 
Tarnowski Teatr im. L. Solskiego, Tarnów 

---
scenakameralna 

scenakameralna 

--
--
-
-

Spektakl , Dzień Walentego" gościnnie w Centrum Kulturv Wrocłrm 
12.00 Dzień pracownika socjalnego 

10.00 ,.Bardzo zwyczajna h istoria" 
Spektakle dla młodzież w ramach Mie"skie. Kamoanii OBUDŹ: SIE 2009r 

12.30 "Bardzo zwyczajna historia" 
Spektakle dla młodzież w ramach Mie·skiej Kamoanii OBUDŹ SIE 2009r 

Spektakl "Czarodziejskie krzesiwo" gościnnie w Pile 
,.Bardzo zwyczajna historia" 
Spektakle dla młodzieży w ramach Mie"skie. Kampanii OBUDŹ SIĘ 2009r. 

9.30 

12.00 ,.Bardzo zwyczajna h istoria " 
Spektakle dla młodzieży w ramach Mie·skie· Kampanii OBUDŹ StE 2009r 

10.00 ,.Bardzo zwyczajna historia" 
Spektakle dla młodzieży w ramach Mie"skie. Kampanii OBUDŹ SIE 2009r 

17.00 " Bardzo zwyczajna historia" 
Spektakle dla młodzieży w ramach Mie"skie· Kampanii OBUDŹ SIE 2009r 

19.00 Gorzów Jau Celebrations- koncert Leni Stern .Africa" 
18.00 Dzień Walentego" gościnnie wystąpi ANNA SENlUK 

Spektakl " Dzień Walentego" gościnnie w Pilskim Domu Kultury 

Dyrekcla Teatru zastrzega sobie prawo do zmiany repertuaru 

rozumowania, Ateńczycy powinni rozebrać Akropol, Rzymianie swoje Koloseum. 
Ciągle nie mogę zrozumieć, skąd bierze się taki brak odpowiedzialności or

ganów za wydawane decyzje. Warto nadmienić , że o wszczęciu postępowania 
administracyjnego powiadomieni zostali Marszalek Województwa Lubuskiego 
i Wojewódzki Konserwator Przyrody, oczywiście bez żadnej refleksji z ich stro
ny. Choćby w świetle tych doświadczeń dziwić nie powinno nas, że badania 
prof. Czapińskiego z Wyższej Szkoły Psychologii Społecznej w Warszawie wy••1111 kazały, że zarówno poziom satysfakcji, jak i związków z 

regionem mieszkańców sytuuje Województwo Lubuskie 
na ostatnim miejscu. 
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Harcerstwo w Międzyrzeczu rozra
sta się . Czte~y drużyny liczą już 93 har
cerzy i zuchow. W skład ~zczepu "Pio
rnienie" weszły : 2. Druzyna Harcer
ska ,, Iskry" - drużynowa: pionier-

l 
ka suzana Fu red e, opiekun Barba
ra Fure.de, }2. Drużyna .Harcerska 
KrzesiWO - p.o. druzynowego: 
Łukasz Krawczyk, 2. Gromada Zu
chowa "Słoneczna Gromada" - p. 
o. drużynowego: Dariusz Koban, 
~2 . Gromada Zuchowa "Płomyki" 
• p.o. drużynowego: Roman Bary
la zastępca szczepowego - pwd. 
H~nna Barczewska i szczepowy -
pwd. Maria Sobczak - Siuta. 

Dzisiaj uroczyste nadanie nowo po
wstałemu Szczepowi "Płomienie" 
imienia "Szarych Szeregów" oraz po
święcenie proporca szczepu. Na pro
porcu Znak Polski Walczącej. 

Z-ca komendanta Hufca ZHP w 
Skwierzynie dr hm Halina Matysik 
bardzo wysoko ocenia pracę między
rzeckic h instruktorów: - Warunkiem 
powolania wyższej jednostki organiza
cyjnej- szczepu -jest istnienie co naj
mniej 3 drużyn w jednym środowisku. 

l Nadanie imienia Szczepowi to wska
zanie wzoru do naśladowania dla mło~ 
dzieży. Może nim być osoba lub boha
ler zbiorowy -jako wzór do naślado
wania w postępowaniu. 

W uroczystym kominku punktem 
kulminacyjnym i najważniejszym było 
nadanie rozkazem specjalnym, przez 

dr zcę komend 
"Szarych sze:redc>w.".I Szcze 
mienie" oraz pm5wl~~eęrliE 
Walczaka 
pu. W tnAt~ll<::~l"a f ' r• 

hater'' spełń 
otrzymał ·· imle cs.za 
Do · najważ 
"Bohater" 
na temat 
jęcie przez u"-'t''-'' 11uvc 

skich kolegów 
Storia. W CZaSI8;WIZ1 
zuchy i ha 
Powstania WarszcłWs~ie!~O,f 

kiem "Szary~ 
zwiedzili ,..m.:.ntii. r? >'lM 

ki", gdzie złożono \ P 
grobach RucleQ(>IAU 

POŻEGlfAlfiE 
14 października 2009 r. obchodziliśmy uroczyście w Szkole Pod-

1 

stawowej nr 2 im. Szarych Szeregów święto w. szystkich pracow
ników międzyrzeckiej oświaty, Dzień Edukacji Narodowej. 

· Dla wielu z nas pożegnanie z nimi było bardzo bolesnym do
świadczeniem. Jeszcze nie tak dawno spotykaliśmy się w szkole, 
na ulicy, a teraz już nie ma ich wśród nas. Dlatego chcemy poświę· 
cić im to wspomnienie. Zabrakło wśród nas naszych dwóch kole· 

/ żanek- emerytowanej pani woźnej Urszuli lgnatowicz i tragicz
nie zmarłej nauczycielki biblioteki Stanisławy Szydłowskiej. 

(/)anl~ 
Byla Pani wspaniałym wzorem 

uczciwego człowieka, który zawsze 
~!rafii bardzo szybko zaskarbić so
n:e powszechną sympatię i szacu
~ek . Najpewniejszą drogą , pozwala
lącą uniknąć w życiu nieszczęścia, 
są możliwie skromne wymagania. l 
~k Właśn ie Pani postępowa la, zawsze 
s~arala s ię dostosować swe wymaga
n!a do możliwości innych oraz zaist
~:alej ~ytuacji. Pożegnaliśmy czlowie
a, ktory spokojnie przechodził przez 

zgiełk i pośpiech życia, jakby zawsze 
parn iętal o potrzebie ciszy, w której tak 
często rozmyślał i której wartość do
ceniał. Będzie Pani żyła w naszej pa
mięci jako wzorzec pewnych zasad. 
Nie zmarnujemy życzliwości , jaką w 
nas Pani wzbudziła. Rozstaliśmy się 
z Panią ze smutkiem, ale i z chrześci
jańską nadzieją , że dobry i miłosierny 
Bóg, u którego "dobre czyny człowieka 
idą za nim poza granicę życia", przyjął 
Panią do wiecznego królestwa, obda
rzając wiekuistą nagrodą. 

(/)ani StaniillLUJ-0! 
Byłaś dla nas koleżanką, nauczy

cielką , a przede wszystkim dobrym 
człowiekiem , skromnym i o wielkim 
sercu. Dla ukochanej biblioteki i ak
tywnej działalności w Związku Na
uczycielstwa Pafskiego poświęci
łaś znaczną część swojego życia. 
Żadne słowa nie wyrażą ogromu żalu, 
jaki czujemy po Twoim nagłym odej
ściu. Miałaś jeszcze tyle planów, za
pewniałaś, że w nowym roku szkol
nym będzie się wiele zmieniało w pra
cy Twojej biblioteki, że wszystko dasz 
radę przygotować sama. Pozornie nic 
się nie zmieniło . W pokoju, w któ
rym pracowala pani Stasia pozosta
ły książki, biurko, komputer, krzesło 
- tylko Jej już nie ma. W tym ciężkim 
dla nas czasie wszyscy powinniśmy 

• • • n-
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pić w niej spontaniczny pat r iotyz~~ 
dumę, że zawdzięcza swoje życie l 
Polsce bohaterom z wojennych "Sz%~ 
rych Szeregów". Cieszy się z rozwoJI 
harcerstwa w jej szkole, z tego, że p~~ 
wstał Szczep. .. l 

Istnienie szczepu znacznie ulat~,! 
organizowanie dużych imprez harce(f 
skich. Następnym etapem będzie pqł 
wołanie w Międzyrzeczu Hufca ZH~ 
te plany, jak mówi dr hm Matysik, prto/ 
obecnym zaangażowaniu instruktoró~, 
są bardzo realne... \' 

Iskierka Przyjaźni, która zaws~f 
kończy spotkanie, od dr hm Hali~y 
Matysik, dr hm Gerta Matysika, krłr 
żyw kole rąk splecionych w harcerski ~)l 
rytuale. Przedtem była gawęda, bezp~) 
średni przekaz starszego pokolenia,!l 
dawnych czasach, wojennych przeżj 
ciach. Przy świeczkowisku - ognisk~~ 
jak opowiada mi Suzana, opowieści!~ 
czasach niedobrych. Pieśni są niezi l 
wadnie na spotkaniu, przez cały cza@} 
harcerskie pieśni jednoczące . Bard~) 
cenione przez hm Halinę Matysik, ej 
stale podkreśla. To rozśpiewanie mił} 
dzyrzeckich drużyn. Śpiewanie i p~' 
miętanie o wspólnych przeżyciac~! 
przygodach, wyjazdach - harcerąJ 
mają gruby album zdjęć je dokume~l 
tujących. ;; 

W spotkaniu uczestniczył komisarł 
rządowy Międzyrzecza Marian Sierp~f 
towski i inni zaproszeni goście . :iji 

Wróblak 

nauczyć się tego, co dla niej było bar
dzo naturalne. Nauczmy się doceniać 
teraźniejszość. Czerpać radość z ulot
nego, wyjątkowego momentu życia. 
Droga Stasiu, nie ma Cię wśród nas. 
Na jednej ze świątyń w Egipcie napi
sano: "Nie straszne są pożegna
nia, straszne są zapomnienia". 
Będziesz żyła w naszej pamięci. Za
wsze będziesz nauczycielem naszej 
szkoły, nie będziemy mówić z żalem 
"odeszła", będziemy mówić z rado
ścią "była". 

Cała społeczność "Dwójki" 

a, Julian Baczyk, przepraszam 
Małgorzatę Walczak 

ieważenie jej w dniu 18.07.2009 



Dni NATO "" czechach 
Udział żołnierzy 17. Wielkopolskiej Brygady Zmechanizowanej w mię· 

dzynarodowej imprezie "Dni NATO 2009" w Ostrawie w Czechach był 
okazją do zaprezentowania innym członkom NATO możliwości Kołowe
go Transportera Opancerzonego KTO Rosomak. 

Do udziału w tej międzynarodowej imprezie poświęconej sprawom bezpie
czeństwa zostali zaproszeni wszyscy członkowie NATO. Zorganizowany z wiel
kim rozmachem na podestrawskim lotnisku pokaz sprzętu, jakim posługują się 
służby ratownicze, antyterroryści, straż gra~iczna, czy wojsko, a na niebie po
kazy lotnicze, przyciągnęły tysiące widzów. Zolnierze siedemnastki zaprezento
wali możliwości kolowego transportera opancerzonego. - Rosomak cieszył się 
ogromnym zainteresowaniem, szczególnie po pokazie mobilności, jaki wykona
ła załoga z 1. batalionu piechoty zmotoryzowanej- podkreśla dowódca plutonu 
ewakuacji, chor. Jacek Jaszczyk. Żołnierze plutonu ewakuacji z kompanii remon
towej postarali się, aby rosomak załadowany na zestawie niskopodwoziowym 
dotarł bezpiecznie na pokazy po pokonaniu ponad 600 km trasy. 

Dla żołnierzy błękitnej siedemnastki był to niewątpliwie debiut na imprezie or
ganizowanej już po raz dziewiąty przez poludniowych sąsiadów. Impreza stała się 
świetną okazją do pokazania na arenie międzynarodowej sprzętu, który trafil do 
brygady jako pierwszy i jest już od 2004 roku używany przez lubuskich żołnierzy. 

Foto: archiwum 17 WBZ 

Marsz kondycyjny 
Żołnierze 1. kompani piechoty zmotoryzowanej z 17. Wielkopolskiej 

Brygady Zmechanizowanej (17 WBZ) w ramach zajęć wychowania fi· 
zycznego przeszli 35 km trasę marszu kwartalnego po okolicznych te
renach Międzyrzecza. 

Piechocińcy z 1. kompanii piechoty zmotoryzowanej, w pełnym oporządze
niu stanęli na porannej zbiórce. Dowódca kompanii przekazał współrzędne dla 
dowódców plutonów oraz omówił warunki bezpieczeństwa, które należało za
chować w trakcie marszu. W skład zestawu, który każdy żołnierz musiał mieć 
ze sobą, był: hełm, broń, kamizelka taktyczna, maska przeciwgazowa, łopatka 
piechoty oraz około 20-kilogramowy plecak z całym zestawem rzeczy niezbęd
nych w warunkach bojowych, jak np. śpiwór, karimata, bielizna na zmianę, za
pas wody, czy nawet kawalek żyłki wędkarskiej, z której można zrobić mocny 
węzeł. - Hart ducha, wzmocnienie siły i psychiki żołnierzy oraz praca z mapą, 
która jest nieodłącznym elementem dowodzenia, to główne cele marszu -pod
kreśla dowódca 3. plutonu piechoty zmotoryzowanej, ppor. Dawid Butlak. Do
wodzący podporucznicy po otrzymaniu współrzędnych przystąpili do pracy. Ze
staw cyfr symbolizował określony punkt, który należało odnaleźć i zaznaczyć 

na mapie. Po połączeniu punktów powstawała trasa marszu. Każdy z pluton 
mial inną drogę, pokrywały się tylko miejsca kontrolne, które bezwzględnie m~ 
sieli przejść . Polączone linie na mapie liczyły około 35 kilometrów. Czas na Z~
liczenie zadania to 7 godzin. Lubuszanie nie tracili żadnej minuty, po wstępnych 
czynnościach , polegających na sprawdzeniu oporządzenia, wyruszyli, aby p 
raz kolejny sprawdzić swą silę i wytrzymałość . Jeszcze niedawno testowali psy~ 
chikę podczas trzydniowego bytowania, gdzie oprócz marszu dochodził element 
przetrwania nocy w trudnych warunkach, więc z tym zadaniem poradzili sobie 
bez najmniejszego problemu. 

Przygoto""anie 
do certyt=ikacji 

W 17. Wielkopolskiej Brygadzie Zmechanizowanej na terenie garni
zonuWędrzyn odbyły się międzynarodowe warsztaty i rekonesans do. 
tyczące GBUE (Grupy Bojowej Unii Europejskiej) i ćwiczenia "Common 
Challenge 2009". 

Głównym tematem warsztatów przeprowadzonych w dniach 16 - 17 września 
br. była ocena przygotowania i aktywacji Grupy Bojowej Unii Europejskiej 2010 
oraz procesu RSOM&I (Reception, Staging, Onward Movement and lntegration). 
Już od stycznia 201 O r. międzynarodowy komponent, którego główną silę sta
nowią żołnierze 17 WBZ oraz pododdziały z Niemiec, Słowacji, Łotwy i Litwy, 
przystąpi do pełnienia pólrocznego dyżuru w ramach zestawu Grupy Bojowej 
Unii Europejskiej. Jak zaznacza zastępca dowódcy 17 WBZ, płk Piotr Imański 
- Wymiana doświadczeń na gruncie międzynarodowym oraz wspólne wnioski 
pozwolą na ostateczne przygotowanie GBUE do półrocznego dyżuru. Kolejnym 
etapem zgrywającym zestaw GBUE był udział przedstawicieli brygady w reko
nesansie (21 -25 września br.), prowadzonym przez przedstawicieli Dowództwa 
Wojsk Lądowych, 2. Korpusu Zmechanizowanego oraz przedstawicieli Niemiec, 
Słowacji i Węgier. Listopadowe ćwiczenie "Common Challenge 2009", podczas 
którego zostanie poddane certyfikacji dowództwo GBUE, to główny cel kilku
dniowych spotkań, odbywających się na obiektach poligonowych Wędrzyna. 

Grupy Bojowe Europejskich Sil Szybkiego Reagowania mogą przede wszyst
kim brać udział w operacjach zarządzania kryzysowego, w tym przywracania 
pokoju i stabilizacji sytuacji po konfliktach zbrojnych. W ciągu kilkunastu dni mu
szą być zdolne przemieścić się we wskazany region i wykonywać powierzone 
zadania przez około 120 dni. 

ś""ięto 7 Pulku "" Poznaniu 
7. Batalion Strzelców Konnych Wielkopolskich z 17. Wielkopolskiej 

Brygady Zmechanizowanej (17 WBZ) brał udział w uroczystościach upa· 
miętniających 7. Pułk Strzelców Konnych Wielkopolskich (7PSK) obcho· 
dzonych corocznie w Poznaniu. 

Żołnierze drugiego batalionu 17 WBZ po przejęciu tradycji w 2005 roku p~zyję.li 
wyróżniającą nazwę pułku 7. Pulku Strzelców Konnych Wielkopolskich, dzled~l 
czą tradycje i czynnie uczestniczą w uroczystościach organizowanych corocz~le 
przez Stowarzyszenie Polskiego Klubu Kawaleryjskiego im. 7 Pulku ~t~zelc~w 
Konnych Wielkopolskich w Poznaniu. Program tegorocznej uroczystoscl z~p ak 
nawano na trzy dni wrześniowego weekendu. Uroczystości rozpoczęto w P1 dt~. 
wieczorem Apelem Poleglych pod pomnikiem 7 PSK na Poznańskiej Cyta e 1• 
Kompania Honorowa, złożona z żołnierzy 5. kompanii piechoty zmotoryzo~a
nej pod dowództwem por. Jacka Ćwięki wykonała salwę honorową. W drugi~ 
dniu obchodów żołnierze 17 brygady wzięli udział w uroczystym apelu połącz~ 
nym z defiladą wojsk. Kolejnym punktem imprezy odbywającej się na Pozna~~ 
skiej Maicie był pokaz sprzętu wojskowego. Kolowe Transportery Opancerza 
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omak z 17 WBZ wykonały pokaz dynamiczny działania żołnierzy podczas 
~osrowizowanej zasadzki. O godz. 20.00 odbyła się inscenizacja bitwy z 1920 
1111fu gdzie 1 Dywizjon w sile szwadron. u wyruszył na front wojny polsko-bolsze
r~ klej z pełną pozoracją pola walki. Zołnierze siedemnastki, przebrani w stro
~~~ ist~ryczne , wzięli udział w bitwie razem z innymi grupami rekonstrukcyjny
Je. Na uroczystościach obecny był dowódca 11. Dywizji Kawalerii Pancernej, 
111 1 ~ dyw. Mirosław Różański oraz dowódca 7. batalionu z Wędrzyna , ppłk To
gea~z Kowalczykiewicz. Widowiskowy przejazd szarży kawalerii polskiej i pie-
111holy był elementem kończącym sobotni pokaz. W niedzielę o godz. 10.00 od
~ la się uroczysta msza święta w Katedrze Poznańskiej na Ostrowie Tumskim 

l 
yudzia/em Kompani Honorowej lubuskich żołnierzy, władz miasta Poznania i 
~ojewództwa Wielkopolskiego oraz młodzieży szkolnej. 

Foto: archiwum 17 WBZ 

ucznio1Mie "" sieden~nastei 
w ramach "Dni otwartych koszar" 17. Wielkopolska Brygada Zmecha

nizowana (17 WBZ) go~ciła w swoich bramach uczniów Liceum Ogólno
kształcącego (LO) ze Swiebodzina i z Publicznej Szkoły Podstawowej z 
orzonkowa koło Zielonej Góry. 

Wizyta dzieci i młodzieży szkolnej w brygadzie rozpoczęła się od zwiedza
nia sali tradycji. St. chor. Adam Nitka przedstawił w zarysie historię, tradycje i 
struktu rę jednostki oraz współczesne zadania, jakie realizuje, i do jakich mię
dzyrzecko-wędrzyńska brygada obecnie się przygotowuje. Prezentacja filmu z 
pobytu lubuskich żołnierzy w Iraku i Afganistanie przybliżyła uczestnikom wy
cieczki cel i zadania misji pokojowych i stabilizacyjnych. 

Po części wstępnej uczniowie udali się na plac apelowy, gdzie żołnierze 1. ba
talionu piechoty zmotoryzowanej Ziemi Rzeszowskiej, rozmieszczeni ze sprzę
tem, wprowadzili zwiedzających w tajniki służby w wielkopolskiej brygadzie. -
Jestem pierwszy raz w jednostce wojskowej, cieszę się, że mogę z~baczyć na 
żywo sprzęt, jaki posiada nasza armia- mówi Tomasz Kozak z LO w Swiebodzi
nie. -Ja chciałabym pracować w służbach medycznych w wojsku- dodaje kols
zanka ze szkolnej ławki. Żołnierze prezentujący sprzęt starali się odpowiedzieć 
na wszystkie pytania dotyczące jego danych taktyczno-technicznych oraz inne 
związane ze specyfiką pracy w mundurze. Zwiedzający mieli możliwość obej
rzenia całej drużyny piechoty zmotoryzowanej w pełnym oporządzaniu, strzel
~ów wyborowych wyposażonych w karabiny wyborowe 7,62 mm TRG-21 SAKO 
112,7 mm TOR, Kołowy Transporter Opancerzony (KTO) Rosomak, wóz podod-

l działów rozpoznawczych "Szakal' oraz moździerz M 98. 
/ . Ogromnym zainteresowaniem, zarówno wśród dzieci ze szkoły podstawowej, 

l l~k i młodzieży licealnej, cieszył się Rosomak znany z misyjnej służby. Na pyta
ma o jego wagę, moc i możliwości odpowiadała doświadczona załoga transpor

i tera· dowódca, działonowy i kierowca z 3. kompanii piechoty zmotoryzowanej. 
l Na zakończenie wycieczki w 17 WBZ uczniowie odwiedzili brygadową kaplicę, 

Po której oprowadził ich ksiądz kpt. Mariusz Antczak. 

Kanadyjczyk "" t7 waz 
W czwartek 8 września 17. Wielkopolską Brygadę Zmechanizowaną 

(17WBZ) odwiedził dowódca Joint Head Quarter Sił Zbrojnych Kanady. 
Podróż studyjna kanadyjskiego dowódcy gen. dyw. Davida Frasera razpaczę

la się od spotkania z gen. bryg. Sławomirem Wojciechowskim, gdzie w trakcie 
Prezentacji dowódca międzyrzecko-wędrzyńskiej brygady przedstawił historię, 
tradycje, wyposażenie oraz zadania, jakie realizuje i do jakich się przygotowuje 

błękitna siedemnastka. Dyżur Grupy Bojowej Unii Europejskiej 201 O oraz plano
wany udział żołnierzy w misji stabilizacyjnej w Islamskiej Republice Afganistanu 
to główne wyzwania, przed jakimi stoi obecnie brygada. 

Po części wstępnej kanadyjski dowódca wraz z towarzyszącymi mu ofice
rami udał się na plac apelowy, gdzie żołnierze 1. batalionu piechoty zmotory
zowanej Ziemi Rzeszowskiej rozmieszczeni ze sprzętem wprowadzali w tajniki 
służby w wielkopolskiej brygadzie. Zwiedzający mieli możliwość obejrzenia całej 
drużyny piechoty zmotoryzowanej w pełnym oporządzan i u, strzelców wyboro
wych wyposażonych w karabiny wyborowe 7,62 mm TRG-21 SAKO i 12,7 mm 
TOR, Kołowy Transporter Opancerzony (KTO} Rosomak, wóz pododdziałów 
rozpoznawczych "Szakal", armatę przeciwlotniczą ZU-32-Z, przeciwpancerny 
pocisk kierowany SPIKE czy moździerz M-98. Doświadczeni misyjnie żołnierze 
odpowiadali na pytania kanadyjskiego dowódcy o specyfikę wykonywanej pracy 
oraz dane taktyczno-techniczne sprzętu. Kolejnym punktem wizyty zagranicz
nych gości był udział w strzelaniu sytuacyjnym oraz taktycznym podejściu żoł
nierzy z kursu strzelców wyborowych, którzy dzięki owocnej współpracy zagra
nicznej wrócili parę tygodni temu ze szkolenia odbywającego się w Kanadzie. 

Na koniec wizyty obydwaj dowódcy mieli możliwość osobistego sprawdze
nia broni wyborowej wykonując strzelanie do tarcz oddalonych na 100 metrów. 

Zdrowa rywalizacja zakończona została przyjacielskim uściskiem dłoni. 

Międzynarodo1Me 1Marsztaty 
W 17 Wielkopolskiej Brygadzie Zmechanizowanej (17WBZ) na terenie 

garnizonu Wędrzyn odbyły się kilkudniowe, międzynarodowe warszta
ty dowództwa Grupy Bojowej Unii Europejskiej(GBUE). 

Międzynarodowe warsztaty rozpoczęły się od inauguracji z dowódcą GBUE
Force Headquarter Commander (FHQCdr) -gen.bryg. Sławomirem Wojciechow
skim, gdzie przedstawiono cele i zadania oraz wszystkich uczestników kilkudnio
wych spotkań. Główną obsadę sztabu GBUE 2010 tworzą żołnierze 17WBZ. 
Oprócz nich w warsztatach wzięli udział przedstawiciele komórek sztabowych 
z Niemiec i Słowacji oraz z innych jednostek z kraju. Zgodnie z opracowanym 
harmonogramem warsztatów, praca żołnierzy została podzielona na wypraco
wanie założeń w ramach ujednolicenia procedur i koordynacji pracy w między
narodowych obsadach poszczególnych komórek sztabowych GBUE. 

- Rezultat kilkudniowej, bardzo rzetelnej pracy wszystkich zaangażowanych 
w to przedsięwzięcie żołnierzy na pewno będzie mieć znaczący wpływ na reali
zację zadań jakie będą stawiane przed sztabem GBUE podczas certyfikujące
go ćwiczenia "Common Challenge 2009"- podsumowal FHQ Cdr, dowódca 17 
WBZ, gen. bryg. Sławomir Wojciechowski. 

Tekst i foto: ppor. MagdalenaGoliszek 
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Wiek przedszkolny jest okresem, w którym dziecko poznaje świat poprzez 
zabawę, dlatego uczy się szybko i z przyjemnością. 

Dzień 15października był bardzo. wyjątkowym dniem w naszym przedszkolu. 
Tego dnia miały miejsce obchody Swięta Marchewki. Już od rana było widać, 
ze nie jest to zwyczajny dzień. Tego dnia wszystkie dzieci przyszły do przed
szkola ubrane na pomarańczowo w zielonych czapeczkach na głowach - imitu
jących natkę (inwencji i pomysłów rodzicom nie zabrakło). Zabawa rozpoczę
ła się od wspólnie zaśpiewanej piosenki "Na marchewki urodziny". Następnie 
były tańce, pląsy, zabawy ... W chwili przerwy dzieci rozwiązywały zagadki owa
rzywach - nauczyły się też krótkiej rymowanki o marchewce. Jak przystało na 
dzień marchewkawy - były także i konkursy z marchewką w roli głównej - np. 
marchewkowa sztafeta, zjadanie tartej marchewki z zasłoniętymi oczami, roz
poznawanie marchewki za pomocą smaku i dotyku. Najwięcej radości sprawiło 
maluchom "Sadzenie marchewek" Wszyscy świetnie dawali sobie radę, a w na
grodę - dzieci chrupały surowe marchewki. Po przekąsce rozjechały się w róż
ne strony marchewkowa pociągi ekspresowe. 

W tym dniu dzieci poznały również wartości odżywcze i różne sposoby przy
rządzania tego warzywa. Omówiliśmy sobie charakterystyczne cechy marchwi 
skupiając się na jej składnikach, które w sobie posiada. Dzieci wykazały się 
ogromną wiedzą na temat witamin, składników odżywczych oraz zapotrzebo
wania organizmu na witaminy. Wielką radość sprawiło dzieciom przygotowanie 

"'" ' "''76"'nnin vv1a•uu111U. że dziecko 
1eKlJ pr:zedszK()Invm odczuwa sil

ruchu. Jest to podstawo
bawy i pracy z dzieckiem 
3 do 6 lat. Nasze słodkie 

szczególnie chętnie i ra
uczestniczą we wszystkich 

izowanych zajęciach i zaba
na. sali gimnastycznej. Maż
tam zobaczyć biorące udział 
ęciach muzyczno-ruchowych, 
towarzyskim i zjeżdżające ra-

senu z mnóstwem kolorowych kulek. 
Ostatnio jednak spotkała nas bar
dzo miła niespodzianka. Zastaliśmy 
w sali prawdziwą trampolinę, na któ
rej mogą dawać upust nadmiaro
wi energii wszystkie chętne dzieci. 
Tę olbrzymią radość zawdzięczamy 
Pani Krystynie Mróz, która zaspon
sarowała trampolinę. Dziękujemy 
w imieniu dzieci oraz personelu 
Przedszkola Nr 4 "Bajkowa Kra· 
ina" w Międzyrzeczu. 

Małgorzata Offman 

CPop&uddf12Hi 
Wojtek Tracewski praktykuje buddyzm od ponad 20 lat. Rozpoczął "karierę" 

nauczyciela buddyjskiego od wielotygodniowej wyprawy po Rosji. Po niespo
dziewanej prośbie lamy Ole Nydahla, przebył trasę z Irkucka do Polski prowa

dząc pierwsze wykłady. 
Od kilkunastu lat podróżuje po Euro

pie, Azji i Ameryce Północnej naucza
. buddyzmu, tłumaczy również książ
ki i współredaguje kwartalnik "Diamen
towa Droga". Jest także członkiem za
rządu Związku Buddyjskiego Karma 
Kagyu, największej wspólnoty buddyj
skiej w Polsce. 

10 listopada Wojtek Tracewski 
wygłosi wykład w Zespole Szkół 
Ekonomicznych w Międzyrzeczu. 
Wykład będzie wprowadzeniem 
do buddyzmu. Chętnych słucha· 
czy zapraszam do sali nr 35 o godz. 
18:30. 

Milan Lubojański 

soku marchwiowo - owocowego oraz jego degustacja. 
Po takiej dawce witamin, śmiechu i zabawy na pewno wszystkie przedszko

laki będą zdrowe, piękne i uśmiechnięte. Radości było co niemiara . ale 0 to 
właśnie chodziło , żeby ten dzień był inny od wszystkich - kolorowy, marchew
kawy, zakręcony ... Myślę, że święto to na stałe zagości w kalendarzu naszych 
uroczystości przedszkolnych. 

Nauczycielka Halina Kołodziejczyk 

Zmieniła o a omocy Społecz-
nej wiążą się z realizacją kolejnego zadania - przygotowania noclegowni dla 
osób bezdomnych. W naszych działaniach nie pozostajemy sami. Wspiera nas 
Komenda Powiatowa Policji, Międzyrzeckie Przedsiębiorstwo Budownictwa 
Społecznego oraz Stowarzyszenie Noclegownia - Przytulisko im. Najświętszej 
Marii Panny. Mamy wspólny cel: tak działać na rzecz osób bezdomnych, aby 
stworzyć w noclegowni społeczność, która rządzi się prawami ogólnie przyję
tymi społecznie, aby zapobiegać zjawisku marginalizacji i wykluczenia społecz
nego, oraz aby stworzyć sieć wsparcia dla osób bezdomnych. Potrzebujemy do 
tego innych, ponieważ praca socjalna opiera się na współpracy i partnerstwie. 
Chcąc, by była komplementarna, musimy uznać umiejętności i zawody naszych 
partnerów, niekiedy wspólnie z nimi podejmować decyzje, a także wspólnie roz
wiązywać problemy naszych bezdomnych klientów. Prowadząc profilaktykę spo
łeczną współpracujemy z Policją, która jest częstym gościem w noclegowni. Po
licjanci znają naszych klientów, tym łatwiej jest nawiązać z nimi kontakt i zmobi
lizować ich do zachowania porządku publicznego nie tylko na terenie placówki. 
Bezdomni rozmawiają z Policjantami o swoich sprawach, często proszą o radę. 

W noclegowni tak jak w każdym domu - psują się krany, przeciekają rury, 
bądź okna okazują się nieszczelne. Wtedy niezawodną pomoc niosą nam pra
cownicy z MTBS. Na wsparcie możemy liczyć zawsze, kiedy w noclegowni ko
nieczny jest mały remont lub naprawa. Bezdomni nie zawsze potrafiliby doko
nać naprawy sami. Natomiast Stowarzyszenie, którym kieruje Pan Zbigniew 
Flak wspiera bezdomnych żywnością i ciepłą odzieżą. 

Przez najbliższe zimowe miesiące Ośrodek Pornocy Społecznej w Międzyrze· 
czu wdrażać będzie środowiskową pracę socjalną, ukierunkowaną na bezdom· 
nych mieszkańców naszego miasta. Postaramy się zjednoczyć wysiłki działają· 
cych na naszym terenie organizacji i instytucji, aby wypracować wspólnie dz1a· 
łania na rzecz osób bezdomnych. Dlatego zwracamy się z gorącą prośbą do 

międzyrzeczan, aby 
nie wykluczali z na· 
szej miejskiej spo· 
łeczności osób beZ· 
domnych, a osoby, 
organizacje i insty· 
tucje, zachęcamy do 
wspólnej pracy na 
ich rzecz. 

specjalist~ 
pracy socjalneJ 

Ane«a 
Dziębowska 
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J'ygrysGfi J!upo - policyjna masfiołKa 
w OrzGdazKolu "Ood c1arzę6infiq" 

8 października 20~9 r .. W. naszym p~zed.szkolu ~j~.wili si~ niecodzienni goście - Tygry
k LUPO oraz Pan1 poliCJant z Kornisanatu PohCJI w Międzyrzeczu. W zorganizowa

seu spotkania pomógł nam tata Julki z grupy starszaków, za co serdecznie dziękujemy. 
ni Statystyki policyjne dowodzą , że dzieci coraz częściej stają się ofiarami wypadków 
. przestępstw. Skłania to nas, nauczycieli - wychowawców, do podejmowania działań 
1 dnoszących świadomość wychowanków w zakresie unikania zagrożeń. Niebezpiecz
~ zdarze,nia zmuszają. nas ~? or~anizacji z~jęć, dydakty~znych, k~óre poma~ają pr~e : 
ciwdzialac zł~. Samo?zJ.elno~c d.zJ~cka , ~~~'. b~c ~ard.zJ~J wyposazo~a .w umJe!ętnoscJ 
przewidywania zagrozen, umkama Je h, a Je s h JUZ zaJstmeJą- w zdolnosef radze ma sobie 

1 
sytuacją trudną. Podczas spotkania Pani policjant opowiedziała dzieciom o zachowa

niu bezpieczeństwa podczas zabaw w domu, na powietrzu i w przedszkolu; zapoznała 
z zasadami bezpieczeństwa ruchu drogowego i ich przestrzegania; jak zachować się w 
~powej syt~acji zagr~że,nia. zdrow.ia i ż~cia np. jaką przyjąć pozycję ~dy zaatakuje nas 
pies: jak un1kac zagrozen; nJebezpJeczenstwo w kontaktach z osobami obcymi, czyli : nie 
ulajobcym ludziom, np. nie przyjmuj od nich słodyczy, zabawek! Nie odchodź od domu, 
namawiany przez obcych ludzi! Nie zdradzaj sekretów rodzinnych! Nie otwieraj drzwi 
obcym ludziom pod nieobecność rodziców lub starszego rodzeństwa. Następnie dzieci 
wspólnie z Panią policjant i jej przyjacielem Tygryskiem Lupo wyruszyły na ulice nasze
go miasta, gdzie uczyły się przechodzić przez ulicę - wykazując się wiedzą z zakresu 
przepi~ó~ ruchu drog?:Vego. Lupo wzbudził ciekawość nie tylko wśród naszych dzieci, 
ale i wsrod przechodmow. 

Dzieci bardzo zadowolone, serdecznie podziękowały za możliwość uczestniczenia w 
bardzo milym i pouczającym spotkaniu, wręczyły upominki i zaprosiły gości do wspólnej 
zabawy przy muzyce. Na zakończenie dzieci otrzymały od Tygryska Lupo odblaski, któ
reobiecaly zakladać przy wyjściu z domu. 

Nauczycielka Halina Kołodziejczyk 

"cŚrJDięfo fl>rzGrJDa" 
w OrzGdazKolu "Ood c1arzę6infiq" 

Święto drzew dziś obchodzimy, zdrowia, szczęścia im życzymy, niechaj rosną wzwyż 
do góry, niech sięgają aż pod chmury. 

Nasze ukochane drzewa w waszych liściach ptaszek śpiewa, wasza zieleń da powie
lrze, to dla ludzi jest najlepsze. 
Sadźmy krzaki, sadźmy drzewa, żeby zawsze ptak mógł śpiewać, by powietrze by/o 

czyste, dbaj o zieleń oczywiście. 
Problem ochrony przyrody, środowiska, ekologii, jest bardzo ważny dla wszystkich 

ludzi. Od najmlodszych lat musimy uczyć dzieci szacunku do otaczającej nas przyrody. 
Trzeba je wdrażać do poprawnych zachowań w kontakcie z przyrodą, ukazywać jej pięk
no uczulając na jej ochronę . Musimy wykształcić u małego człowieka postawę współod
powiedzialności za naszą Ziemię. Uda się nam to tylko, jeżeli ten mały człowiek zobaczy, 
dotknie, poczuje, będzie współuczestniczył... 

Nasze przedszkole już od lat podejmuje wśród przedszkolaków i w środowisku różne 
dzialania proekologiczne. 9 października obchodziliśmy "Święto Drzewa". Dzień ten ze
stal w naszym przedszkolu ogłoszony dniem zielonym, tego dnia dzieci przychodziły do 
przedszkola ubrane na kolor zielony. Kolor zielony - dominujący w przyrodzie, jest za
razem kolorem nadziei. W tym przypadku nadziei na wygraną w walce o naturalne śro 
dowisko. Poświęcony byl sadzeniu i ochronie drzew oraz popularyzacji znaczenia drzew 
w biosferze. Do akcji przystąpiły dzieci z całego przedszkola, a głównymi zależeniami 
lematyki dotyczącej "Swięta Drzewa", było: wyrabianie w dzieciach emocjonalnego sto-

l 
sunku do środowiska przyrodniczego, rozwijanie postaw proekologicznych, zapoznanie 
z tematyką dotyczącą ochrony drzew, zachęcanie do zaangażowania się w działanie na 
rzecz ochrony środowiska- sadzenie nowych drzew, ukazanie zalet drzewa dla człowie
Ka i przyrody. Do obchodów tego święta przygotowaliśmy się starannie. Ogłoszony ze-
stal konkurs plastyczny, pod hasłem "Drzewo życia". W konkursie wzięły udział, dzieci 
ze.wszystkich g!up wiekowych, tworząc piękne prace zbiorowe. Konkurs został rozstrzy
~mę Y w dniu "Swięta drzewa". Zorganizowaliśmy akcję zbiórki surowców wtórnych pod 
•1aslem " Przynosząc makulaturę, ratujesz drzewa". Dzięki naszej współpracy z Panem 
Toma~zem Kuleszą, pracownikiem z zaprzyjaźnionego Nadleśnictwa, pozyskaliśmy sa
dz,o~kJ drzewek. Dzieci przygotowały krótki program artystyczny. Zaproszony gość, Pan 
lesmczy, ukazał dzieciom potrzebę ochrony lasów oraz konieczność dokonywania nowych 
l sadzeń drzew i korzyści z nich płynące dla zwierząt i ludzi. Wyjaśnił w jaki sposób nale-

1 

1<w1::.tv c::7·vc:zki, żołędzie, kasztany, 
róży, liście kasztanowca, 

<;;u.u, ,l\"''"u, Te wszystkie skarby przy
szkola, segregujemy i 

nny kącik przyrody, któ
any o okazy przy

isz<)ne:: przez dzieci z domu, a zbie
u•c . yy;,,IJVIIIIe Z rodzicami na dalszych 
yc;i•eczkac:h ... W miesiącu październiku 
' oaę:zyJ1l prze1jszl<olu został ogłoszony 
ied:zyq,rQpi)WY konkurs na najpiękniej 

k przyrody, do którego za-
.,...,.,,,..,.,, .. ·u'"1"' 1" dzieci wraz z rodzicami. 
Zi.e<:.i z !:>fz~rniesiorwch jesiennych darów i 

'k::.~7ńw IAic::•nńJr,ic ze swoimi paniami wyko
kąciki przyrody. Komisja 
trudne zadanie. Wszyst
sobie na nagrody, które 

pani Dyrektor. 
i\yf':Ją.pJ;:z!~cielka,Halina Kołodziejczyk 

ży sadzić drzewka i opowiedział o sposobach pielęgnacji posadzonych drzewek, o których 
należy pamiętać, aby drzewko zdrowo roslo i było ozdobą naszego ogrodu. 

Spotkanie zakończylo się przyrzeczeniem przedszkolaków, wspólnym odśpiewaniem 
hymnu, piosenek o tematyce ekologicznej, podziękowaniem i wręczeniem dyplomów. Po 
krótkiej przerwie wyszliśmy wszyscy do ogrodu, gdzie zabraliśmy się do pracy, każda grupa 
otrzymała sadzonki drzewek, które zostały uroczyście posadzone w wyznaczonym miejscu. 
Dzieci czynnie uczestniczyły w sadzeniu, interesując się gatunkami drzewek, ich wyglądem. 
l tak mamy swoje małe leśne drzewka - codziennie wychodzimy do ogrodu, aby popatrzeć 
na naszych podopiecznych. Obchody Święta Drzewa w naszej placówce nie ograniczają 
się tylko do dnia 9 października . Przez wiele tygodni organizujemy z przedszkolakami wie
le zajęć w sali przedszkolnej oraz w terenie. Od września dzieci i ich rodziny zbierały "dary 
drzew" - czyli żolędzie i kasztany, które przekazaliśmy do Nadleśnictwa . 

Wszystkie nasze dzialania uwieczniliśmy na zdjęciach . Z pewnością w przyszłym roku 
również weźmiemy udzial w tej akcji. Mamy nadzieję, że wprowadzane przez nas dziala
nia proekologiczne wpłyną pozytywnie na uwrażliwianie dzieci, i że w przyszlości będą one 
prawdziwymi miłośnikami przyrody i otaczającego ich świata. 

Nauczycielka Halina Kołodziejczyk 
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Jestem małym ekologiem, 
O przyrodę zawsze dbam. 
Chcę by na naszej pięknej Ziemi 
Przyjemniej wszystkim żyło się. 
Wszyscy zgadzamy się, iż w XXI wieku troska o środowisko jest rzeczą niezbędną 

dla przetrwania ludzkości. Nie można nie doceniać roli edukacji ekologicznej w prawi
dłowym wychowywaniu dzieci, uczenia jej szacunku dla przyrody i zwiększaniu świado
mości ekologicznej. 

Edukacja ekologiczna jest niewątpliwie procesem złożonym. Jednak pierwsze kro
ki mogą pokonać dzieci już od najmłodszych lat. Jeśli codzienna zabawa umożliwi dzie
ciom: bezpośredni kontakt z przyrodą, obserwacje i doświadczenia przyrody, rozumienie 
i poznawanie jej, postrzeganie wpływu człowieka na tę przyrodę, wówczas oczekiwania 
postawy i działania staną się naturalnym elementem ich życia, nie czymś zewnętrznym i 
zwiększaniu świadomości ekologicznej. Tematyka ochrony środowiska jest nam wszyst
kim bardzo bliska. Dzieci systematycznie gromadzą surowce wtórne np. makulaturę . Mie
siąc wrzesień jest okazją do szczególnego zamanifestowania ekologicznych postaw. Od
bywa się w tym te~minie ogólnoświatowa akcja .Sprzątanie Świata" połączona z uroczy
stymi obchodami SWIĘTA OBRY. W naszym przedszkolu udział w akcji poprzedzony jest 
prowadzeniem w każdej grupie wiekowej tematyki kompleksowej, poświęconej zagadnie
niom ochrony środowiska. Młodsi uczestnicy akcji otrzymali plastikowe worki i rękawicz-

ki i ruszyli pobliskimi uliczkami, by ,'wypowiedzieć wojnę śmieciom". Niestety, mimo iż 
wszyscy bardzo sumiennie i z wielkim sercem oczyszczają ten teren ze śmieci, ciągle je 
tam znajdujemy. Kolejny raz nasze przedszkole bierze udział w tej szczytnej akcji. Mamy 
nadzieję, że nasza akcja nie pójdzie w zapomnienie i wszyscy ludzie zaczną dbać o czy
stość wokół nas, nie tylko we wrześniu! 

Świat, w którym żyjemy i dorastają nasze dzieci, jest już zupełnie inny niż ten, jaki zna
li nasi rodzice i dziadkowie. Niewyobrażalna gospodarka ekspansyjna, ciągły pośpiech 
i rozwój, przyczyniają się do ogromnego zniszczenia naszego środowiska. Dwudziesty 
pierwszy wiek, to nie tylko następna era w życiu ludzkości , ale także kolejny rozdział w 
ograbianej i niszczonej bezlitośnie przyrodzie. Cierpią nie tylko ludzie, coraz bardziej oka

leczeni przez chemię i choroby, cierpią miliar
dy zwierząt i roślin, które pozbawiamy natu
ralnych warunków do egzystencji i wychowy
wania następnych pokoleń. Ekolodzy od wielu 
lat wołają o pomoc dla całej planety, naszych 
dzieci, wnuków, światowej fauny i flory. Może 
właśnie na nas, nauczycielach, po części spo
czywa ciężar uczulenia i pokazania naszym 
pociechom, czym będzie świat bez tlenodaj
nych roślin, bez otaczających nas zwierząt, a 
w konsekwencji bez gatunku ludzkiego. Czy 
wreszcie człowiek jako niezwykle inteligentna 
i rozumna istota powie dosyć!!! Obudźmy się 
i zróbmy coś, co ochroni naszą .Błękitną Pla
netę" przed samozagładą! 

Z ekologicznym pozdrowieniem 
Anna Czapracka 

OolaK ,......,..tr,.. 

w OrzeóazKolu nr a im. ~ana o~1"ZGI~.Ifr&~tJ 
• Słowa Ojczyste" 

... Na dzień dobry co rano, 
Na wieczorne dobranoc 
Są przy tobie, dopóki nie uśniesz. 
Niech śpiewają i płyną 
Nad rodzinną krainą, 
Niech w niej mieszka i spokój i uśmiech ... 

Jednym z najważniejszych zadań 
wychowania, wspólnym dla wszystkich 
zajęć edukacyjnych, jest tworzenie kli
matu miłości do Ojczyzny. O Ojczyźnie 
należy mówić z ogromną wrażliwością i 
głęboką mądrością, gdyż dla każdego 
człowieka powinna być dobrem i war
tością. W dobie panującego kryzysu 
wartości, coraz częściej wspomina się 
o konieczności tworzenia kultury pozy
tywnych wzorów. 

Budowanie u dzieci świadomości , że 
należą do wspólnoty ludzi, zamieszkują
cych ten szczególny skrawek ziemi zwa
ny "Ojczyzną", jest zadaniem niełatwym, 
ale pasjonującym . Dzięki niemu wracamy 
do własnych, pierwszych doświadczeń 
związanych z poznawaniem historii ro
dziny, rodzinnego miasta, a potem całej 
Polski, naszych legend i tradycji, piękna 
polskich obyczajów i krajobrazów. Z na
uką patriotyzmu dziecko powinno spoty
kać się już w swojej rodzinie. To ona po
winna być źródłem norm wartości kształ
tujących postawy młodego człowieka . W 
niej powinien się racjonalizować i pogłę
biać szacunek do symboli narodowych, 
do małej i wielkiej Ojczyzny. Dobry przy
kład rodziców dostarcza dziecku wzorów 
zachowania i reagowania w kontakcie z 
symbolami narodowymi. Naśladowanie · 
wzorowego zachowania ojca lub matki w 
zetknięciu się z polskim godłem lub hym
nem, uczy szacunku do niej. 

Patriotyzm jako milość do Ojczyzny to 
przede wszystkim miłość, której przed
miotem jest społeczność jako wspólno
ta osób. Pierwszym i najważniejszym po
mostem pomiędzy wychowaniem w ro
dzinie, a placówką oświatową , jest edu
kacja przedszkolna. Podczas zaznaja
miania dzieci z symbolami narodowymi, 
powinna towarzyszyć radość, a jedno
cześnie poczucie powagi tematu. Dużą 
rolę w wychowaniu patriotycznym speł
nia żywe słowo i literatura w przedszko
lu. Si ęga się po nią przy różnych oka
zjach w zależności od tematu aktualnie 
realizowanego lub kontaktów okoliczno
ściowych, których nie brak na co dzień. 
Nauczycielki naszego przedszkola wy
korzystują różne formy pracy takie jak: 
opowiadania, czytanie dzieciom utwo
rów literackich w połączeniu z ogląda
niem ilustracji, przekazywanie baśni , le
gend, inscenizowanie utworów czy two
rzenie tekstów literackich. Symbole naro
dowe powinny również wzbudzać dumę u 
dzieci z tego, że są Polakami. W naszym 
przedszkolu dzieci słuchają opowiadań i 
legend związanych z powstaniem nasze
go miasta oraz stolic Gniezna, Krakowa 
i Warszawy: "0 orle białym i pierwszej 
stolicy", Cz. Janczarskiego: "0 Lechu, 
Czechu i Rusie," W. Chatomskiej "Wars 

• 
ku Wawelskim". Nauczycielki 
wykorzystywać każdą nadarzatiac;: 
okazję , do kształtowania pocz 
na leżności do społeczności · 
jak i narodowej. W salach u 
utworzone są kąciki, gdzie dzieci 
poznać mapę Polski, godło, zabytki 
większych miast. Na zajęciach 
nych uczą się śpiewać hymnu 
wego, wybranych tańców 
Podczas obchodzenia świąt n 
np. Dnia Niepodległości czy 
3 Maja, biorą udział w uroc~zvstośc 
organizowanych w naszym p 
gdzie mogą zaprezentować swoje 
jętności : wiersze, piosenki, tańce, 
plastyczne. Przedszkole nrn::~ni·1• ,;" 
Ie spacerów i wycieczek, których 
jest zaznajomienie najm'l'l~ ......... ń"' 
bliższym środowiskiem, to jest hp. 
scowymi instytucjami uzvtec;mó~§ci 
łecznej (Szkoła , poczta, 
licji, szewc, sklep spożywczy, 
żarna, Urząd Miejski). Dzieci 
najbliższe zabytki i miejsca 
rodowej, zaznajamiają się z 
dycjami NASZEGO MIASTA l 
kontakcie z bezpośrednio 
wspomnieniami mieszkańców i 
wanymi legendami. 

Szczególnym sposobem . 
miłości i przywiązania do 
kraju są wyprawy przeds 
bliższe i dalsze okolice, aby 
z przyrod ą. Kontakty te mają 
ter wielowymiarowy. Chodzi tu 
nie o kontakt z naturą w 
rach roku. Przyroda cieszy, 
daje wytchnienie, jest obiektem 
rodnych zainteresowań, uczysz 
dla przyrody i poznawania zie 
stej. Przybliżamy za pom 
dziecięcej, postaci znanych 
narodowych. Budzimy prz 
Międzyrzecza - rodzinnego 
poznajemy z herbem miasta, 
jego powstania i zabytkami. D 
sze znają herb własnego miasta, 
ki, wybrane miejsca, ich nęzwy i 
znaczenie. Częste spacery i 
dają dzieciom możliwość 
polską przyrodą w każdej 
Kształtowanie miłości do 
młodego pokolenia jest i bę 
nym z najważniejszych zadań 
nas jak i dla całego spo/eczeń 
Pamiętać przy tym należy, że m 
nie jest biernym doznawaniem, a 
laniem czynnym, dążeniem do 
ju i szczęścia wszystkich Pol. 
kiej miłości do Ojczyzny . 
już w przedszkolu. 

"Słowa Ojczyste" t 
A w tej naszej ojczyźnie 
wiatr piosenkę nam gwiżdże ., 
szumią kłosy i brzązY r 
Lecz najmilszym w 
polska mowa brzmi 
słowa, które z tej 

i Sawa, ""Krakowskiej legen9Y'.n~.c., 7xm~~;J;.;:· ::i:!~~~~~4l(!;~' 
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Rozmowa z Andrzejem KAczmarkiem - prezesem Klubu SiałkArskie9o IJrzeł 
Kiedy został Pan prezesem Orła? 
W 2004 roku, Klub spadł wtedy do li ligi. 
czy w momencie przejmowania Klubu sprawy 

finansowe były uregulowane? 
Nie. 
Rozumiem, że Orzeł miał długi? 
Tak. 
Ilu międzyrzeczan grało wtedy w pierwszym 

składzie? 
Na zmianę Grześkowiak z Kabzińskim , Jakubczak, 

szulikowski -wchodzący, Karolak- wchodzący. 
Kiedy w 2004 roku przejmował Pan Orła, był on 

w li lidze. Ile wtedy kosztowało utrzymanie druży
ny w jednym sezonie? 

Nie jestem w stanie odpowiedzieć na to pytanie. 
Dziś Orzeł jest w l lidze. Ile będzie kosztowało 

utrzymanie drużyny w bieżącym sezonie? 
Nie jestem w stanie odpowiedzieć na to pytanie. 
Ilu chłopców szkoli się w Orle trzecioligowym 

i w juniorach? 
Jest to grupa 30-, 32-osobowa. 
Zapytam teraz o konflikt z PZPS dotyczący opłat 

za licencje zawodnicze. Czy wiedział Pan, że takie 
opłaty należy wnieść? 
Oczywiście, że wiedziałem. Liczyłem na szybszy 

wplyw pieniędzy z trzeciej transzy z Urzędu Miasta, któ
ra miala wplynąć do polowy lipca, a wplynęla w sierp
niu, stąd opóźnienie . Była to kwota 24 tys. 100 zł. Liczy
lem, że będzie można to zapłacić do końca roku 2009. 
Obejmując Orła w 2004 roku, przejął Pan dłu

gi po poprzednim prezesie. Dziś, jak słychać, też 
jesteście zadłużeni. Na jaką kwotę? 

Na podobną , okolo 200 tys. zł. Chciałbym jednak po
wiedz ieć , że zarząd Orła został dwukrotnie oszukany 
przez władze miejskie. Na sesji rady mówiono, że otrzy
mamy sponsora tytularnego, Essel Propack, z kwotą 
150 tys. zł. Z nadwyżki budżetowej mieliśmy otrzymać 
200 tys . zł . W tym momencie nie byłoby dlugów i była
by plynność finansowa. 

Czy miał Pan to na piśmie? 
Nigdy nie otrzymaliśmy decyzji na piśmie przed 

uchwaleniem prowizorium budżetowego. Jeżeli się w 
kręg u: burmistrz (T. Dubicki), przewodniczący rady (S. 
Ziemecki), przewodniczący komisji oświaty i sportu (K. 
Antonowicz), otrzymuje informacje o tym, jakimi fun
duszami będzie dysponował Klub w przyszłym sezo
nie, to uważa się tę informację za wiarygodną, bo ko
muś trzeba ufać. A miało to miejsce na przełomie mar
ca i kwietnia 2008. 

Pan liczył na te pieniądze? 
Jeżeli powiedziano o tym oficjalnie na sesji rady 

(paźdz iernik 2008 r.), to nie sposób bylo nie wierzyć. 
Miały to być pieniądze ponad te 600 tys., które 

były zapisane w budżecie? 

1 Tak. Traktowałem je jako wpływ. Traktowałem je jako 
fundusz, który będzie do dyspozycji zarządu na bieżą
cą dz iałalność Klubu. 

Na rozpoczęty sezon ma Pan na pewno cele 
sportowe. Które miejsce w lidze by Pana satys
fakcjonowało? 

Nie mnie, tylko zarząd. Myślę, że społeczeństwo Mię
dzyrzecza chciałoby widzieć Orla w górnej części tabe
li. Myślę, że śmiało myśleć o czwórce. 

Dlaczego dokumenty finansowe Klubu znalazły 
się w prokuraturze? 

, Przekazał je Urząd Miejski. Ktoś zrobił jakiś audyt, 

l
byly j akieś niejasności. Jako prezes Orla zlożyłem do 
!~go audytu stosowne wyjaśnienia i na tym moja rola 
Się skończyła . 

Czy ma Pan wiedzę, jakich nieprawidłowości 
dotyczą badania prokuratury, bo słowo to poja
wia się również w komunikacie PZPS? 

Slowa PZPS o nieprawidlowościach są klamliwe i 
oszczercze. 

A czy na okoliczność badania dokumentów 
przez prokuraturę składał Pan jakieś wyjaśnie
nia, był Pan gdzieś wzywany? 

Nie. 
Mówiliśmy o finansowaniu Klubu z budżetu mia

sta. A czy Pan lub zarząd pozyskaliście sponso
rów i na jaką kwotę? 

W Międzyrzeczu jest 21 firm wspierających Orła fi
nansowo. Jest to kwota 90 - 11 O tys. zl w skali roku. Na
tomiast strategicznym sponsorem mial być Essel Pro
pack, który gwarantowal Urzędowi Miejskiemu, że wspo
może klub siatkarski. Ostatnio pozyskaliśmy sponsora 
tytularnego MR Building, który uratował Klub przed li
kwidacją . Jest to kwota 60 tys. zł , wypłacana w ratach, 
na bieżącą działalność wszystkich sekcji. 

W jaki sposób 60 tys. zł mogło uratować Klub, 
który oczekiwał od miasta 400 tys? 

Burmistrz - komisarz, uruchamiając trzecią transzę 
dotacji, podniósł tzw. semafor na bocznicy i pociąg ru
szył. Ruszyliśmy ze zgrupowaniem, za które nie zapła
ciliśmy. Musimy zapłacić za sprzęt. Musimy wyplacić 
wynagrodzenie zawodników, które drastycznie spadlo. 
Musimy oplacić sędziów. Tak, że długi pozostały. Tezo
bowiązania zamierzam spłacić z przyszlorocznych pie
niędzy sponsorów. Natomiast bieżące wydatki będą po
krywane z dotacji miejskiej. 

Kto w Klubie odpowiada za tzw. skauting? 
Odpowiada właściwie cały zarząd . Po ubiegłorocz

nym, bardzo dobrym sezonie, zawodnicy zażądali pod
wyżek. Nie było nas stać. Rozwiązaliśmy drużynę. Na 
dwukrotny skauting do Międzyrzecza przyjechało po
nad 30 zawodników. Z tej grupy wybraliśmy czterech, 
uzupełniliśmy juniorami, to w zupełności wystarcza. 

Jaką kwotę uzyskaliście w ubiegłym sezonie z 
biletów i na co została ona przeznaczona? 

Najczęściej wpływy z biletów wystarczały nam na 
pokrycie obsługi sędz iowskiej l, liiligi oraz juniorów. 

Dlaczego w tym sezonie nie ma biletów ulgo
wych? 

Sytuacja finansowa Klubu wymusiła likwidację tych 
biletów. Decyzję podjęliśmy po rozmowach z Klubem 
Kibica i kibicami, a jest to grupa około 80 osób. 

Walcząc o byt Orła wytoczył Pan argument o 
promocji miasta przez siatkarzy, na czym ona 
polega? 

Jeżdżąc po Polsce Klub staje się wizytówką miasta. 
Wszystkie mecze pierwszoligowe pokazywane są w te
lewizjach regionalnych. Jest to ogromna, niewspółmier
na finansowo promocja Międzyrzecza . 

Na nowy sezon ubiega się Pan o dotację z bu
dżetu miasta w wysokości 1 mln 500 tys. zł. Czy 
ta kwota to dużo, czy mało, w porównaniu z in
nymi klubami? 

W ubiegłym sezonie byliśmy najmniej dofinansowa
nym zespołem , np. AVIA Swidnik -1,2 mln; Bielsko Biała 
-900 tys., Wieluń 1,6 mln. Uważam , że 1,5 mln w skali 
naszego miasta, nie jest dużym wydatkiem. 

Upadek Klubu miał niekorzystnie odbić się na 
naszej młodzieży. Mówił Pan o budkach z piwem ... 

Chodziło mi o wszystkich zainteresowanych siatków
ką. Począwszy od szkoły podstawowej, do średniej . To 
są dziesiątki osób. Chodziło mi również o rzesze mło
dzieży kibicującej swoim kolegom. 

Co się dzieje z odnoszącymi sukcesy zawodni-

karni z Klubu Kasztelan? 
U nas zawsze jest miejsce dla tych chłopców. Grają 

oni w juniorach i II I lidze. Jest na to stosowne porozu
mienie z prezesem Klubu, K. Marcem. 

Czy widzi Pan więc następców D. Murka? 
Trudno na to pytanie odpowiedzieć, bo wlaściwie 

niewiele zależy od Klubu. Dawid by! chłopakiem z cha
ryzmą i postawił na sport. Natomiast adepci siatkówki 
w Międzyrzeczu wybierają inne sposoby na życie . Wy
bierają karierę na innych polach. 

Jak skomentuje Pan opinię , że Kaczmarek za
trudnia w Klubie tzw. siatkarskich emerytów? 

Średnia wieku w naszym zespole to 22 - 23 
lata. Jeżeli to są emeryci, to chciałbym być renci 
stą. Emeryci nie zajęl i by trzeciego miejsca w lidze. 
Przed Panem i zarządem walne zebranie. Dlacze
go nie udało się zebrać kworum? 

Bo z 63 czlonków uprawnionych do głosowania , 
obecnych było tylko 18. Liczę jednak na to, że 5 listo
pada kworum będzie. 

A właśnie, czy członkowie Klubu wnoszą jakieś 
opłaty na rzecz Orła? 

To jest temat tabu od wielu lat. Nie ma chętnych do 
zbierania składek czlonkowskich. Moi poprzednicy pod
jęli uchwałę, że rezygnują ze składek członkowskich . 
Statut Klubu to gwarantuje. Będz iemy jednak wprowa
dzali i składki i legitymacje czlonkowskie. 

Czy zarząd uzyska absolutorium? 
Myślę, że tak. Sprawozdanie komisji rewizyjnej jest 

jednoznaczne. Była kontrola RIO, która wystawiła Klu
bowi pozytywne św iadectwo . Nie ma więc powodu do 
nieotrzymania absolutorium. Oczekujemy też, aby Urząd 
Miasta oddelegował kogoś do pracy w zarządzie Klubu. 
Praca zarządu i prezesa jest nieodpłatna . 

Na walnym zebraniu odbędzie się też wybór 
nowego prezesa. Czy będzie Pan kandydował? 

Nie wiem, a wywiad nie jest kampan ią wyborczą. 
Wszystko rozstrzygnie się 51istopada o godz. 17:00. 

Dziękuję za rozmowę. 

Anna Kużm iń~ka-Świder 

Międzyrzecz: 
owski Michał , Barański Jan, Borczyński 

, Buczny Janusz, Czyż Waldemar, Dąbrow-
anusz, Dubaniowski Władysław, Filus Tade
Fryza Dominik, Gajewy Tomasz, Gmerek To
Golczyński Czesław, Górzny Piotr, Grześ-
Marek, lwiński Janusz, Janowiak Jakub, 

Marek, Kaczmarek Andrzej, Ki słowski Mie
, Kiziukiewicz-Piotr Barbara, Korzeniewski 
Koszewnik Andrzej, Kowalik Bogusław, 

, Kubiak Robert, Kuropatwa Helena, 
ieczysław, Kuźmiński Ryszard, Lamcha 
Łączkowska Halina, Łączkowski Ma

jewicz Radosław, Madej Włodzimierz , 
ki Ryszard, Marcinkawski Ryszard, Mar-

Zdzisław, Mazurek Jan, Mikołajczyk Bogdan, 
Krzysztof, Nowak Maciej, Nowak Izabela, 
k Kazimierz, Pikus Dorota, Pyrski Henryk, 

Paweł, Rudnicki Jerzy, Skrzek Grzegorz, 
Jerzy, Sokołowski T o masz, Sroga Maria, 

inik, Sroga Andrzej, Stafyniak Dariusz, 
Andrzej, Strzelczyk Jakub, Szanda Piotr, 

Agnieszka, Sztukiecki Sebastian, Turow
Wasik Radosław, Wojczuk Jaroslaw, 

iak Andrzej 
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PZW w Trzcielu zakończyło sezon 
W jesiennej aurze 11 października br. odbyło się zakończenie sezonu wędkarskiego 

Kola PZW Trzciel. Były to jednocześnie ostatnie zawody z cyklu Grand Prix wędkarstwa 
spławikowego. W zmaganiach wędkarskich wzięło udzial39.zawodników. Pomimo nie
korzystnych czynników atmosferycznych, między innymi skoków ciśnienia , ryby dopisały 
i większość zawodników została ujęta w klasyfikacji punktowej. Zwycięzcą wśród senio
rów był Dariusz Rutkowski, który był także faworytem po dziewięciu wcześniejszych za
wodach Grand Prix. Najlepszym wśród juniorów został trzynastoletni Al eks Marciniak. 

-Wędkarstwo w Trzcielu i okolicy w ostatnim czasie wróciło do łask. Spędzanie 
wolnego czasu nad wodą staje się coraz bardziej popularne. Najbardziej cieszy, 
że wędkować chce także młodzież. A trzeba przyznać, że na zawodach nasijunio
rzy nie dają się seniorom- mówi prezes trzcielskiego Koła PZW Jan Basiński. 

Tekst i foto: Andrzej Chmielewski 

10 i'11 października br. milośnicy historii zorganizowali coroczne ma
ćwiczenia w okolicy fortyfikacji MRU, przyjechało ponad 30 człon

rl=!k,nmrtrllk,r.ii historycznych z III Bastionu Grolman z Poznania. Ubrani w 
nit>lmit>l'ki,•h i polskich z czasów 11 wojny światowej, ćwiczyli: musz

ufortyfikowanym, orientację w terenie i nocne podchody. Grupa 
hi c- ł·""'"""·," •h z III Bastionu Grolman, bierze udział w organizowaniu in

:>atatlist,ICZnlych na terenie całego kraju - między innymi powstania war
także .Rajdu Karabanowa". 

Tekst i foto: Andrzej Chmielewski 

_.o~ 
W sobotę 26 września br. odbył się rajd Złota Jesień nad Obrą. Ponad 140 osób wzię

ło udział w wycieczce z Międzyrzecza do Gorzycy, uczestnicy pokonali wyznaczone tra
sy pieszo lub rowerami. Trasa dla piechurów, z elementami orientacji w terenie, przebie
gała z Międzyrzecza przez Święty Wojci~ch do Gorzycy. Rowerzyści pokonali dlużs~ą 
trasę wyznaczoną z Międzyrzecza przez Swięty Wojciech, Wojciechówek, Kursko Dąb1e, 
zwiedzanie Grupy Warownej Schill, Kursko, jeziora Zamkowe do Gorzycy. Meta obu tras 
była na polu biwakowym .Maya", gdzie na uczestników czekała smaczna grochówka. W 
programie były konkursy: sprawnościowy, przyrodniczy i krajoznawczy, loteria fantowa, 
pokazy artystyczne z mażoretkami, dziewcząt z Orkiestry Dęt~j ze Swarz_ę~za: Mar!~ny 
Granos i Blanki Rzyskiej oraz popis gry na akordeonie Henryki Janas ze sp1ewem Filipa 
Pelikana. Najmłodszym uczestnikiem rajdu był, 18 -miesięczny Maciuś Pyrski, najmlod-

~ szym rowerzystą siedmiolatek Adaś Kita. Ce
lem rajdu była, obok propagowania aktywnej 
turystyki, także zbiórka pieniędzy na cel cha
rytatywny. Wpisowe wpłacone przez uczestni
ków w całości przekazano na przeszczep płuc 

Podziemna Trasa Turystyczna w Pniewie prowadzi w ogólnopolskim plebisc 
cie na najlepszy produkt turystyczny, wybrany przez internautów. Y· 

Wybudowany przez Niemców pas fortyfikacji nazywany od końca wojny Międzyrzecki 
Rejonem Umocnionym, to największa atrakcja turystyczna gminy i powiatu międzyrze ~ 
kiego. To także jedna z pereł turystycznych województwa lubuskiego. Unikalne w sk~· 
Eur~py bunkry przy~iąg.ają turystów z kraju i ~e świata, a!e nie ~YI.ko turystów, bo takż~ 
.... nietoperze. Podz1em1a MRU to Rezerwat nietoperzy z 1ch naJWiększym zimowiskiem 

w Europie. Właśnie linia umocnień fortecznych MRU i nietoperze to wizytówka Ziemi Mię
dzyrzeckiej, kojarząca się internautom jako miejsce godne zobaczenia. Podziemna Trasa 
Turystyczna Pniewo prowadzi w rankingu przed dużo większym Poznaniem i 38 innymi 
obiektami oraz imprezami turystycznymi z calego kraju, np. Stolica Wielkopolski promu
je swoje miasto projektem .Poznań za póldarmo". 

Organizatorem plebiscytu jest portal internetowy Otowakacje, należący do grupy Al
legro. Swój glos na MRU można oddawać do Glistopada br. Zwycięzca konkursu oprócz 
tytułu: Najlepszy produkt turystyczny", zostanie nagrodzony kampanią reklamową o war
tości 50 tys. zł w serwisach Grupy Allegro. Na trasę turystyczną w Pniewie można głoso
wać pod linkiem: http://www.otowakacje.PIIpot/show/id/62 

Oddany glos należy uzasadnić. Z najciekawszych komentarzy komisja konkursowa 
wyłoni 20 zwycięzców, którzy zostaną powiadomieni o wygranej e-maiłem . Czeka na 
nich renomowany sprzęt turystyczny: 5 namiotów, 5 walizek podróżnych, oraz 5 gadże
tów firmowych Allegro składających się z kamery internetowej, słuchawek i pamięci USB. 

Zachęcam czytelników "KM" do zagłosowania na Podziemną Trasę Turystyczną w 
Pniewie. 

dla Huberta Kaminiarczyka. Ogółem zebrano: 1.327,00 PLN. Organizatorami i~prezy ~li~ 
Gospodarstwo Agroturystyczne "Maya". w_ Gorzycy - Michal.i Ja~usz ~ iczo':"1e , ?dd~l~ 
PTTK-a w Międzyrzeczu - Czesław Wozmak, Przemysław MikołaJczak 1 Manusz Wąsie • 
Gospodarstwo Agroturystyczne Zamostowo- ~lina i Ryszard lgn~towiczowie, ~zkola P~
stawowa nr 3 w Międzyrzeczu- Donata Groll1 Bogusław Kowalik. Impreza ~~~ ~ogla .Y 

się odbyć bez darczyńców, którzy w roznej f?rm!e 
wsparli organizatorów: Fi'rma "Mundury. św1ata -
T o masz Perka, AVON - Bożena i Franc1szek Ma
ślukowie Gospodarstwo Agroturysyczne Maya~ 

' · ma Gorzycy - Michał i Janusz Biczowie, Ks1~gar T 
"Bestseller"- Tadeusz Taborowski, Oddział P! -
K-aw Międzyrzeczu, Piekarnia w Kalawie- PJotr 

Rojek, Sklep "Ryza Dwa" w Międzyrzeczu- Janina Dąbkowska, S~lep ':" Gorzyc~ 
- Irena, Marcin i Piotr Wołkowien oraz sponsorzy indywidualni: Jozef l Krt~~~a 
Baranowie, Anna Gebuza, Dorota Granos, Martyna Granos, Donata Grol • 
lgnatowicz, Bogusław Kowalik, Blanka Rzyska. . . 

1 
wskl 

Tekst i foto: AndrzeJ ChmJe e 

cd 
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tiłi'łłla~:;>2009/201 o 
Wystartowała kolejna edycja Międ 0.00; EKO-MAX- BM.MULTIMEDIA.PL 

rzeckiej Ligi Halowej Piłki Noż~ej . .. . 10.40 > ZAŁOGA "G" - GALAKTYCZNI 
w niedzielę 25 października do · 1.20 > CĄRUSO - MAFIA 

0 
tytu ł mistrza sezonu 20P90gQ10 > ,Qą8~ -. FCALENIENAJGORSI 

stąpiło 16 zespołów. W ty~ grońie . . >REAKTYWACJA-SAMOCZYNNI 
klo niestety ~ie tylko drużyn skwierzy·~· ··· ... ·•·· 3.20 >VICTORIA- VALENTIN 
skich, ale tez ek1py Promensu (dawmer; ~: J4~00 > UNICEFT;.. LEX 
sonar Plastics), która w lid:rodn~~ił 14.40 > DUET-ROSOMAK - OFFSAID 
wiele sukcesów. i .. • >. ~· 22.11.2009 • niedziela 
w szesnastce pojawili się za to prawdzi- 0.00 > SAMOCZYNNI - VICTORIA 

wi debiutanci Victoria Kaława oraz druga .ij,.10.40 > VALENTIN- UNICEFT 
drużyna reprezentująca JW 57 00 -Offsa- 11.20 > FCALENIENAJGORSI 
id, a po okresie "banicji" powrócili do gry .. - ·REAKTYWACJA 
reprezentanci Obry Trzciel. Za~raszającn,a 2.00.> BM.MULTIMEDIA.PL 
mecze halówki do hali MOSiW:u, przedsta, . - ZAŁOGA "G" 
wiamy terminarz na listopad. . . . . . 2.40 > GALAKTYCZNI - CARUSO 

* 08.11.2009 • niedziela ;,13.20 >.LEX-: DUET-ROSOMAK 
10.00 > MAFIA - ZAŁOGA "G" 14 .. 00 > MAFIA- OBRA 
10.40 > OFFSAID- UNICE~T 4:40 >·OFFSAID- EKO-MAX 
11.20 >SAMOCZYNNI- OBRA '" UWAGA! - Organizator zastrzega 
12.00 > LEX- VICTORIA . sobie prawo zmiany terminów rozgry-
12.40 > DUET-ROSOMAK - EKO-MAX i a meczów. 
13.20 > VALENTIN- REAK z·~~ora:szannv 
14.00 > FCALENIENAJGORSI 

- CARUSO .· ' . 
14.40 >GALAKTYCZNI· 

-BM.MULTIMJ:LitA.t~L 
* 15.11.2009 • nioloł7iii.l,. ; · 

Wokół pingpongowych stołów 
l W inauguracyjnym meczu IV ligi (grupy północnej) drużyna "ROLNIK" Bobowieko 

l 
wygrała 10:4 z drużyną "PEŁCZ" 11 Górki Noteckie. Punkty zdobyli: Łukasz Szysz
ka- 3,5, Jan Nowak- 3,5, Andrzej Szyszka- 1 ,5, Przemysław Kądziela -1 ,5. 

l 
* W dniach 2 - 4 października w Staszowie, woj. świętokrzyskie, odbyły się 

XIX ~istrzostwa Po~ski Nauczyci_eli i Pracowników Oświaty. Reprezentujący Zarząd 
Oddziału ZNP w Międzyrzeczu Instruktor sportu w SP 3 Międzyrzecz - Jan No-

l 
Wak, zdobył srebrny medal. 

* W dniach 9 - 11 października w Gdańsku został rozegrany l Ogólnopolski 
Turniej Klasyfikacyjny Młodzików. Jedyna reprezentantka naszego województwa, 

lj uczennica Szkoły Podstawowej nr 3 w Międzyrzeczu- Sandra Białowska- zaję
la 30. miejsce wśród czterdziestu najlepszych pingpongistek Polski. 

n ej 

Tym razem od początku dobre wieści: nasza grupa, uczestnicząc w nocnych patro
lach, w porę ściągnęla sieci postawione przez kłusowników. Dwa 50-metrowe wontony 
i 100-metrowa drygawica, mogły skutecznie przetrzebić nasze jeziora. Tym razem ryby 
wróciły do wody, a sieci zostaną przekazane do siedziby okręgu w Gorzowie, gdzie ule
gną zniszczeniu. Spora w tym zasługa nocnych patroli z łodzi , które przynoszą, jak widać 
na załączonym zdjęciu, kolejne efekty. Poprawiła się nieco kultura wędkarzy, strażnicy 
mają mniej problemów podczas kontroli, czy nawet wypisywania mandatów. W ostatnim 
kwartale kontrolowanych było 354 wędkarzy na naszych wszystkich wodach w powiecie, 
wielu w nocy. Wyraźnie spadła ilość wypisywanych mandatów, więc widać sens pracy 
straży rybackiej i policji, która dość często wspiera nasze działania. W jednej kwestii 
poprawy nie udało się uniknąć - zaśmiecanie stanowisk! Koleżanki, koledzy wędkarze 
- często jesteście świetnymi kompanami, mamy wspólne hobby, pasję, jedyne co nas 
różni - to zabieranie 
śmieci przez jed
nych, a śmiecenie 
na stanowiskach, 
nad wodą przez 
drugich ... Przypo
mnę tym razem, że 
zaśmiecanie stano
wiska, bądź korzy
stanie z zaśmieco
nego bez jego po
sprzątania, jest wy
kroczeniem i podle
ga karze od 50 do 
nawet 200 złotych. 
Nawet jeśli nie wy 
rozrzuciliście ślady 
obecności człowieka nad wodą, to czy tak ciężko mieć ze sobą reklamówkę, worek, i te 
śmieci zebrać? To z naszej strony taki apel, wręcz prośba, z waszej -obowiązek prze
strzegania regulaminu i statutu PZW. Będziemy teraz zwracać na to szczególną uwa
gę, po to tylko, by przyjemniej było spędzić czas nad wodą, by naszą uwagę skupiać na 
spławiku, błystce, a nie opakowaniach na brzegu. 

SSR pragnie podziękować wędkarzom , którzy w chwili zauważenia kłusowników nad 
wodą, bez wahania sięgają po telefon i zawiadamiają o tym fakcie straż rybacką , leśną, 
czy policję. Każdy wasz apel jest w miarę możliwości sprawdzany, a na pewno odnoto
wany, to dzięki waszej pomocy skutecznie walczymy z kłusownictwem. Jest nas w po
wiecie ponad 1000, nie pozwólmy się okradać- pomagajmy sobie! Telefony, pod które 
można zgłaszać zauważone kłusownictwo, to 694-800-693, 997 oraz 112. Takie zgłosze
nia są tylko na potrzeby działań straży czy policji i nigdy nie ujawniamy, kto podał infor
macje. Jeszcze jedno- informujcie w trakcie, nie po fakcie, szybka wiadomość zwiększa 
możliwość interwencji podczas uprawiania procederu ... Z wędkarskim pozdrowieniem. 

'JTJEJRlMI.[NAJRZ lMI.JECCZÓW [ JL[G[ 
MJK§ OJRZJEłE:. AI:JJ>.<!!..Ł!;;!.L!!.V~ 

10.10.2009 
17.10.2009 
24.10.2009 
31.10.2009 
07.11 .2009 
14.11.2009 
18.11.2009 
21.11.2009 
28.11 .2009 
05.12.2009 
12.12.2009 
16.12.2009 
19.12.2009 
09.01 .2010 
16.01.2010 
23.01.2010 
30.01.2010 
03.02.2010 
13.02.2010 
17.02.2010 
27.02.2010 
03.03.2010 
06.03.2010 
13.03.2010 
20.03.2010 
27.03.2010 

§JEZON ~({))({))'/~(())1l(()) 
Orzeł Międzyrzecz- AZS PWSZ Nysa 
Pronar Parkiet Hajnówka- Orzeł 
Orzeł Międzyrzecz- Rajbud GTPS G 
MCKiS PKE Energetyk Jaworzno - Orzeł 
Orzeł Międzyrzecz- Ślepsk Suwałki 
KS Morze Bałtyk Szczecin - Orzeł Mie1rJzvrtE 
Orzeł Międzyrzecz- KS Fart Kielce -
Orzeł Międzyrzecz- PAUZA 
Joker-Rodło Piła- Orzeł Międzyrzecz 
Orzeł Międzyrzecz- SMS PZPS Spała l 
Trefl Gdańsk- Orzeł Międzyrzecz 
Orzeł Międzyrzecz- BBTS Bielsko Biała 7 

ASPS AVIA Swidnik- Orzeł Międzyrzecz 
AZS PWSZ Nysa - Orzeł Międzyrzecz 
Orzeł Międzyrzecz- Pronar Parkiet Hajnówk 
Rajbud GTPS Gorzów Wlkp. - Orzeł 
ąrzeł Międzyrzecz- Miki s PKE En erg 
Slepsk Suwałki - Orzeł Międzyrzecz
Orzeł Międzyrzecz- KS Morze Bałtyk 
KS Fart Kielce- Orzeł Międzyrzecz
PAUZA- Orzeł Międzyrzecz 
OrzełMiędzyrzecz-Joker-Rodło Pila
SMS PZPS Spała l - Orzeł Międzyrzecz , : 
Orzeł Międzyrzecz-Trefl Gdańsk 
BBTS Bielsko Biała - Orzeł Międzyrzecz · 
Orzeł Międzyrzecz- ASPS AVIA Świdnik 

Mariusz Sroka 
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KRZYŻÓWKA DlA DOROitY~H 
POZIOMO: 4) pracuje w orkiestrze, 5) beztroski luksus, 

8) gra w teatrze, 11) królewskie zarządzenie , 14) instytucja 
ftnansowa, 15) pilkarze z Madrytu, 16) składnik protonów, 
17) ssak z rodziny żyraf, 20) antonim ciepła , 22) kierowca 
rajdowy z Austrii , 23) bezpieczeństwa w aucie, 24) zbie
ra się pod paznokciami, 25) amerykański struś , 28) lania, 
29) jaja żab, 31) słynny instrument w Gdańsku-Oliwie . 

PIONOWO: 1)czofg Szarika, 2) spotkanie duchownych, 
3) prymitywny dom drewniany, 5) okręty na dnie morza, 
zatopione, 6) z rodziny jaszczurek, 7) jednostka siły, 9) wy
lew krwi do tkanek ciała, 10) karabin z obciętą lufą, 12) w 
muzyce grupa trzech akordów, 13) dawniej plac obozowy 
(skojarz z placem w Kijowie), 18) ptak z rodziny sokołów, 
19) inaczej chlupnięcie, 21) reżyser filmu " Pasażerka", 26) ... 
Martin marka brytyjskich samochodów, 27) "trasa", która 
prowadzi do celu,30) wulkan na Sycylii. 

Litery z kratek ponumerowanych dodatkowo przenie
sione do kratek poniżej utworzą rozwiązanie, które nale
ży nadesłać do REDAKCJI do dnia t B listopada 2009 r. 

Red. Eugeniusz Luc 

f " 

KRZYZOWKA DLA NAJMŁ0D5ZYCH 
1. inaczej psoty, swawole 
2. nauka wiersza na .. ? 
3. wytyczony szlak np. turystyczny 
4. ksiądz ewangelicki 
5. barwa np.zieleń 
6. wskazuje kierunek dla tych, którzy zabłądzą w lesie 
7. członek naszej narodowości 
8. rower dla dwóch osób 
9. samochodowy lub pokój gdzie przyjmuje się gości 
10. p i ęknie śpiewający ptak wiosenny 
11. bujany lub wypoczynkowy mebel 
12. do czyszczenia paznokci i nie tylko .. .. 
13. lotnicze bombardowanie 
14. kiedyś chroniła rycerza 
15. wskazujący lub kciuk 

W oznaczonym rzędzie pionowo powstanie rozwiązanie, które należy na
desłać do REDAKCJI do dnia t B listopada 2009 r. 

Red. Eugeniusz Luc 

Rozwiązanie krzyżówki z numeru 10/224/2009 
W krzyżówce dla dorosłych hasło brzmiało: "Pożółkłe liście". Nagrodę otrzymują: Maria Kaczmarek z Między

rzecza, Dariusz Modrzejewski z Międzyrzecza oraz Henryka Rejniak z Międzyrzecza. 
W krzyżówce dla najmłodszych hasło brzmiało: "Wycieczka do lasu". Nagrodę otrzymują: Filip Nowak z Mię

dzyrzecza oraz Weronika Słota z Międzyrzecza . 
Nagrody książkowe do odebrania w redakcji. Gratulujemy! 

Rozwiązania prosimy 
nadsylać do 18 listopada 
2009 roku. 

Przy krzyżówce dla naj
mlodszych prosimy o po
danie wieku dziecka. 

Redakcja 
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EXPRESS 
ul. Poznańska 16A 66-300 Międzyrzecz 

teł. 095 741 27 16 e-mail: utraczyk@wp.pl 

Międzyrzecz, ul. Wesoła 7 
Tel. (095) 741 24 00, marcolor@neostrada.pl 

LEPMEBLOWY 
ACK RED WHITE 

ul. Reymonta 4 
tellfax (095) 741-23-60 

1
Przedpokój POP 

Wieszak- 269 zł 

Sz a 
wyższa - 179 zł 

Sz a 

Szafa 
narożna 

IDA 
- 769 zł 

pilarki spalinowe, kosy z silnikami czterosuwowymi , 
opryskiwacze plecakowe, myjki wysokociśnieniowe, 

przecinarki do betonu, odkurzacze przemysłowe 

STOLARSTWO 
MEBLOWE 

ul. Marcinkowskiego l 
tellfax (095) 741-23-60 

OFERUJEMY: 

Kompleksową 

zabudowę wnętrz: 

+ kuchnie 
+ biura 
+szafy 
+ garderoby 

kosiarki spalinowe i elektryczne, 
kosiarki samojezdne, 

glebogryzarki, wertykulatory 

SKLEP 
MEBLOWY 

ul. Konstytucji 3-go Maja 16 
tellfax (095) 741-23-60 

:Wersalka Cool- 759 zł 

Meble na wymiar 

Mierzenie i projektowanie 

GRATIS!!! 

niższa - 129 zł Ani::lrzej" Mielczarek 
~"-'="----' : www.meblemielczarek.pl • 



CENTRUM USŁUGOWE 
66·300 Międzyrzecz, Os. Centrum 15 

(parking przy PKO) 
tel. (095) 742 11 18 

K EP PAPIER ICZY 
NOWA KOLEKCJA 
ART. SZKOLNYCH: 

PLECAKI - PIÓRNIKI 

MIR • 66-300 Międzyrzecz, ui.Sportowa 18 
tei.095 742 00 65 dom.742 13 83, kom. 607 094 542 

OKNA BRAMY DRZWI 

SUPER PROMOCdA 
• OKNA 14&5x1435 w cenie • 499 zł 

_ • BRAMY GARAŻOWE od 795 zł 

66-300 Międzyrzecz 
ul. Rzemieślnicza 2 

tel. (0-95) 741-18-92 

. Wykonujemy 
-nagrobki 
- grobowce rodzinne 
- parapety, okładziny schodowe 
-kominki 
- kos kę granitową 

Do produkcji wykorzystujemy granity, 
marmury krajowe i importowane 

o szerokiej kolorystyce. 

Solidność, terminowość, 
niepowtarzalność wzornictwa. 

Udzielamy wieloletnich gwarancji. 
Transport na terenie województwa bezpłatny. 

Zapraszamy 

,.,.PLAST 
ADAMIAK 18'1--

PRODUCENT 

OKNA i DRZWI 
z PCV i ALUMINIUM 
ROLETY, PARAPETY 

Zapraszamy do siedziby firmy. 
Międzyrzecz, ul. Poznańska 106 / 

tel./fax (0-95) 7 42 16 42 
tel. (0-95) 742 16 43, 742 21 96 

www.okplast.pl; e-mail: okplast@okplast.pl 
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